
NE(ZAUPANJE) ZA  REŠITEV TEŽAV
Namesto uvodnika za praznik republike

Uvodnik, kakršnega smo navajeni iz preteklosti, bi v sedanjih razmerah iz
zvenel kot šopek leporečja. Preveč težav in nasprotij se je zgrmadilo v tem le
tu, da bi lahko kot v preteklosti pisali: »Ponosni smo na prehojeno pot in dose
žene rezultate! Ponosno naj vihrajo zastave prazniku v pozdrav!« Grenak pri
okus imajo danes te parole. Preveč smo obremenjeni z razmerami in skrbmi 
za prihodnost, da bi lahko sproščeno počastili REPUBLIKO. Globoko v zavesti 
smo trdno odločeni zanjo, še zlasti za mirno in svobodno. »Kdor ni zanjo, je 
treba z njim odločno obračunati,« na glas opozarjajo tisti, ki so se zanjo borili v 
revoluciji. In prav je, da na branikih odločno stoji tudi mladina. V teh dneh so v 
središču pozornosti ukrepi ZIS, ki nas prepričuje, da mu lahko zaupamo, če
prav so izkušnje slabe, smo se ponovno odločili za zaupanje. Kot Damoklov 
meč pa visi nad nami nezaupanje. Toda pripravljenost delovnih ljudi in zaupa
nje pa še vedno tlita in ogenj lahko vzplamti, če je zaupanje upravičeno.
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»SAVINJSKI OBČAN« izdaja Občinska konferenca SZDL Žalec 
Uredniški odbor: Venčeslav Satler (glavni urednik), Janez Krof
lič (odgovorni urednik), člani: Marjan Drobne, Marjan Golob, 
Vera Kalčič. Janko Kos. Jernej Koštomaj, Cveta Mikuž, Mojca 
Nahtigal, Darko Naraglav, Inge Sovine, Breda Verstovšek in Mi
lan Zupanc.

Novinarki: Irena Jelen-Baša, Marjana Matijec-Natek
Tajnica in vodja dopisništva: Vladka Cerovšek
Lektorica: Anka Krčmar
Naslov uredništva: Žalec, Heroja Staneta I,
telefon: 711-433 in 711-451
Grafična priprava: Savinjski občan
Tisk: ČGP Večer Maribor
Naklada 11.000 izvodov

Po sklepu RK za informiranje št. 421-1/72 je časopis Savinjski 
občan oproščen TPD.

Devetmesečni rezultati

NE BOMO DOSEGLI ŽE TAKO SKROMNIH C ILJEV
E n a  iz m e d  z a d n jih  s e j i z 

v rš n e g a  s v e ta  je  b ila  n a m e 
n je n a  o b ra v n a v i p re d h o d n ih  
p o d a tk o v  o  g o s p o d a r je n ju  v  
m in u lih  d e v e t ih  m e s e c ih .

Ugotovitve so na kratko tak
šne: žalsko gospodarstvo je kljub 
manjšemu fizičnemu obsegu pro
izvodnje in večjemu številu zapo
slenih lovilo korak z inflacijo, 
družbeni proizvod kaže realno 
povečanje za približno tri odstot
ke, kar je posledica rasti zaposlo
vanja, ne pa dviga produktivnosti 
dela. Nadalje ugotavljajo v občini 
zelo skromno akumulacijo — re
alno je manjša za 40 %, ne more
mo se rešiti izgub, na področju 
blagovne menjave s tujimi tržišči 
pa ne dosegamo menjave blaga 
iz leta 86. Pri izvozu na zahodna 
tržišča zaostajamo za 30 %, pri 
uvozu celo za 56 %.

Posebej so v občini tokrat 
proučili izgubaše. Po devetih me

secih je poslovanje z izgubo za
ključilo šest organizacij v skup
nem znesku 2.480,945 tisoč din. 
Izgubaši so: DEM Elektroprenos 
Podlog (886.640 tisoč din); Sip, 
tozd TKS (770.618 tisoč din); In
grad, tozd gradbena operativa 
(529.598 tisoč din); Montana Ža
lec (279.072 tisoč din); Hmezad, 
Gostinstvo-turizem (9.028 tisoč 
din) in Zavod za načrtovanje 
(5.988 tisoč din). Spisek izguba
šev bi bil še daljši za štiri organi
zacije in eno delovno skupnost, 
ki so se poslužile zakonske mož
nosti, da uskladijo znesek obra
čunanih obveznosti, z zneskom 
dohodka, ki ga organizacije sme
jo uporabiti za nadomeščanje teh 
obveznosti. To možnost so izko
ristili v Ferralitovi Livarni in Stroj
nih obratih, Aeru Kemiji v Šempe
tru, Avtoprevozu in Sipovih skup
nih službah. Poprečno pa je go
spodarstvo občine ustvarilo na

zaposlenega 220.176 din izgube, 
torej en poprečni osebni doho
dek.

Na sejo izvršnega sveta so bili 
povabljeni tudi vsi predstavniki 
organizacij, ki poslujejo z izgubo. 
Vsi so optimistično zatrjevali, da

bodo ob koncu leta brez izgub ali 
pa bodo primanjkljaji vsaj mini
malni. Skupna ocena članov iz
vršnega sveta pa je bila, da v ob
čini ob koncu leta ne bomo dose
gli že tako skromno zastavljenih 
resolucijskih ciljev. Irena Baša

K lju b  n e s p o d b u d n im  re z u lta to m  im a m o  v o b č in i š e  
n e k a j  o r g a n iz a c ij ,  k i v  te h  r a z m e r a h  u s p e š n o  k r m a r ijo .  
N a  k o m ite ju  z a  d ru ž b e n o  p la n ir a n je  in  d r u ž b e n o e k o 
n o m s k i ra z v o j s o  u s p e š n o s t u g o ta v lja li  z  d v e m a  k r i t e r i 
je m a :  d ru ž b e n im  p ro iz v o d o m  n a  z a p o s le n e g a  t e r  s to p 
n jo  a k u m u la t iv n e  s p o s o b n o s ti.

M e d  v e č  k o t  20 %  n a d p o p re č n e  o rg a n iz a c ije  p o  k r i 
te r i ju  d ru ž b e n e g a  p ro iz v o d a  n a  z a p o s le n e g a  so  u v rs t i
l i :  K IL , to z d  G ra f it ;  L ik o  L ib o je , C P  A s fa lt— K a m n o lo m ,  
F e r r a l i t  M o d e la r n a , S lo v in , to z d  Ž a le c ;  H m e z a d , T o v a r
n a  k rm il ;  G G — to z d  G o z d n ik ;  H m e z a d — to z d  G ra m e s ;  
A g r in a , to z d  V e le p r o d a ja ;  A g r in a — to z d  S a d e k s , H m e 
z a d ,  E x p o r t - Im p o r t  in  H m e z a d  In ž e n ir in g .

O rg a n iz a c ije  s s to p n jo  a k u m u la t iv n e  s p o s o b n o s ti 
n a d  2 0 %  p a  s o : C P  A s fa lt  K a m n o lo m , G ra d n ja  Ž a le c ,  
G a ra n t  P o lz e la ,  S lo v in  Ž a le c  in  G G , T O K  V ra n s k o .

Zimska služba močno okleščena
Sklepna ugotovitev udeležen

cev sestanka, na katerem je tekla 
beseda o letošnji zimski službi, 
je, da bo ta skladna s finančnimi 
možnostmi. Ker torej sredstev za 
pluženje snega in posipanje proti 
poledici ni toliko, kot bi jih potre
bovali, so se predstavniki krajev
nih skupnosti, samoupravne ko
munalne interesne skupnosti in 
izvajalci dogovorili za dela le na 
glavnih prometnicah, kar pomeni, 
da bodo občani na stanskih uli
cah in poteh morali poskrbeti za 
pluženje sami. Čeprav je morda 
izzvenelo kot šala, pa vendar ne 
kaže zanemariti opozorila enega 
od razpravljalcev, da priporoča 
voznikom, da si pripravijo poleg 
zimske opreme tudi lopato za od
stranjevanje snega. Torej bo pra
vilo — pomagaj si sam — najbrž 
še kako držalo. Že doslej uvelja
vljeno pravilo o prednostnem plu
ženju snega, kar pomeni, da bo
do splužili najprej glavne promet
nice in šele potem ostale, bo ve
ljalo tudi letos. To pa pomeni, da

se bodo morali občani sami znajti 
in organizirati pravočasno pluže
nje snega . Na seji je bilo slišati 
tudi opozorilo lastnikom zasebnih 
hiš in javnih zgradb, da so z ob
činskim odlokom dolžni pločnike, 
dvorišča in dovozne poti čistiti 
sami, razen če se za to dogovori
jo s krajevno skupnostjo. Seveda 
bodo za to morali stroške nositi 
sami. Predstavnik krajevne skup
nosti Žalec pa je opozoril na pro
blem parkiranih osebnih in tovor
nih vozil, ki otežujejo pluženje, 
zato voznike opozarjajo na upo
števanje prometne signalizacije.

Delavci cestnega podjetja so pro
metno signalizacijo že prilagodili 
zimskim razmeram, opozarjajo pa 
na upoštevanje opozoril,' saj lah
ko tako preprečimo marsikatero 
nesrečo. Količki ob cesti niso na
menjeni za druge namene, kot 
mislijo nekateri občani, ki jih vsa
ko leto pridno odstranjujejo, ob 
tem pa se ne zavedajo, kaj lahko 
s tem povzročijo. Ob tem bi bilo

prav, da se spomnimo na samo
zaščitno obnašanje občanov.

Torej se nam letošnjo zimo nič 
kaj dobro ne piše. Žal pa opozori
la ne padajo na plodna tla. Se bo
mo pač morali sprijazniti z dej
stvom: če ni sredstev, potem tudi

ne moremo pričakovati spluženih 
cest, komentar o prometni varno
sti pa je ob vsem tem še kako ak
tualen. Morda pa bomo odnos do 
tega problema spremenili potem, 
ko bo že terjal žrtve, toda tedaj 
bo prepozno. jk

KOMU KORISTIJO ZDRAHE 
V ZDRAVSTVENEM DOMU?

Pisanje v Delavski enotnosti in pa seveda različne govorice o zdrahah v 
zdravstvenem domu Žalec vse bolj burijo duhove. Preveč je vseh podrobnosti; o 
katerih bi kazalo še pisati, to pa ne velja za delavko, ki je bila neopravičeno od
stranjena z delovnega mesta v Zdravstvenem domu. Sodišče združenega dela je 
že odločilo in spor rešilo v njeno korist. Odnosi oziroma spori med direktorjem in 
tajnico pa bolj mejijo na neresnost in banalnost, ki pa delavcem temeljne organi
zacije niso v ponos. Nerazumljivo je, da samoupravni organi in družbenopolitične 
organizacije sporov ne presekajo in jih kar najhitreje ne razrešijo. Osnovna orga
nizacija mladine je postavila zahtevo, da morajo samoupravni organi ugotoviti od
govornost za nastale razmere, hkrati pa ugotoviti tudi odgovornost direktorja in 
tajnice. V nasprotnem primeru zahtevajo odstranitev direktorja in tajnice iz 
Zdravstvenega doma. S takšnim stališčem se je strinjalo tudi predsedstvo Občin
ske konference ZSMS. Ne nazadnje pa se zastavlja vprašanje, zakaj ob vsem 
tem stoji ob strani delovna organizacija, saj poleg ugleda, ki je s temi zdrahami 
omajan, prav gotovo trpi tudi dejavnost.

Dvig podtalnice in več pitne vode
Pri grobelskem mostu izvajajo delavci Nivoja dela na hrapovi drči. 

Zaradi večjih prejšnjih posegov v Savinjo se je podtalnica močno zni
žala, s tem pa je bilo vedno manj pitne vode. Posledice čuti tudi kmetij
stvo, ki je zaradi padca podtalnice prisiljeno namakati polja. Zato se je 
Območna vodna skupnost v okviru svoje osnovne vodnogospodarske 
dejavnosti odločila za ureditev prepotrebne hrapove drče. Sicer pa so
di omenjeno delo v program vzdrževanja vodotokov. S tem bodo pre
prečili tudi nevarnost izliva Savinje v Latkovi vasi. Območna vodna 
skupnost načrtuje na Savinji še ureditev vodotoka v bližini Šeškega 
mostu, seveda če bodo zato razpoložljiva sredstva. O pomenu in nuj
nosti ureditve hrapove drče najbrž ni treba posebej govoriti. Delavci 
Nivoja bodo dela pri Grobelskem mostu zaključili še v tem letu, seveda 
če jim bodo naklonjene vremenske razmere, vrednost del pa presega 
500 milijonov dinarjev.
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Programsko volilna seja SZDL:

POROČILO, PROGRAM SKE USM ERITVE IN NOVO VODSTVO
Člani predsedstva občinske 

konference SZDL so na zadnji 
seji v tem mandatu obravnavali' 
problematiko delovanja samou
pravnih interesnih skupnosti, po
ročilo o delovanju občinske kon
ference SZDL za leto 1987, pro
gramske usmeritve in kadrovske 
predloge za vodstvo občinske or
ganizacije za naslednje mandatno 
obdobje.

Zaostreni družbenoekonomski 
odnosi, interventna zakonodaja in 
inflacija odločilno vplivajo na de
lovanje samoupravnih interesnih 
skupnosti materialne proizvodnje 
in družbenih dejavnosti. V takšnih 
razmerah je dolgoročno planira
nje onemogočeno in tako se v 
zadnjem obdobju plani že kar 
mesečno spreminjajo. In ker je z 
raznimi ukrepi praktično vse vna
prej določeno, delegati skupščin 
nimajo o čem odločati. Samo for
malno potrjevati tisto, kar je že 
določeno brez vsake možnosti 
vplivanja na spremembe, pa pov
zroča pasivnost in nezainteresira
nost delegatov. Zato ni čudno, da 
so seje skupščin samoupravnih 
interesnih skupnosti nenehno na 
meji sklepčnosti. Udeležba dele
gatov v zborih -izvajalcev je neko

liko boljša, slabša pa v zborih 
uporabnikov. Delo odborov in. 
drugih izvršilnih organov je 
uspešnejše in tudi s sklepčnostjo 
ni težav. Pripravljena gradiva za 
seje skupščin večkrat niso aktu
alna zaradi hitrih sprememb, zato 
delegati dobivajo vse več gradiv 
na delegatske klopi. Temeljne de
legacije se ne sestajajo, njihova 
povezanost s samoupravnimi or
gani in družbenopolitičnimi orga
nizacijami je slaba, zato so stališ
ča oblikovana v ozkih krogih, naj
večkrat pa delegati prenašajo 
osebna stališča. Vse manj je tudi 
posameznikov, ki so pripravljeni 
prevzeti odgovorne dolžnosti v 
delegatskem sistemu. Izobraže
vanje delegatov je skoraj zamrlo, 
v razgovorih z delegati v devetih 
krajevnih skupnostih pa je ta obli
ka usposabljanja in informiranja 
bila dobro sprejeta. To so le ne
katere ugotovitve, ki jih je na seji 
predsedstva podala sekretarka 
koordinacijskih organov Lidija 
Cokan. V razpravi je tekla beseda 
o problemih informiranja, stroški 
namreč hitro naraščajo, rezultati 
pa temu niso primerni. Sicer pa 
so delegati informirani toliko, koli
kor so sami pripravljeni spreje

mati informacije, je bilo.poudarje- 
no v razpravi. Ob ugotovitvi, da 
sedanji sistem omejuje delovanje 
delegatskega sistema, je upravk 
čena zahteva po spremembi si
stema.

Člani predsedstva s« v nadalje
vanju seje sprejeli poročilo za le
to 1987 in programske usmeritve. 
V teh pa so zapisali krepitev 
frontne vloge SZDL, pri čemer bo 
še posebej pomembna večja po
vezanost in usklajenost delovanja 
družbenopolitičnih organizacij, 
družbenih organizacij in društev. 
Izražanje interesov občanov in 
delovnih ljudi ter usklajevanje in 
sprejemanje skupnih dogovorov

P re d s e d s tv o  je  s p r e je lo  
k a n d id a tn o  lis to  z a  o rg a n e  
o b č in s k e  k o n fe r e n c e  S Z D L , 
p r e d s e d n ik a , p o d p re d s e d n i
k e  in  s e k r e ta r ja .  V  p r e d s e d 
s tv o  so  p re d la g a n i M ila n  Z u 
p a n c , E d i O m la d ič , A n k a  K r 
č m a r , D a n i P fe ife r ,  K r is t ja n  
M a rk o v ič , V o jk o  K ro p iv š e k ,  
Iv a n  V o d la n , J a n k o  K o s , R a 
d o  C ile n š e k , S o n ja  K u p e c ,  
L u d v ik  S e m p r im o ž n ik , A n to n  
B ra tu š a , F a n i R o b ič , P a v lin a

mora biti temeljna naloga sociali
stične zveze, vse to pa naj bi po
tekalo skozi javne razprave, sek- 
cijske obravnave in problemske 
konference. Socialistična zveza 
bo uveljavljala svojo družbeno 
nadzorno vlogo do dela občinske 
skupščine, organov oblasti in no
silcev odgovornih dolžnosti, da bi 
tako zagotovili odgovornost pri 
s'prejemanju in uresničevanju na
log, pri čemer je treba zagotoviti 
javnost dela, so med drugim zapi
sali v programskih usmeritvah. 
Ker je bila programska volilna 
konferenca po zaključku redakci
je, bomo o njej obširneje poročali 
v naslednji številki. jk

G lu š ič , T a m a ra  S tra h o v n ik ,  
M a r t in  Č a s i, L o jz e  K a m p u š ,  
J u li ja n a  P u n c e r , J o ž e  O b la k ,  
J o ž e  J a n č ič  in  N ik o  R a k . Z a  
p re d s e d n ik a  O b č in s k e  k o n 
fe r e n c e  S Z D L  so  p re d la g a li  
M ila n a  Z u p a n c a , z a  p o d p re d 
s e d n ik a  E d ija  O m la d ič a , A n 
k o  K r č m a r  in  D a n ija  P fe ife r 
ja .  D o lž n o s t s e k r e ta r ja  n a j b i 
tu d i v  n a s le d n je m  m a d a tn e m  
o b d o b ju  o p r a v lja l  K r is t ja n  
M a rk o v ič .

Drobno gospodarstvo, oskrba s pitno vodo, kmetijska proizvodnja...
0  vsem tem so razpravljali delegati na zadnjem zasedanju skupščine.

V  z a č e tk u  n o v e m b ra  s o  z a 
s e d a l i  d e le g a t i  v s e h  t re h  
z b o r o v  ž a ls k e  o b č in s k e  
s k u p š č in e . T o k r a t  s o  o b r a v 
n a v a li  k a r  n e k a j  p o d ro č ij ,  k i 
s o  p o m e m b n a  z a  o b č in o .  
M e d  d ru g im  s o  r a z p r a v l ja l i  o  
u r e s n ič e v a n ju  p ro g r a m a  r a z 
v o ja  d ro b n e g a  g o s p o d a rs tv a ,  
o s k r b i s  p itn o  v o d o , o  v lo g i 
d ru ž b e n o p o li t ič n e  s k u p n o s ti  
v  p r im e r u  L IK -a  S a v in je  in  o  
n a d a l jn j i  u s o d i n je n e g a  š e m -  
p e t r s k e g a  d e la .  N a  d n e v n e m  
re d u  s k u p š č in e  p a  je  b ila  tu 
d i p r o b le m a t ik a  k m e t i js k e  
p r o iz v o d n je  v  ž a ls k i  o b č in i.

Preden so se delegati lomi ao- 
mačih problemov, so poslušali tu
di poročilo o delu slovenskih de
legatov v zveznem zboru. Pred
stavnik naših delegatov je pove
dal, da je v tem trenutku vloga 
delegatov pogostokrat spreme
njena v vlogo poslanca, da seje 
potekajo in se stvari sprejemajo 
prehitro. Delo slovenskih delega
tov je po razpravah sodeč sicer 
dobro, toda doslej še ni bil spre
jet niti eden od predlaganih slo
venskih amandmajev.

Ugotoviti dejansko stanje v os
novnih organizacijah, način dela 
in uspešnost, na osnovi ugotovi
tev pa sprejeti smernice za na
daljnje delo ter pričeti z razreše
vanjem posameznih problemov s 
pomočjo občinske organizacije, 
je bil namen nedavnih obiskov 
delovnih skupin občinske organi
zacije ZK v osnovnih organizaci
jah. O nekaterih pobudah pa naj 
bi razpravljali tudi organi ZK Slo
venije. Obiski so bili nujni, saj je v 
nekaterih organizacijah močna 
pasivnost pa tudi oportunizem, je 
bila ena izmed ugotovitev pred
sedstva občinskega komiteja. Si
cer pa so člani delovnih skupin 
preverjali uresničevanje kongres
nih nalog in programskih usmeri
tev občinske organizacije. Pri 
tem pa so zlasti izpostavili go
spodarsko problematiko, izvaja
nje nalog s področja prestrukturi
ranja gospodarstva, položaj druž
benih dejavnosti in prenovo zve
ze komunistov. Razmere v go
spodarstvu narekujejo učinkovito 
in hitro akcijo ZK in drugih subje
ktivnih sil, da se trend stagnacije 
ustavi in zagotovi ponoven 
vzpon. Ob ugotavljanju vzrokov 
so komunisti opozarjali na obje
ktivne težave, ki jih seveda ni mo
goče prezreti, pa vendar se pre
malo lotevamo tudi subjektivnih 
slabosti, »je bilo« namreč ugoto
vljeno. Za hitrejše uresničevanje 
programov naslonitve na lastne 
sile ni bilo ustrezne aktivnosti ko

Zatem so delegati govorili o 
problemih v domači občini. Ko so 
razpravljali o uresničevanju pro
grama razvoja obrti, so menili, da 
je v občini doseženo veliko, ven
dar še premalo. Razen o preveli
kem številu šušmarjev in pomanj-1 
kanju uslužnostnih dejavnosti, so 
delegati največ govorili o obrtni 
coni. Le-to že nekaj časa načrtu
jejo v, Latkovi vasi pri Preboldu, 
vendar se je v zadnjem času za
taknilo pri območni vodni skup
nosti, ker je predlagana cona boj
da na izviru pitne vode. Po zad
njih informacijah v območni vodni 
skupnosti ostro nasprotujejo 
predlagani coni, zaradi česar bo
do v občini verjetno prisiljeni 
predlagati za obrtno cono novo 
lokacijo.

V nadaljevanju so delegati 
obravnavali problem oskrbe s pit
no vodo. Z njo so v občini velike 
težave. Slaba je kvaliteta vode, 
dotrajani so vodovodi, po organi
zacijah združenega dela pa v 
glavnem ne izpolnjujejo svojih 
obveznosti po samoupravnih 
sporazumih — takšne so bile gla-

munistov. Le v nekaterih organi
zacijah intenzivno delajo na novih 
programih, tehnološki in kadrov
ski prenovi, še vse preveč pa je 
takšnih, ki mislijo, da je rešitev 
samo v zviševanju cen. Misel
nost, da so razvojne službe ne
potrebna režija, kar kaže tudi 
uravnilovski način nagrajevanjar 
je prisotna zlasti v tehnomena- 
žerskih krogih, zaradi slabega in
formiranja pa je tako oblikovana 
miselnost prodrla tudi med delav
ce. Propadli referendumi to ugo
tovitev tudi potrjujejo. Pereč pro
blem predstavlja tudi pomanjka
nje lastnih sredstev, zato so teža
ve z likvidnostjo neizbežne. Nuj
no se bo treba otresti odvisnosti 
od bank, saj obresti za najete 
kredite predstavljajo veliko bre
me, zelo prisoten pa je tudi pojav 
sivega trga denarja. Razmere v 
kmetijstvu in posledično tudi v 
kovinsko-predelovalni industriji 
so kritične, kot še nikoli doslej.

Zato se je predsedstvo zavzelo, 
da je potrebno kmetijstvu zago
toviti tak dohodek, da bo možna 
ne samo enostavna, ampak tudi 
razširjena reprodukcija. Kritično 
pa so tudi ocenili'razmere na po
dročjih inventivne dejavnosti, na
grajevanju po delu in rezultatih 
dela, kadrovske problematike ter 
stanje na področju samoupravne
ga odločanja. Intervencijski ukre
pi države in razširjen etatizem 
povzročajo vse ostrejše konflikte

vne ugotovitve delegatov o tej 
problematiki.

Zatem so delegati govorili o 
vlogi D PS pri reševanju LIK-a in o 
nadaljnji usodi organizacije v 
Šempetru. Sklenili so, da bodo v 
občini še naprej iskali kupca za 
celotno organizacijo Pohištvo v 
Šempetru, skušali bodo prepreči
ti najemanje posameznih strojev 
in opreme, v skrajnem primeru pa 
v občini razmišljamo, da bi to ob
močje preoblikovali v obrtno co
no.

Precej časa so delegati name
nili kmetijski proizvodnji v občini, 
tako v zasebnem kot v družbe
nem sektorju, govorili pa so tudi 
o zadnjih predlaganih ukrepih pri 
odkupu mleka in mesa. Od prve
ga novembra so namreč višje od
kupne cene mleka, višje pa naj bi 
bile tudi odkupne cene mesa. O 
kmetijski proizvodnji v občini pa 
so delegati ugotavljali naslednje: 
usmerjene kmetije — 860 jih je v 
žalski občini — so reprodukcij
sko izčrpane, novih investicij sko
rajda ni več, lepo zamišljena in

in pasivnost ter neučinkovitost 
zveze komunistov. Močno oma- 
jen je tudi delegatski sistem, saj 
delegati praktično nimajo več o 
čem odločati. Financiranje druž
benih dejavnosti je zopet prora
čunsko, svobodna menjava pa je 
samo še na papirju. Posledice v 
šolstvu, znanosti in tudi na drugih 
področjih bodo posredno vplivale 
tudi na razmere v gospodarstvu.

Upravičena pa je zahteva po ra
cionalizaciji delovanja samou
pravnih interesnih skupnosti, re
ševati pa jih je treba začeti si
stemsko in na ravni republike. V 
krajevnih skupnostih so komuni
sti zlasti opozorili na gmotne te
žave in na neusklajenost potreb 
in možnosti, kar velja tudi za 
sprejete krajevne samoprispev
ke. Predsedstvo občinske organi
zacije ZK je nazadnje opozorilo 
tudi na malomaren odnos do 
družbenega premoženja in neve
stno poslovanje. Na osnovi ugo
tovitev delovnih skupin in razmer 
v osnovnih organizacijah so spre
jeli program aktivnosti za spremi
njanje načina in metod dela v no
vih pogojih, ki so vzrok za seda
nje razmere in zagotavljanje 
avantgardne vloge zveze komuni
stov. Zato pa je nujna večja jav
nost dela osnovnih organizacij, 
boljša informiranost in kadrovska 
prenova zveze komunistov.

jk

zapisana socialna varnost kmetov 
pa je tudi vse bolj okrnjena. Le
tos se je namreč precej kmetov 
odločilo za nižje razrede zavaro
vanja, najpogosteje so v četrtem 
ali petem razredu. To pa pomeni, 
da bodo imeli toliko pokojnine 
kot delavec, ki danes zasluži de
vet starih milijonov.

Nič bolj rožnate niso razmere v 
družbenem sektorju. Družbena 
kmetijska proizvodnja obsega v 
žalski občini 15% kmetijskih 
zemljišč. Pred leti so v delovni or
ganizaciji Kmetijstvo še prelivali 
denar iz hmeljarske proizvodnje 
za pokrivanje izgub, zlasti v prireji 
mleka. Danes tudi to ni več mo
goče, zato že razmišljajo o ukini
tvi živinorejske proizvodnje. Po
sledice tega bi bile verjetno za 
preskrbo ljudi porazne; izgubili bi 
namreč 12% vseh odkupljenih 
količin mleka na celjskem ob
močju.

Irena Baša

Začeli postopek 
redne likvidacije
N a n o v e m b rs k e m  z a s e d a 

n ju  s o  d e le g a t i  z b o ro v  o b č in 
s k e  s k u p š č in e  s p r e je l i  
o d lo č b o  o  u v e d b i p o s to p k a  
r e d n e  lik v id a c ije  Z a v o d a  z a  
n a č r to v a n je .

Zavod, ustanovljen pred dobri
mi desetimi leti, je opravljal pred
vsem strokovne zadeve s po
dročja urbanističnega planiranja, 
poleg tega pa so delavci opravlja
li tudi dejavnost projektiranja. 
Vse do letošnjega leta je delovna 
organizacija poslovala uspešno, 
zdaj pa se je zmanjšal obseg de
la, manj je zato denarja za finan
ciranje redne dejavnosti, vse 
manj je Zavod lahko izpolnjeval 
zahteve po ustreznih kadrih. Na
daljnji obstoj zavoda je bil vpraš
ljiv tudi zaradi novo sprejete za
konodaje. Po novem zakonu mo
rajo namreč občinske skupščine 
do konca leta ustanoviti ustrezne 
občinske organizacije za urbani
stično planiranje.

Teoretično postopek redne li
kvidacije ni bil sporen, v praksi pa 
se je pojavljala vrsta težav. Pred
vsem zato, ker za vse sedanje 
delavce Zavoda ni bilo prostih de
lovnih mest v občinski upravni or
ganizaciji. Nekaj delavcev so po 
večkratnih dogovarjanjih in števil
nih sestankih premestili v Hmeza
dov Inženiring. |rena Baša

Občani bodo vso potrebno lo
kacijsko in drugo dokumentacijo 
še naprej iskali v dosedanjih pro
storih Zavoda za načrtovanje. 
Sprememba bo le takrat, če se 
bodo delavci preselili v druge 
prostore. O tem pa bodo občani 
pravočasno obveščeni.

Naloge komunistov za uresničevanje kongresnih usmeritev

Spremeniti je treba način dela________

Milan Kučan obiskal žalsko občino
Predsednik CK ZKS govoril o žgočih družbenih 
vprašanjih na posvetu Zveze prijateljev mladine — 
Gostja srečanja tudi Zora Tomič.

V  z a č e tk u  n o v e m b ra  so  
č la n i s lo v e n s k e  z v e z e  p r i ja 
t e l je v  m la d in e  z  o b č in s k o  
z v e z o  D P M  p r ip ra v ili  d v o d n e 
v n i p o s v e t.

Posvet je odpri predsednik 
predsedstva CK ZK Slovenije Mi
lan Kučan. Več kot sto udeležen
cem iz vse Slovenije je govoril o 
žgočih družbenih vprašanjih. V 
svojem dvournem govoru je ome
njal sedanje krizne razmere, zla
sti krizo zaupanja v našo vlado, 
govoril je o nacionalnih trenjih in 
razmerah na Kosovu, pojasnil pa 
je tudi nekatera slovenska stališ
ča do ustavnih sprememb in pro
tiinflacijskega programa. Milan 
Kučan je dejal, da je vsekakor po
zitivno to, da je ZIS program pri
pravil in tako spodbudil živahno 
razpravo o sedanjem položaju v 
državi, vendar pa iz tega progra
ma ni videti jasnih usmeritev in ci
ljev nadaljnjega razvoja. Predsed

nik je razpravljal še o vlogi komu
nistov, na koncu pa }e del govora 
posvetil tudi mladini. Takole je 
dejal: »Mladim zapuščamo konf
liktni svet očetov, pred seboj ima
jo nejasno prihodnost, nad glavo 
pa dvajset milijard dolarjev dolga. 
To zapuščamo naslednjim gene
racijam, s tem, da jih niti nismo 
vprašali, ali takšno dediščino ho
čejo ali ne.«

Posvet zveze prijateljev mladi
ne je potem nadaljevala predsed
nica zvezne organizacije za vzgo
jo in skrb za otroke Jugoslavije 
Zora Tomič. Govorila je pred
vsem o vlogi zveze v današnjih 
razmerah ter finansiranju dela z 
mladimi.

Na tem dvodnevnem posvetu 
so udeleženci razpravljali še o 
delovanju in organiziranosti ob
činskih zvez, o predšolski vzgoji, 
delovanju slovenske zveze ter le
tovanju in prostem času otrok.

Irena Baša

Občinska zveza DPM:

Novo vodstvo z novimi nalogami
Občinska zveza DPM Žalec je 

konec preteklega meseca izvedla 
letno konferenco, ki je imela pro- 
gramsko-volilni značaj. Na njej so 
ocenili delo preteklega mandat
nega obdobja, iz katerega so iz
postavili najbolj pereča vprašanja 
in si hkrati zastavili nov program 
dela ter izvolili novo vodstvo, na 
čelu katerega bo poslej Irena 
Pražnikar s profesionalno sekre
tarko Leonido Močivnik.

Konferenca je med ostalim 
opozorila tudi na neaktivnost po
sameznih društev prijateljev mla
dine v krajevnih skupnostih, teh 
je osemnajst, za obuditev njiho
vega dela pa bo potrebna pomoč 
krajevnih organizacij SZDL, še 
zlasti v krajevni skupnosti Žalec.

Opozorili so tudi na problem 
organiziranega prostega časa 
otrok v zimskih in poletnih poči
tnicah in sprejeli sklep, da se po

DPM v krajevnih skupnostih or
ganizirajo skupine ljudi, ki bodo 
pripravile zanimive programe za 
otroke, zlasti takšne, ki jih sicer v 
rednih vzgojnoizobraževalnih 
programih ni zaslediti.

Vprašljivo je tudi financiranje 
programa bralne značke, ki ga bo 
za leto 1988 rešila Občinska 
skupnost otroškega varstva z na
menskimi sredstvi za letovanje 
predšolskih otrok, ki ga letos ni 
bilo, v bodoče pa bo treba pro
blem reševati sistemsko.

Poleg prednostne naloge oži
vljanja in poživitve delovanja dru
štev prijateljev mladine v krajev
nih skupnostih pa bo v predstoje
ćem letu najpomembnjša naloga 
organizacija zbora pionirjev v me
secu maju naslednje leto, katere
ga center dogajanj bo v naši ob
čini.

P R E B O L D
16. d e c e m b e r
v  p ro s to r ih  T e k s t i ln e  to v a rn e  P re b o ld

Ž A L E C
18. d e c e m b e r  1987: o d  7. d o  13. u re  
v  k lu b u  d ru ž b e n ih  o r g a n iz a c ij  o z . s e jn i s o b i K S  Ž a le c

O k to b rs k e  k rv o d a ja ls k e  a k c ije  n a  V r a n s k e m  s e  je  
u d e le ž ilo  114 k rv o d a ja lc e v , v  L ib o ja h  p a  j e  n a  o d v z e m  
k rv i p r iš lo  59 k r v o d a ja lc e v , k a r  je  p r e c e j  g le d e  n a  to , d a  
j e  b ila  to  ž e  d ru g a  to v rs tn a  a k c ija  v  te m  k ra ju .

V času od 11. do 22. oktobra je v okviru vsejugoslovanske 
akcije potekala solidarnostna akcija zbiranja prostovoljnih pri
spevkov v korist organizacije RK. V naši občini so se tudi tokrat 
najbolj izkazali aktivi mladih članov RK na osnovnih šolah, pa tu
di krajevne organizacije RK, zasebniki in osnovne organizacije 
zveze sindikatov po delovnih organizacijah. Do desetega no
vembra so tako prispevali 1.039.772 din, od tega:
— aktivi MČ RK na OŠ 243.400
— krajevne organizacije RK s člani 558.300
— osnovne organizacije ZS: 238.072
—• DSSS SOZD AGROS Šempeter 30.000
— Hmezad — DO Kmetijstvo —

TOZD Tovarna krmil 10.000
— Konferenca 0 0  ZS SIP 50.000
— SSSSK Žalec 22.072.
— Hmezad, Kmetijstvo Lat. vas 30.000
— Hmezad, Kmetijstvo Petrovče 10.000
— Hmezad, Strojna Žalec 20.000
— Nama Žalec 10.000

—DSSS Kmetijstvo Žalec 10.000
— Hmezad, Kmetijstvo Petrovče,

DE II. Vrbje 10.000
— VIO — Žalec DSSS *■ 26.000
— Ingrad, TOZD Gomislko 10.000

Dokončnih podatkov o poteku akcije še ni, zagotovo pa je, 
da bo dvajset odstotkov zbranih sredstev ostalo občinski orga
nizaciji RK, kar 60 odstotkov pa krajevnim organizacijam in akti
vom MČ za neposredno socialno pomoč starejšim, invalidom,

^soc ia lno  ogroženim družinam in posameznikom.

Prispevek za posodobitev bolnišnice
J
= \

Na žiro račun sklada za posodobitev regijske bolnišnice so
do 11. novembra 1987 nakazali sredstva:
VIO Žalec, TOZD OŠ Petrovče 98.000
Savinjski magazin Žalec 846.986
Savinjski magazin Žalec 1.832.703
REKAPITULACIJA PO OBČINAH:
Celje 168.356.155
Slovenske konjice 43.747.100
Laško 32.494.092
Žalec 23.641.637
Šmarje 10.115.613
Šentjur 1.750.345
Mozirje 1.158.944
Velenje 4.034.

SKUPAJ: 281.267.920



Odmevi na protiinflacijski program
D e le g a t i  z v e z n e g a  z b o r a  s o  s re d i n o v e m b ra  p o trd ili  s p r e 

je m  p ro t i in f la c ijs k e g a  p ro g r a m a . P r e d s e d n ik  z v e z n e g a  iz v rš 
n e g a  s v e ta  o p t im is t ič n o  z a t r ju je ,  d a  b o m o  p a s  k r e p k o  z a te 
g n ili  z a  d o b re  p o l le ta ,  p o te m  p a  b o m o  s p o m o č jo  te h  z a d n jih  
u k r e p o v  s p e t  le p o  in  v e s e lo  ž iv e li.

V  S lo v e n iji  n a  s p r e je te  u k r e p e ,  p re d v s e m  p a  n a  n jih o v o  
u č in k o v ito s t  š e  z d a le č  n e  g le d a m o  ta k o  o p tim is tič n o  k o t  v e č i
n a  J u g o s lo v a n o v . P o v p ra š a li p a  s m o  tu d i n e k a j  d ir e k to r je v  
n a š ih  d e lo v n ih  o r g a n iz a c ij ,  k a j m e n ijo  o  s p r e je te m  p ro g ra m u  
in  k a j  o d  te h  u k r e p o v  p r ič a k u je jo .

J o ž e  J a n , d ir e k to r  IGNI 
G r a d n ja :  »Protiinflacijski pro
gram, ki naj zaustavi nadaljnje dr
senje Jugoslavije navzdol, je 
sprejet. Mislim, da to ni v celoti 
program ukrepov, ki bi v maksi
malni možni meri mobiliziral pri
zadevanja v našem gospodar
stvu. Prepričan sem, da je izhod 
sedanjega stanja v večji produ
ktivnosti, kar pomeni več in bolje 
delati, v stimulativnem nagrajeva
nju, v usmerjanju v tiste proizvod
ne programe, ki so tržno zanimivi, 
v povečanju zlasti konvertibilnega 
izvoza in postopnem uvajanju 
znanstvenih dosežkov ter prepo
trebne tehnologije sodobne, 
zmanjšati pa je tudi treba obre
menitve gospodarstva.

Na osnovi izkušenj zadnjih let 
lahko ugotovimo, da z administra
tivnimi ukrepi ne pridemo nika
mor. Na vsak način moramo omo
gočiti čimbolj dosledno uresniče
vanje tržnih zakonitosti.

Iz izkušenj, ki jih imamo v 
Gradnji, smo prepričani, da je iz
hod v tej smeri in v tem smislu 
bomo vlagali tudi vse naše napo
re, da bi dosegli še boljše delo
vne rezultate. Bojimo pa se, da 
nas bodo ukrepi protiinflacijske
ga programa pri tem močno ovi
rali in vlekli v neko jugoslovansko 
poprečje, kar bi pomenilo naza

dovanje naše delovne organizaci
je.»

M a r ja n  G o lo b , v o d ja  s a m o 
u p ra v n ih  in te re s n ih  s k u p n o 
s ti:  »Za letošnje leto, mislim da 
bistvenih sprememb še ne bodo 
prinesli sprejeti ukrepi. V naši ob
čini namreč po 31. oktobru nismo 
povečali prispevnih stopenj, če bi 
jih povišali, potem bi del sredstev 
imeli verjetno blokiranih. Ne ve
mo pa natanko, kako bo z zbira
njem denarja, ker je to precej od
visno tudi od osebnih dohodkov v 
občini. Računali smo namreč na 
to, da se bodo dohodki do konca 
leta povečali. Kako bo zdaj, ne 
vemo, če se osebni dohodki ne 
bodo povišali, bo to tudi za nas 
pomenilo manj zbranih sredstev.

Večje spremembe se obetajo 
prihodnje leto. V slovenski reso-, 
luciji je bilo namreč rečeno, da 
naj bi skupna poraba bilo realno 
na enakem nivoju kot letos. Za
kon pa predvideva zdaj 10 % nižjo 
rast denarja za skupno porabo 
kot bo nominalna rast dohodka. 
To pa pomeni realno znižanje v 
primerjavi z letošnjim letom.» Le
tos tudi ni bila omejena vsa upo
raba, drugo leto pa bo skupna 
poraba v celoti omejena, ne bo 
več tistega neomejenega dela, ki 
je za nekatere skupnosti predsta
vljal levji delež sredstev. Notra
njih rezerv tudi nimamo več, tako

da posledice sigurno bodo. Tudi 
socialni prejemki nap. bodo zara
di vseh teh omejitev težko sledili 
rasti življenjskih stroškov, pro
šenj za njih pa bo gotovo še več. 
Ne vem, kako se bomo znašli v 
tem začaranem krogu.»

V la d o  G o r iš e k , p re d s e d n ik  
p o s lo v o d n e g a  o d b o ra  S O Z D  
H m e z a d :

»Problem stabilizacije našega 
gospodarstva in s tem celotne 
družbe je tako velik, da je potreb
no sprejeti osnovni program in pa 
tudi več ostalih spremljajočih do
kumentov, jasno, z nosilci nalog. 
To je pravilno stališče ZlS-a.

Protiinflacijski program je 
skupščina sprejela, poleg njega 
pa še vrsto podražitev, ki so vne
sle novo nejevoljo med ljudi, infla
cija pa se je še povečala. Kot je 
videti iz razprav in prvih informa
cij, bo dejavnost ZlS-a usmerjena 
v zmanjševanje splošne in skup
ne porabe ter odpravo nekaterih 
SIS-ov. To je pozitivno, ker so in
deksi te porabe v OZD nad vsemi 
ostalimi.

Stališča okrog izvoza se mi zdi
jo premalo jasna, prevladuje uvo
zna miselnost. Izvoz gotovo lah
ko prispeva največji delež za sta
bilizacijo — jasno za odplačeva
nje zunanjih dolgov. S poveča
njem izvoza bi se tudi temeljito 
zoperstavili inflaciji. Upamo, da 
bo ZIS z novimi ukrepi odpravil 
sedanje anomalije deviznega re
žima. Še posebno bi morali sti
mulirati izvoz iz kmetijskega po
dročja, ki poleg turizma prinaša 
največ čistih deviz.

Omenjena je tudi nova aktiv
nost na področju investicijske 
dejavnosti. Menim, da je skrajni 
čas, da se to področje aktivira, 
ker bomo sicer še v večji stagna

V la d o  G o r iš e k

ciji. Pojavljali pa se bodo tudi so
cialni in politični problemi.

Pri reguliranju cen proizvodov 
kaže, da se ZIS ne more izkopati 
iz administrativnih ukrepov, ago
nijo določanja cen z vso proble
matiko tržnega poseganja in di
sparitetami pa bo zadržal v svoji

M ila n  D o la r

kompetenci.
Predvsem pa je agrokomplek- 

su namenjeno v teh ukrepih pre
malo pozornosti. Ne zato, ker 
sam delam na tem področju, tem
več zato, ker izkušnje kažejo, da, 
če je urejena ta gospodarska pa
noga, je lahko največji vsestran

ski stabilizator celotne družbe in 
gospodarstva. Je pa mozaik pro
tiinflacijske bitke izredno širok in 
sestavljen iz tisočerih delcev. Sa
mo s skupnimi silami bomo od
pravili to trakuljo iz našega go
spodarstva.«

M ila n  D o la r , TT J u te k s :  Prva 
ocena izhajajoča iz sredstev jav
nega obveščanja in ostalih krože
čih informacij je za DO izredno 
neugodna. Če bo v celoti veljal 
ukrep znižanja cen (vračanje na 
cene 1. 10.), bo Juteks izgubil v 
45 dneh do konca leta cca 
25—30 starih milijard. Še večji 
problem predstavlja ukrep vrača
nja prodajnih cen ob istočasnem 
povišanju tečajev in dvig cen 
energije, kar bo privedlo do tega, 
da že trenutno ne bomo pokrivali 
s prodajno ceno materialne stro
ške proizvodnje, pri določenih 
proizvodih pa niti stroškov suro
vin. To bo pomenilo, da bomo 
morali v celoti ustaviti prodajo na 
domačem trgu, ki predstavlja cca 
40—50 % proizvodnje. Kaj pome
ni izguba tržišča pa vemo iz izku
šenj, ko smo zaradi cenovnih te
žav v letu izgubili praktično celo
ten domači trg ter nam v dveh le
tih kupcev še ni uspelo pridobiti 
nazaj.

Položaj DO — kot predeloval
ca se bo poslabšal tudi zaradi 
dejstva, ker za nas ne bo veljala 
zamrznitev cen surovin, kajti do
bavitelji bodo uveljavljali poviša
nje preko samoupravnih sporazu
mov. Dohodkovni položaj se bo 
tako poslabšal, da za povišanje 
OD ne bo osnov oziroma nikakrš
nih možnosti. Bistven premik, ki 
se v DO predvideva, pa je pove
čanje izvoza (tako klirinškega kot 
konvertibilnega), saj le v tem vidi
mo možnost preživetja.«

Irena Baša

10 let Slovinove polnilnice

V ŽALCU NAPOLNIJO 120 MILIJONOV 
LITROV COCA-COLE_________________ -,

V  z a č e tk u  te g a  m e s e c a  so  
p ra z n o v a ti  d e la v c i S lo v in o v e  
p o ln iln ic e  C o c a  c o le .  P r a z n o 
v a n je  so  p r ip r a v ili  v  ž a ls k e m  
k u ltu r n e m  d o m u . U d e le ž e n 
c e m  so  d e s e t le tn o  d e lo  in  
d e lo v a n je  c e lo tn e g a  S lo v in a  
p re d s ta v il i  d ir e k to r  p o ln iln i
c e  v  Ž a lc u  R u d i C iz e j ,  p re d 
s e d n ik  S O Z D -a  S lo v in  Ivo  
M a r e n k  t e r  p re d s ta v n ik  C o 
c a -c o l in e  k o m p a n ije  z a  ju 
g o v z h o d n o  E v ro p o  D im it r i  B i
b e r .  P r e c e j  S lo v in o v ih  d e la v -

R u d i C iz e j

c e v  p a  je  d o b ilo  p r iz n a n ja  z a  
s v o je  d o s e d a n je  d e lo .

Temeljna organizacija v Žalcu 
sodi v SOZD Slovin, ki ima za se
boj 40-letno zgodovino, njene or
ganizacije pa se nahajajo v vsaki 
republiki in pokrajini. Vseh pijač, 
alkoholnih in brezalkoholnih, pro
izvedejo v Slovinu letno 26.000 
vagonov, kar bi predstavljalo vla
kovno kompozicijo skoraj od Ce
lja do Beograda.

120 milijonov litrov pijače, in si
cer coca cole, prispevajo v to vla
kovno kompozicijo v žalski polnil
nici. Prodajajo jo v Sloveniji in v 
severni Istri. Zlasti v poletnih me
secih je povpraševanje po tej pi
jači zelo veliko, zaradi česar de
lavci takrat ne poznajo počitka.

Zdaj se v polnilnici pripravljajo 
na temeljito obnovo prostorov in 
zamenjavo polnilne linije. Z deli 
bodo pričeli že prihodnje leto, ce
lotna naložba pa bo vredna štiri 
milijarde dinarjev.

»Dobro sodelujemo«

D im itr i B ib e r

D e s e t le tn ic e  S lo v in o v e  
p o ln iln ic e  v  Ž a lc u  s e  je  u d e 
le ž i l  tu d i p re d s ta v n ik  C o c a  
c o lin e  d ru ž b e  z a  ju g o v z h o d 
n o  e v ro p s k o  t r ž iš č e  D im itr i  
B ib e r . S e d e ž  te g a  p re d s ta v 
n iš tv a  je  v T rs tu , D im itr i B i
b e r  p a  je  s o d e lo v a n je  z  n a 
š im  t r ž iš č e m  in  S lo v in o m  t a 
k o le  o c e n il:  »Coca-cola je na 
jugoslovanskem tržišču prisotna 
že dvajset let in v teh letih si je 
dobro utrdila svoj položaj na tr
žišču. Prav tako si je svoje mesto 
na tržišču izborila vaša polnilnica 
v Žalcu, kjer imajo polno izkoriš
čene zmogljivosti. Z Jugoslavijo 
sodelujem od prvega dne, ko je 
družba Coca cola začela svoj po
sel na tem področju. Lahko re
čem, da je sodelovanje odlično.

Želimo si, da bi posel nadaljevali, 
morda tudi z drugimi našimi pro
izvodi, in da ne bi bilo toliko ome
jitev netržnega značaja. Nekaj te 
žav imamo z uvozom surovine, 
zato smo pred osmimi leti tudi 
prevzeli izvoz Slovinovih vin na 
ameriško tržišče. Toda razmere 
so pač takšne, kakršne so, tudi 
sedanje gospodarske težave vza
memo takšne, kot pač so. Vemo, 
da povpraševanje po pijači je, tr
žni potenciali pa so tudi obetajo
či.«

Irena Baša 
Foto: J. Kroflič

R o js tv o  c o c a -c o le  s e g a  v  č a s  p re d  d o b r im i s to  le t i .  Ta p i
ja č a ,  p o z n a n a  d a n e s  n a  v s e h  k o n c ih  s v e ta , j e  n a s ta la  le ta  
1886 v  a m e r iš k e m  m e s tu  A t la n ta . P o  p r ip o v e d o v a n ju  je  a m e r i 
š k i le k a r n a r  J o h n  P e m b e r to n  p rv ič  p r ip r a v il  s iru p  z a  c o c a -c o -  
lo  v  n e k a k š n e m  m e d e n in a s te m  k o tlu  n a  d v o r iš č u  z a  s v o jo  h i
š o . V r č e k  te g a  n o v e g a  iz d e lk a  je  n a to  o d n e s e l p o  c e s ti in  g a  
p r o d a ja l  n a  to č iln ih  n a p ra v a h . N o v e m u  iz d e lk u  so d o d a ja li g a 
z ir a n o  v o d o  in  n a s ta la  je  p ija č a , k i j e  o k u s n a  in  o s v e ž iln a  
h k r a t i - r e f r e n ,  k i š e  v e d n o  o d m e v a  p o v s o d  p o  s v e tu .

L e k a r n a r  P e m b e r to n  n ik o li n i p o v s e m  d o je l p o m e n a  p ija č e ,  
k i jo  je  u s tv a r i l .  D ru ž b o  C o c a -c o le  je  o s n o v a l in  jo  p o s ta v il na  
n o g e  n e k  p o s lo v n e ž . P rv i č lo v e k , k i j e  p ija č o  s p ra v il v  s te k le 
n ic o  in  u s ta n o v il p o ln iln ic o , d a l s te k le n ic i  tu d i z n a č iln o  o b lik o  
t e r  z a č e l  p ra v o  p ro p a g a n d n o  k a m p a n jo , p a  j e  b il m o g o te c  iz  
M is s is s ip ija .

D a n e s  c o c a -c o la  n i e d in i p ro iz v o d  te  d r u ž b e ,  je  p a  g o to v o  
n a jb o lj  r a z š ir je n .  V s a k  d a n  je  v  s v e tu  p o p ije jo  v  v e č  k o t  15 5 -ih  
d r ž a v a h  300 m ili jo n o v  k o z a r c e v ,  p ro p a g ir a jo  jo  v  8 0 -ih  je z ik ih ,  
p o ln ijo  p a  jo  v  v e č  k o t  1500 p o ln iln ic a h .

Sprememba pokojninskega zakona

»Boli to , da na koncu nisi nič vreden«
S p re m e m b a  p o k o jn in s k e 

g a  z a k o n a  in  iz p la č e v a n je  
p o k o jn in  z a  n a z a j j e  m e d  n a 
š im i u p o k o je n c i s p ro ž ila  v a l 
n e g o d o v a n ja . O  t e j  s p r e 
m e m b i so  u p o k o je n c i v  n aš i 
o b č in i m e n ili  ta k o le :

A lo jz  Z a b o v n ik , 74 le t :  »V 
pokoju sem od 64-ega leta, prej 
sem delal v zabukovškem rudni
ku 44 let. Veste, slabo je to, kar 
počnejo zdaj v naši družbi. Z že
no, ki ne dobiva pokojnine, sva 
sama in bolna. Zdaj bi mi radi 
vzeli še tisto, kar so mi dali. Ko 
sem bil mlad, sem pomagal lju
dem, zaslužek sem shranjeval, da 
sva potem kupila staro hišo, ki so 
jo prodajali v rudniški upravi. Pa

še tista je bila takšna, da je bilo 
treba vse popravljati, več je bilo 
dela, kot je bila vredna. Veste, 
staremu človeku ne bi smeli je
mati. Pa oni tam zgoraj tega nič 
ne vidijo. Naj le gredo še tovariši 
iz Beograda delat, da bodo imeli 
tako zgarane roke, kot jih imam 
sam.«

F ra n c  K la n č iš a r ,  V r b je :
»Upokojenci ob spremembi tega 
zakona gotovo nismo zadovoljni. 
Pokojnine se plačujejo iz minule
ga dela, 40 in več let smo jih pla
čevali. Zato se pridružujem vsem, 
ki so poslali svoje pripombe k no
vemu, po hitrem zakonu spreje
tem zakonu. Zahtevamo, da ZIS 
svoj predlog po hitrem postopku

umakne in da ostane v veljavi sta
ri zakon o pokojninah za vnaprej, 
ne, pa za nazaj «

A na U rb a š e k , Ž a le c : »Kaj mi
slim o tem zakonu? Že v zdrav
stvenem domu, kjer sem bila za
poslena, so mi na podoben način 
odvzeli eno plačo. Zdaj dobivam 
dvanajst starih milijonov dinarjev 
pokojnine. Mislim pa, da — če 
smo po vojni toliko delali, puščali 
otroke same, da smo lahko udar
niško delali, potem je sramota, da 
nam zdaj jemljejo še tisto, kar 
smo si pošteno prislužili. Človeka 
boli to, da na koncu nisi nič več 
vreden.«

Irena Baša 
Foto: Tone Tavčar

P re d n o s t izvozu
V Hmezadovi delovni organizaciji Strojna so z gospodarskimi rezultati po devetih mesecih le

tošnjega leta še kar zadovoljni. Zaradi novega obračunskega sistema pa posamezni kazalci go
spodarjenja niso primerljivi z enakim obdobjem preteklega leta in so tako precej zamegljeni. Si
cer pa so dosegli načrtovane cilje in pozitivno poslovanje kljub izredno zaostrenim zameram v 
kmetijstvu, le-te posledično vplivajo tudi na proizvodnjo kmetijske mehanizacije. V letošnjem letu 
so prodajo na tuja, zlasti zapadna,tržišča podvojili, prav izvozu bodo dali prednost tudi prihodnje 
leto. Za izhod iz krize pa načrtujejo v proizvodnji večji delež nekmetijskega programa. Več o letoš
njih rezultatih in načrtih pa nam je povedal direktor delovne organizacije Strojna Franc Žužej: 

»Celotni prihodek smo povečali skladno s planom, če pa upoštevamo inflacijo, potem nismo dosegli lanske
ga povprečja. Rast dohodka je bila sicer višja od celotnega prihodka, ker so porabljena sredstva naraščala po
časneje kot dohodek, vendar pa so izredno naraščajoče družbene obveznosti, ki so se več kot potrojile, izničile 
ostanek dohodka. Pri tem imajo precejšen vpliv tudi obresti in tako nam je od 5,4 milijarde celotnega prihodka 
ostalo za akumulacijo samo 80 milijonov dinarjev. Bistvenih sprememb do konca leta tako ne predvidevamo. Če
prav kmetijstvo pričakuje od protiinflacijskega programa izboljšanje razmer, pa se bodo posledice v naši proiz
vodnji pokazale najmanj leto dni kasneje. Visoka inflacije, obresti in nemogoč devizni zakon ter vrsta sistemskih 
blokad nas postavljajo ob zid. Mi namreč ne potrebujemo ukrepa zamrznitve cen proizvodov, ker nam jih tako na
rekuje trg. Padec kupne moči in konkurenca, ki je za nas na tržišču izredno huda, nas tako sili v prilagajanje tržiš-, 
ču. Podatek, da se na licitaciji srečamo interesenti kar iz dvajsetih delovnih organizacij, o tem dovolj zgovorno pri
ča. V proizvodnji kmetijske mehanizacije se s prodajo vse bolj usmerjamo na tuja tržišča.. Lani smo izvozili štiri 
odstotke, letos že devet odstotkov kmetijske mehanizacije, izključno na zapadna tržišča. Kljub nestimulativnemu 
izvozu pa smo trdno odločeni še povečevati izvoz, kajti domači trg je za nas izredno omejen. Prednost pa bomo 
dali v prihodnje zlasti nekmetijskemu programu.« jk



Leto 1942 —  leto groze in prvih 
partizanskih zmag |||.

Že 31. marca si je skupina bor
cev Savinjske čete postavila novo 
taborišče na Tolstem vrhu pri 
Preboldu. Ta četa je prve dni apri
la štela dvajset mož. Borci te če
te, ki so prezimili na Paških vrho
vih, pa so že prej uničili naprave v 
rudniku boksita v Ložnici. Osme
ga aprila so v Migojnicah ustavili 
industrijski vlak, ki je vozil pre
mog iz Rudnika Zabukovica, in ga 
spustili proti Žalcu. Tega dne je 
žandarmarijska postaja v Žalcu 
poročala Landratu okrožja Celje:

»Dne 8. aprila 1942, približno 
ob 2. uri, je bil industrijski vlak . . . 
napaden od približno dvajsetih 
mož s puškami in mitraljezi obo
roženih banditov . . .  V dokumen
tu je razbrati, da so nato pratizani 
sami pognali vlak proti Savinji, 
kjer so poprej minirali tir, vendar 
eksplozija ni bistveno poškodo
vala tira in vlak je sam pripeljal v 
Žalec. Navajali so, da je škode za 
približno 1000 RM.«

Sploh so ti originalni nemški 
dokumenti zanimivi, zato navaja
mo nekatere, ki so objavljeni v 
knjjgj Med Mrzlico in Dobrovlja
mi:

Rez. pol. četa Dunaj 
Mozirje, dne 30. 3. 1942

Strogo zaupno
Poveljniku Redarstvene policije 
Alpenland Maribor

1. GOVORICE: S komunistične 
strani se nadalje hujska proti dr
žavi. S prišepetavanjem so priče
le krožiti naslednje govorice: 
»Spomladi naj steče toliko krvi, 
da se bo Savinja pordečila,« 
»Kmalu pojdejo Slovenci na Gor
nje Štajersko, da bodo tam slo
venščine učili Štajerce, ki se zdaj

Novembrska nedelja. Popold
ne. Najbrž Martinova nedelja. Ru
meno sonce na nebu, pihal je ju
gozahodnik. Skratka — čudovito.

Popotnik, kam te pelje pot? V 
Podlog, k Lužarju! Po domače k 
Baču. Na lepo urejeno domačijo. 
Z dolgo in živo zgodovino.

V lepo urejeni kuhinji ima njena 
hčerka Melanija, absolventka vi
šje komercialne, obisk. Z materjo 
Marto sva nekdaj bila sošolca. 
Lepo, toplo me je sprejela. Nato 
so odšli. Se odpeljali z novima li
muzinama.

Vstopi mati Marta. Spominjam 
se je iz mladih let. Skupaj smo se 
igrali v rojski gmajni. Bila je čudo
vito dekle. Njen obraz, nasmeh, 
oči. Preprosto, prisrčno dekle.
Tudi danes kaže te odlike. Vikava 
se, ko pripoveduje, kako je bilo, 
ko je prišla k hiši. Vse staro, tre
ba je bilo zgraditi novo. In z mo
žem Ivanom sta zgradila. Takrat 
sta še živela moževa starša. Oba 
sta čakala, kdaj bo zavekal otrok. 
Dvakrat bi lahko, obakrat je spo- 
vila. Težaško kmečko delo. Mati 
ni doživela, oče je slišal Melanijin 
jok. In bil je presrečen. Kakor 
Marta in Ivan.

Vzeli so jim precej dobre zem
lje. Prodala sta državi. Zdaj je še

trudijo, da bi Slovence naučili 
nemščine.« »Vojni obvezniki, po
begnite v hribe, kajti sicer boste 
morali umreti za Adolha Hitlerja «

Leglo te propagande bo treba 
verjetno iskati med ljudmi rudni
kov v Zabukovici in Velenju. Poro
čila so bila poslana gestapu . . .«

Zunanja služba gestapa v Celju 
je 31. marca 1942 poročala ko
mandantu varnostne pol. na 
Spodnjem Štajerskem v Mariboru 
o komunističnem gibanju na 
Spodnjem Štajerskem. Poročajo, 
da se opazili naraščanje komuni
stične dejavnosti v tukajšnjem 
službenem območju. Pišejo, da 
so zaradi boljših vremenskih raz
mer »banditi« zopet zadržujejo v 
hribih in gozdovih in da so izvedli 
več »terorističnih napadov«. Opa
zili so spremembo, pojavljajo se 
manjše skupine, ki po napadu ta
koj izginejo. Pišejo tudi o tem, da 
v preteklem mesecu niso mogli 
prijeti nobenega funkcionarja OF 
itd. Kronološko so dogodki pote
kali takole: 3. januarja 1942 je bila 
napisna akcija na Gomilskem, 6. 
in 8. januarja je sledila aretacija 
16 Slovencev, med njimi petih 
žensk, v Grižah, Braslovčah in 
Zaklu. 18. januarja je bila trosilna 
akcija na Gomilskem in v Podgor
ju. Letaki z naslovom: Slovenci in 
Slovenke, slovenska mladina! 
Podpis: Komunistična partija za 
Spodnjo Štajersko in Slovenijo, 
Slovenska OF za Spodnjo Štajer
sko. Letak Komande Slovenskih 
osvobodilnih partizanskih čet na 
Spodnjem Štajerskem. 19. janu
arja je bila trosilna akcija v Pre
boldu in Šentlorancu (Gornja 
vas), 22. januarja na Polzeli. 6. fe
bruarja je bil napad na izdajalca

3,5 ha obdelovalne. Kar dovolj. 
Martre ne zmanjka. Ker pa jo pre
našata s pravo kmečko žilavost- 
jo, z veseljem, je to prej tolažba 
kot tožba.

Ob pogovoru na mizi prava 
kmečka malica: v domači peči 
pečen kruh, drobno narezana svi- 
nina, domač vinček. Pristna kme
čka idila.

Zdaj pride Ivan, o njem sem že 
veliko slišal. Napol sedmi križ ni
so več rosna leta, ali Bačev Ivan 
je še zmeraj mladenič. Sicer pra
vi, da mu tu in tam kaj ponagaja, 
ali kmečko delo je kakor v fabriki 
tekoči trak. Žive so njegove oči, 
obenem tople, tista prava kme
čka nrav. Ne toži, ne jamra. Lepo, 
mirno pove: tak je čas, zašli smo 
v godljo, kdo nas bo izkopal, tudi 
izkušen Lužarjev Ivan ne ve.

Malokdo pa ve, da je Ivan ka
petan prve klase vojnega letal
stva. Kakor mnogi, je tudi on mo
ral v nemško vojsko. Nato Franci
ja, Italija, nazadnje Rusija. Ko je 
bil velik umik, se je z nekaterimi 
skril, prišel v rusko ujetništvo. 
Skraja velike težave, dokler jih ni
so porazdelili po nacionalnih sku
pinah. Nazadnje je prišel v tabo
rišče Jugoslovanov. Boljša hrana, 
boljši odnos. In kar kmalu testira
nje, za kaj je kdo sposoben. Iva-

Ernesta Divjaka v Žalcu, 14. fe
bruarja pa trosilna akcija na Pol
zeli. 4. marca je bil napad na Jo
sefa Witha v Pondorju pri Vran
skem, 25. marca pa je bil ustano
vljen VVermanšaf;. 29. marca je bil 
izveden napad na izdajalca Ma
tevža Buriana in Ferda Banovška, 
oba sta bila iz Pongraca. Nemški 
dokument od 26. 3. 1942 pravi:

»Dne 21.3. 1942 je bil izvršen na
pad na vermanskega šturmfirerja 
Buriana v Pungracu. Neki bandit 
je od zunaj skozi kuhinjsko okno 
dvakrat ustrelil na B., a ga ni za
del . .  . Preselitev najbližjih
sorodnikov ustreljenih banditov 
je zaključena. V celoti gre za 35 
oseb, vendar je del teh ušel pre
selitvi,« še piše v tem poročilu.

5. aprila je bila sabotažna akci
ja na cesti Celje—Prekopa—

Vransko—Gomilsko—Grajska 
vas. Razbiti so bili poštni nabiral
niki in papisne table. Napisi: Dol 
Hitler! Smrt fašizmu! Trosilne ak
cije slovenskih zastav. Napisna 
akcija na hišah v Pondorju in Ka
plji vasi. Napisi: Dol s fažizmom!
Živela samostojna Slovenija!

8. aprila napad na rudniški vlak 
v Migojnicah, 9. aprila požig go
spodarskega poslopja zaplenje
nega posestva izseljenca Ferdi
nanda Holobarja v Kasazah (izse
ljen na Hrvaško, sodeloval z os
vobodilnim gibanjem , skupaj s 
sinom ubit v Jasenovcu). Trosilna 
akcija letakov z napisom: V boj 
za svobodo!

14. aprila napad na policijsko 
patruljo pri posestniku Cvilarju v 
Marija Reki, 18. aprila napad na

Iv a n  L u ž a r

na so določili za vojno letalstvo. 
Najprej šolska letala, potem pra
va vojaška.

Ljudje, pretrpeli so neznanske 
muke, dobri, srčni. Tudi komanda 
ni bila prestroga. »Hitro sem se 
naučil ravnanja z bojnim letalom, 
najboljši sicer nisem bil, bil pa 
sem med boljšimi, sicer si ne bi 
prislužil čina kapetan prve klase, 
kar je pri vojnem letalstvu izredno 
težko. Uspel sem in bil kar uspe
šen. Vsega pa ne smem povedati. 
Pač vojna tajna. Saj razumete, 
ne?

vermansko stražo pri Tovarni no
gavic na Polzeli, 22 aprila — raz
strelitev mostu na cesti Vran
sko—Motnik, 23. aprila — napad 
na žandarmarijsko patruljo v Orli 
vasi pri Braslovčah. Prvega maja 
je sledila trosilna akcija v Zabuko
vici, Grižah in Migojnicah, v Mari
ja Reki pa so se pojavile močnej
še partizanske skupine in izdano 
je bilo povelje komande bataljo
na, da se le-ta ponovno združi. 3. 
maja 1942 se je bataljon na novo 
formiral.

V taborišču na Tolstem vrhu so 
se zbrali vsi štajerski partizani, 
razen skupin nastajajočih čet na 
Pohorju, Kozjanskem in v Sloven
skih goricah. Bataljon je imel sle
deče vodstvo: Štab bataljona:

Rudi Knez — Silas kot koman
dant, namestnik komandanta Loj
ze Vresko-Slavko , politkomisar 
— Boris Čižmek-Bor, bataljonski 
intendant Jože Umek-Zepl, partij
sko organizacijo je vodil Franc 
Polh-lztok. V prvi četi Franca Fa
kina je bil komandir Slavko Pin- 
tar-Robin, politični komisar Milan 
Mrzel-Mile, v drugi četi Slavka 
Šlandra je bil komandir Vlado Le- 
tonja-Mirko, politični komisar pa 
Ivan Kalšan-Bosanac. V tretji četi 
Antona Pečnika je bil komandir 
Vlado Majcen-Vlado, politični ko
misar pa Lojze Zupančič-Cvajer.

Komandir skupine B in bodoče 
Šaleške čete Miha Pinter-Toledo, 
komisar skupine B pa Ivan Far- 
čnik-Buč. Komandir skupine C in 
bodoče Kozjanske čete je bil An
ton Vratanar-Antonesko, komisar 
te skupine pa Ivan Skvarča-Mo- 
dras. Določili so tudi operativno 
področje in sicer je bilo to za pr
vo četo Zasavje in revirji, za dru
go četo osrednja Savinjska dolina 
za tretjo četo pa Zadrečka in 
Zgornja Savinjska dolina. Štab se 
je priključil 1. četi in bataljon se je 
5. maja razšel. Čete so odšle no
vim zmagam nasproti.
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Slede imena ruskih mest, po
krajin, kako so ob vsakem tran
sportu ujetnikov lovili Slovence, 
pa da so bili Jugoslovani ena sa
ma tovariška družina. »Nekateri 
piloti so se vrnili v Jugoslavijo z 
bojnimi avioni, mi pa z vlakovnim 
transportom. Tukaj pa spet pilot 
jurišnega aviona, inštruktor, vse 
do konec 50. leta. Še nekaj let so 
me pogosto klicali na orožne va
je, nato pa sem prosil, naj me pu
stijo na gruntu. Prošnja je bila 
uslišana, le ljudje, ki me poznajo, 
govorijo, da le kak heroj sem bil z 
bojnim avionom visoko pod obla
ki, ali pa nad njimi. To so spomini, 
zdaj pa sva z žensko na zemlji.

Delava, garava, na vojne dni so 
samo še spomini. Ko pa tamlade- 
ga dobiva k hiši, naj bo hčerino in 
njegovo, ne greva po pregovoru: 
Meni luč, tebi ključ. Za zdaj smo 
kar srečna kmečka družina. Ko 
pa pomislim na tiste ruske čase, 
si potiho mislim: Lenin in njegova 
revolucija je v zgodovini velika 
stvar, žalosten in razočaran pa 
sem, ko vidim, čutim, da gredo 
naši vodilni po Titovi smrti po
vsem drugo pot, tudi za kmeta 
škodljivo.

DRAGO KUMER

Z obiska pri Ivanu Lužarju v Podlogu

r

Moje vojno pilotstvo izhaja iz
____________________________________ ____________________________________

Rusije
J

3 5  le t počitniškega doma Banjole
Letos mineva že petintrideset let, 

od kar je leta 1952 Marjana Draksler 
kot predstavnica CK ZKS s predstav
niki JLA v Puli in DPO okraja Ljubljana 
in občine Pula organizirala prvo šolsko 
kolonijo 1200 otrok padlih borcev in 
vojaških vojnih invalidov v Banjolah. 
Otroci so bili nastanjeni v barakah 
opuščenega angleško-ameriškega vo
jaškega taborišča.

Sprva so kolonije obiskovale skupi
ne borcev, ki so otrokom pripovedo
vali o dogodkih iz NOB, vse bolj pa so 
tudi sami začeli preživljati svoje dopu
ste pod šotori v Banjolah. število 
otrok v kolonijah se je zaradi odrašča
nja iz leta v leto zmanjševalo, tako da 
je zadnja šolska kolonija leta 1962 šte
la le 120 otrok. Je pa vse bolj raslo za
nimanje za letovanje borcev. Že leta 
1959 je začel okrajni odbor ZZB NOV 
Ljubljana razgovore z občino Pula o 
ustanovitvi Počitniškega doma v Ba
njolah. Leta 1960 je bila sklenjena po
godba in pridobljena pravica uporabe

zemljišča, k postopni izgradnji počitni
škega naselja za borce NOV pa je pri
stopilo enaindvajset slovenskih občin.

z ukinitvijo okraja je ustanoviteljske 
pravice in nadaljnjo izgradnjo prevzel 
mestni odbor ZZB NOV Ljubljana, po
trebna sredstva pa so sorazmerno s 
številom ležišč in sob za svoje borce 
prispevale vse občine, vključene v iz
gradnjo, ki je potekala postopno. Naj
prej je bilo postavljenih 15 počitniških 
hišic s 45 ležišči, leta 1962 je bil zgra
jen paviljon B in naslednje leto pavi
ljon A, ki sta imela skupaj 285 ležišč in 
restavracijo. Po desetih letih je bilo z 
nadzidavo restavracije pridobljenih 13 
sob s 33 ležišči, leta 1974 pa je bila 
zgrajena depandansa 1, kot prvi ob
jekt B kategoriie s 45 garsonjerami in 
yu ležišči. Leta 1978 je bil zgrajen ho
telski objekt B kategorije s 47 garso
njerami in 94 ležišči. Leta 1980 je bil 
dokončan objekt D-2 s sto ležišči, ba
zenom, upravno zgradbo, zdravstveno 
ambulanto.

Banjole so postale hotelsko naselje, 
zato je bilo nujno izboljšati tudi nasta
nitev v paviljonih A in B. Tako ima dom 
sedaj v štiristo ogrevanih sobah šest
sto ležišč ter okoli sto pomožnih le
žišč, dosežen pa je ustrezen standard 
za bivanje, čeprav razmišljajo tudi že o 
solarnem ogrevanju ter o povezavi de
pandans s pokritim hodnikom, kar bi 
omogočilo najmanj desetmesečno 
obratovanje doma. Doslej je Počitniški 
dom obratoval le od aprila do oktobra 
meseča, največja zasedenost pa je bi
la vsekakor v višku sezone. V zadnjem 
času so proste zmogljivosti ljubljan
ske občine zapolnjevale s financira
njem desetdnevnega okrevanja svojim 
članom, mestni sindikat Ljubljane pa 
je pošiljal na desetdnevno rekreacijo 
in okrevanje svoje delavce.

V vključevanje za zapolnitev izven- 
sezonskih zmogljivosti pa se je vključil 
tudi Občinski odbor ZZB NOV Žalec, 
ki kot soustanovitelj razpolaga z dva
najstimi sobami in 46 ležišči Tako ko

misija za zadeve borcev in vojaških 
vojnih invalidov pri sekretariatu za ob
čo upravo Skupščine občine Žalec 
odobri vsako leto brezplačno letova
nje 60—70 zdravstveno potrebnim 
članom Zveze borcev, ali pa tistim, ki 
so si z delom v svoji organizaciji ta od
dih zaslužili. Že od leta 1985 pa neza
sedene zmogljivosti koristijo tudi otro
ci tretjih in četrtih razredov osnovnih 
šol, ki tukaj izvedejo šolo v naravi. Sa
mo letos je bilo v Banjolah 620 učen
cev in učiteljev, z organiziranjem po
letne šole v naravi pa želijo nadaljeva
ti, saj so pogoji zanjo prav idealni.

V. Ck

Občinski odbor ZZB NOV 
Občine Žalec sporoča, da v 
dispanzerju za borce že 
poteka cepljenje proti gripi 
in sicer vsak dan od 8. do
12. ure.

Da ne pozabimo

Devetega novembra je bila v Večeru notica o tem, da je bila 
novembra 1957 v Žalcu montirana prva televizijska antena. Prvi 
poskus ni uspel, v poslovalnici Savinjskega magazina, kjer je bi
la antena montirana, so ujeli le glasbeni in govorni del TV oddaj
nika. Zato so načrtovali novo anteno. Tedaj so bili v Žalcu štirje 
interesenti za televizijo, ki so previdno čakali na prve slike iz Sa
vinjskega magazina.

Tako pred tridesetimi leti.

Notica obudi spomin na 8. november 1911, ko so se v Sa
vinjski posojilnici Žalec prvič sestali »oglašeni družabniki snujo
če se družbe z omejeno zavezo ELEKTRARNA ŽALEC - zbralo 
se je 26 družabnikov, ki so zbrali 53.000 kron in pričeli z delom

Med njimi je bila Savinjska posojilnica v Žalcu, ki je podpisala 
pogodbo po svojem pooblaščencu Francu Robleku, in sama 
prispevala 25.000 kron. To pomeni, da je Posojilnica krepko 
podprla načrte. Soseska trga Žalec, zastopana po Josipu Širci, 
je prispevala 4.000 kron, I. Štajersko skladišče za hmelj, zasto
pano po Karlu Janiču, tisoč kron, delniška družba združenih pi
vovarn Žalec in Laški trg v Ljubljani, zastopana po Francu Ro
bleku, 2.000 kron, ter posamezniki, med njimi so po dva tisoč 
kron prispevali: Fran Roblek, Vincenc Kveder, Juri Krašovec in 
Fani Kukec; Franjo Hodnik in Vilko Kukec sta prispevala po pet
sto kron.

Leta 1912 je zasvetila elektrika in 19. aprila 1912 so zapisali 
v zapisnik: »Na pismeno vprašanje g. usmiljenih bratov v Grad
cu radi cene oddaje toka za projektirano bolnišnico se sklene 
ponuditi jim oddajo po 65 kron za kilovat za luč in 30 vinarjev za 
kilovat za moč,« — načrtovala se je bolnišnica v Vrbju. Ali 10 
julija 1912 sklenejo, da se mora cestna razsvetljava na posojilni- 
ški hiši, na Sadnikovi hiši in na Roblekovi hiši urediti tako, da se 
bodo svetilke lahko prižgale in ugašale neodvisno od drugih.

Pred 75 leti se je torej prižgala luč, danes pa govorimo o 
satelitski in kabelski televiziji.

- f j

80 let Partizana Braslovče
V letu 1967 je bilo v Braslovčah praznovanje praznika obči

ne Žalec in ob tej priliki je društvo organiziralo vrsto športnih 
tekmovanj, na katerih je največje uspehe dosegla odbojkarska 
ekipa. Prav v tem letu je ekipa odbojkašev dosegla največji 
uspeh, saj se je kot prvak mariborsko-celjske odbojkarske lige 
uvrstila v prvo republiško ligo. Ta dolgo željeni pa tudi pričako
vani uspeh, so dosegli igralci ob pomoči številnih gledalcev, ki 
so bučno navijali na tekmah, ki so bile na igrišču pri domu Parti
zana. Navijači pa so hodili tudi na tekme izven Braslovč. Prav je, 
da naštejemo tudi igralce, ki so se uspeli uvrstiti v najvišjo slo
vensko ligo. To so bili: Vinko Rovšnik, Rudi Kronovšek, Janez 
Rovšnik, Jože Zbičajnik, Anton Sorčan in Rudi Sedovšek. Poleg 
teh so igrali še Zvonko Marovt, Martin Marovt, ml., Ivan Marovt 
in še nekateri drugi. Da bi bila ekipa močnejša, sta prišla kot 
okrepitvi iz Partizana Gaberje še Franc Vodenik in Anton 
Aškerc. Ekipa vseh teh igralcev je v letu 1969 uspela v prvi slo
venski ligi osvojiti osmo mesto in si s tem zagotoviti sodelova
nje v tej ligi še v letu 1969. To leto je bila izvedena reorganizaci
ja republiških lig in kot posledica tega je bil izpad ekipe iz prve 
lige v drugo republiško ligo, kjer ekipa tekmuje še sedaj. Dobo 
igranja ekipe odbojkašev v najvišji slovenski ligi lahko ocenjuje
mo kot eno najuspešnejših obdobij braslovškega športa. Tek
me, ki si jih je v Braslovčah ogledalo tudi preko 500 gledalcev, 
so bile velika poživitev nedeljskih dopoldnevov, gostovanja v 
raznih slovenskih krajih ob spremljavi velikega števila navijačev 
pa so bila posebna atrakcija. V vseh letih se je v ekipah razvrsti
lo veliko igralcev, saj je bila v društvu odbojka po letu 1967 vo
dilna športna panoga. Vsako leto so bili organizirani odbojkarski 
turnirji, ki so bili poznani v letih okoli leta 1970 kot turnirji za 
»pokal jezera«, kasneje pa so to turnirji ob tednu športa TVD 
Partizana, sedaj pa turnirji ob praznovanju Dneva hmeljarjev. V 
vseh letih se je na turnirjih pojavljala vrsta vodilnih slovenskih 
odbojkarskih ekip, kot so to Fužinar z Raven na Koroškem, Bra
nik iz Maribora, Sava iz Ljubljane, Mežica, Mislinja in seveda eki
pe iz savinjskega območja, kot so Partizan Šempeter, Gomil
sko, Gaberje, Topolšica, Glin Nazarje. Občasno so se tekmo
vanj udeleževali tudi gostje iz Italije, slovenska ekipa Bor iz Tr
sta in gostje iz Madžarske.

Prav je, da naštejemo tudi igralce, ki so zastopali barve bra
slovškega Partizana. Poleg že naštetih so bili to še Miha Krono
všek, Vinko Orešnik, Ivo Žohar, Miha Dobrišek, Bojan Predov
nik, Herman Janežič, Karli Gornik, Peter Juhart, Peter Škraber, 
Franc Baš, Franc Deželak ter še vrsta drugih, katerih imena bo
do ostala zapisana v zgodovini braslovškega športa.

Poleg odbojke so člani društva gojili še mali nogomet, roko
met, košarko, atletiko, namizni tenis, najmlajši pa so v letu 1967 
spoznali novo tekmovalno panogo — badminton. V ŠŠD na bra- 
slovški osnovni šoli so se navdušili nad športno panogo, ki je 
med šolsko mladino imela veliko pristašev in zato tudi uspehi 
niso izostali. Od 6. do 7. aprila 1968 je bilo v Braslovčah republi
ško prvenstvo v badmintonu za pionirje in pionirke, ki je pred
vsem uspelo na organizacijskem področju, saj se ga je udeleži
lo veliko igralcev iz vrste slovenskih klubov, Braslovčani pa so z 
osvojitvijo ekipnega prvaka pokazali, da bo treba v naslednjih 
letih nanje resno računati.

— se nadaljuje —
- fk

O d le v e :  V . R o v š n ik , K ro n o v š e k , J . R o v š n ik , Z b ič a jn ik ,  
S o rč a n , S e d o v š e k



Zamudne obresti
183 odstotne

v ____ ______________ _ _________________ /
V zadnjem času so ljudje 

na raznih sejah , postavljali 
vpraianja in terjali odgovore 
o akontacijah davkov, za
mudnih obresti, o osebnih 
dohodkih obrtnikov in njiho
vem plačevanju davkov. Zato 
smo se oglasili pri načelniku 
uprave za družbene prihod
ke Silvestru Joštu in skuiali 
dobiti odgovore na nekatera 
zastavljena vpraianja.

— »Večkrat so delegati 
spraievali, kako izračunava
te akontacije davkov in zakaj 
je  predvsem tretja akontaci
ja tako visoka?«

S. Jo it: »Način obračunavanja 
nam predpisuje zakon o davkih 
občanov. Po tem zakonu obraču
navamo akontacije po zadnji ve
ljavni odmerni odločbi. Tako sta 
npr. prva in druga akontacija za 
leto 87 po odmerni odločbi iz leta 
86, tretja in četrta pa po odmerni 
odločbi za leto 87. Tretja ali četrta 
akontacija — ponavadi je pora- 
čunska tretja — zajema tudi razli
ko, ki ni bila zajeta v prvi in drugi 
akontaciji.

Res je, da se te akontacije v 
primerjavi z lanskim letom pove
čujejo. Za to so krive naše velike 
razlike v cenah in skokovita infla
cija. Mi se sami pogostokrat sre
čujemo s težavami, ker so števil
ke takšne, da jih ne spravimo več 
v nobeno rubriko. Poglejte, mi 
imamo v občini 5500 davčnih za
vezancev iz kmetijstva, 736 iž 
obrti, potem je tu še odmera dav
ka od stavb in tako naprej. Pro
met nam pa, predvsem zaradi inf
lacije, takole narašča: leta 85 
smo imeli indeks 163 v primerjavi

z letom poprej, leta 86 je bil in
deks 390, do konca oktobra letos 
pa znaša skoraj 800 % v primerja
vi z lanskim letom. Dejansko so 
te številke sprte z vsako logiko, 
so pa odraz razmer, v kakršnih 
smo se pač znašli.«

— »Večkrat je bilo slišati 
tudi vprašanje o zamudnih 
obrestih.«

S. Jošt: »Zamudne obresti 
znašajo v tem trenutku 183% ali 
0,501 % na dan. Vse te obresti pa 
seveda obračunavamo.«

— »Kako pa je s plačeva
njem davkov pri obrtnikih, o 
čemer so se spraševali na 
seji skupščine otroškega 
varstva?«

S. Jošt: »Davek se glede na 
ostanek dohodka razdeli v zavaro 
valne razrede. Obrtnikov doho
dek je ostanek dohodka plus 
70 % poprečnega čistega oseb
nega dohodka v Sloveniji. Tretjina 
obrtnikov v žalski občini je takš
nih, da po knjigah nimajo ostanka 
dohodka, torej ne dosežejo niti 
zajamčenega dohodka. Zakon pa 
določa, da tisti, ki ne dosega 
ostanka dohodka, plača pavšal. 
Prejšnji zakon je bil takšen, da ti
sti, ki ničesar ni imel, tudi ničesar 
ni plačeval. Zaradi tega se poja
vljajo številne nerealnosti in ne
jasnosti.«

— »Se v prihodnjem letu 
obetajo kakšne novosti v 
davčni politiki?«

S. Jošt: »Zaenkrat vemo sa
mo to, da bo z novim letom uki
njen občinski davek na alkoholne 
pijače, ves ta denar pa gre v re
publiko za financiranje sodišč.«

Irena Baša

(M) Hmezad
d o  KMETIJSTVO ŽALEC

VSEM 
DELOVNIM 
LJUDEM 
IN OBČANOM 
OBČINE ŽALEC 
ČESTITAMO 
ZA PRAZNIK 
REPUBLIKE — 
29. NOVEMBER

»Zadnji ukrepi 
so nas potopili«

Zakajj v Šemipetru ni traktorske steze?
Tako se sprašujejo šempetrski kmetje.

Tako ocenjujejo 
zadnje 
podražitve 
v Mlekarni

V Sloveniji smo letos načr
tovali triodstotno rast tržne 
prireje mleka. Takšna rast je  
bila v prvih šestih mesecih 
tudi dosežena, zdaj v zadnjih 
mesecih pa je močno upadla. 
Septembrsko povišanje od
kupnih cen ni zmanjšalo ne
gativne razlike med stroški 
prireje in odkupno ceno. Za
to je takrat slovenski izvršni 
svet povišal odkupne cene 
mleka oziroma rejcem pred
lagal določene stimulacije.

Zdaj tudi slovenski ukrepi 
ne veljajo več, kajti vmes je 
posegel zvezni izvršni svet.

Tako so od 15. oktobra višje 
odkupne cene mleka za 47,8 %. 
Odkupna cena litra mleka znaša 
243 din pri 3,6 %-ni tolšči. Prodaj
ne cene mleka so višje za 35,1 %. 
V mlekarnah pa so morali znižati 
cene mlečnim izdelkom s 25 % na 
8% .

Ko so bili ti ukrepi sprejeti, 
smo povprašali v Mlekarno v Arji 
vasi, kaj pomenijo zanje sedanji 
ukrepi in podražitve. Vodja ko
merciale nam je takole povedal: 
»Ti zadnji ukrepi so nas dokon
čno pokopali. Prej smo imeli pri li
tru mleka 50 din izgube, zdaj je 
imamo od 90 do 100 dinarjev, s 
tem da niti nismo upoštevali po
dražitve naftnih derivatov, elektri
čne energije itd. V Mlekarni smo 
tako prisiljeni ukiniti stimulacije 
rejcem, poleg tega pa tudi plačilo 
za kvaliteto mleka«

Irena Baša

GRADIJO
NAMAKALNI
SISTEM
BREG
Sredi novembra so v žalski 

občini začeli graditi nama
kalni sistem Breg.

Letos so v občini že zgradili 
namakalna sistema Šmatevž in 
Latkova vas. Novi sistem obsega 
območje med Gotovljami, Šem
petrom in Polzelo, skupno torej 
353 ha. Od tega pripada Kmetijski 
zadrugi Savinjska dolina okrog 
190 ha, delovni organizaciji Kme
tijstvo pa 160 ha zemljišč. Nama
kalni sistem bodo naredilo delav
ci Strojne, namakanje hmeljišč pa 
naj bi bilo mogoče že v prihod
njem letu.

Denar za izgradnjo namakalne
ga sistema Breg bodo prispevali 
v zvezi vodnih skupnosti Sloveni
je, nekaj denarja pa bodo morali 
zbrati v Kmetijski zadrugi in v 
Kmetijstvu.

Irena Baša

V šempetrski krajevni 
skupnosti se kmetje že nekaj 
časa jezijo, ker ob posodobi
tvi križišča pri delovni orga
nizaciji Sip niso uredili trak
torske steze. Kakšne težave 
jim to povzročajo tem je pri
povedoval kmet Ivan Novak 
iz Dobrteše vasi.

»Lani v jeseni smo se dogovo
rili za posodobitev križišča pri Si
pu. Letos so ta načrt začeli ures
ničevati, vendar smo opazili, da 
ne delajo tako, kot smo se dogo
vorili. Vsa zemljišča, ki smo jih 
kmetje in ostali lastniki morali od
stopiti, so izkoristili, le zemljišče 
tovarne Sip je ostalo nedotaknje
no. Direktor Sipa je zahteval, da 
na mesto, kjer bi cestni delavci 
morali pričeti z gradbenimi deli, 
postavijo prikolico. Dejal je celo, 
da zemljišča ne bo odstopil, da 
bodo odstranili tudi črpalko Pe
trola, ker bo Sip tam imel svoje 
prodajne prostore.

V Šempetru so torej križišče 
uredili, le steze za traktorje, ki bi 
potekala od Sipove vratarne pre
ko bivše avtobusne postaje proti 
črpalki, ni.

Krajani smo se pritožili, iz obči
ne smo dobili odgovor, da so 
problem poskušali rešiti, da pa v 
Sipu gradnje ne dovolijo. V odgo
voru iz občine je bilo tudi rečeno, 
da bodo uredili signalizacijo, ven
dar je doslej še niso. Tako vozniki 
traktorjev kršimo prometne pred
pise, pot na črpalko pa je tudi ne
varna.

Mnenja ljudi o tem problemu v 
Šempetru oziroma v krajevni

Ivan Novak

skupnosti so deljena. Večina pa 
se strinja, da je problem treba re
šiti in če ne bo šlo drugače, bo
mo zdaj, ko je nekoliko več časa, 
bojkotirali delovno organizacijo s 
traktorji.«

Tako je pripovedoval kmet 
Ivan Novak. Mi smo odgovor 
iskali v delovni organizaciji 
Sip, in sicer pri vodji investi
cij Rudiju Divjaku.

»Zmotno je mnenje, da bi bili v 
Sip-u proti dostopu kmetov na 
bencinsko črpalko. Mi smo na
mreč na vsakem koraku, pri vseh 
ustanovah, ki so imele opravka z 
ureditvijo križišča pred našo de
lovno organizacijo zagovarjali 
možnost, da se dopusti prehod s 
traktorji.

Smo pa v Sipu že od vsega za
četka proti takšni izvedbi križiš

ča, kakršno so predvideli načrto
valci. Glavni vzrok, da smo nas
protovali traktorski stezi, pa je bil 
v tem, ker bi po našem mnenju 
še povečali prometno ogroženost 
naših delavcev. Traktorska steza 
bi bil glavni pločnik za naše de
lavce, še bolj bi se verjetno pove
čal promet po sedanji stranski 
cesti, pred vratarno. Ta odsek bi 
bil speljan tudi neposredno ob 
naši upravni zgradbi in bi močno 
motil delavce. Nadalje pa bi tak
šna ureditev križišča s traktorsko 
stezo ogromno stala. Mi smo že v 
prestavitev glavnega vhoda vložili 
nekaj deset starih milijard, če bi 
dela računali po današnji vredno
sti. S tem ponesrečenim križiš
čem pa bi vse to izničili.

Trošenje denarja bi bilo nesmi
selno tudi zaradi tega, ker v krat
kem predvidevamo prestavitev 
bencinske črpalke na drugo, tudi 
za kmete bolj dostopno lokacijo. 
Prostor sedanje črpalke bomo 
odkupili in tam uredili veliko servi
sno delavnico ter prodajalno 
kmetijskih strojev in rezervnih de
lov. Torej se trudimo tudi v kme
tovo korist in mislim, da nismo 
pravi naslov, na katerega bi kdo 
od njih stresal slabo voljo.«

Takšen je torej odgovor z 
druge strani. Razsojati o 
tem, kdo ima prav in kdo ne, 
je  sila težko. Najbrž imajo 
prav na eni in na drugi strani. 
Upati je le, da bo na koncu 
problem rešen po načelu: 
»Volk sit in koza cela.«

Irena Baša 
Foto: Ljubo Korber

Križišče, ki marsikomu sivi lase

Milan Kučan v Mlekarni

®  Hmezad
d o  STROJNA, ŽALEC

Hmezad -  DO STROJNA 
priporoča svoje proizvo
de in storitve
Delovnim ljudem in občanom čestitamo 
za dan republike.

TOZD PKM:
— opremo za hmeljarstvo
— stroji za krompirjevo linijo
—■ stroji ža sadjarstvo in vinogradništvo 
-r- stroji za vrtnarstvo
— trosilniki rudninskih gnojil
— proizvodnjo in montažo lesnih stavb

nih elementov

TOZD GRAMES
— izvajanje hidromeloracij
— proizvodnja in montaža 

opreme za namakanje
— gradnja rudarskih del — 

odkopi premoga
— rekonstrukcija, popravilo in 

vzdrževanje cest
— servisiranje in vzdrževanje 

kmetijske mehanizacije
— trgovina z nadomestnimi 

deli in servisiranje osebnih 
avtomobilov

Med svojim obiskom v žalski občini v začetku novembra je predsednik predsedstva CK 
ZK Slovenije obiskal tudi Mlekarno v Arji vasi.

Predstavniki Mlekarne in Hmezada so izrazili nezadovoljstvo zaradi sedanjih razmer v kmetijstvu, zlasti 
s cenovnimi disparitetami. Predstavnike iz republike so opozorili na to, da so močno ogrožene osnovne čre
de, in zahtevali takojšnje ukrepe, ki bodo pomagali odpraviti sedanji nevzdržni položaj v kmetijstvu.

Irena Baša
' c ' ' 1 ~ ’ Fóto: LjùbóKorbér



Lani najbolj urejeno slovensko smučišče

RTC Golte pripravljen za smuko
Snežni poligon Medvedjak s FIS sla

lom progo, ki ga bodo lahko sedaj 
zasnežili z Cimetnim snegom in utrdili z 
vodo, je ob nekaterih manjših najpo
membnejša pridobitev smučarskega 
centra Golte za bližajočo se sezono, S 
pomočjo osnovnošolske mladine so 
očistili proge, na vrhu Medvedjaka pa 
so postavili startno utico in sanitarije. 
Z dvema frezama pa bodo lahko tudi 
letos skrbeli za dobro pripravljene 
proge. In ker so lani posebno skrb na
menjali urejanju smučišč, so zasluže
no prejeli naziv najbolje urejenega slo
venskega smučišča, ki jim ga je pode
lilo Splošno združenje gostinstva in 
turizma Slovenije. Žal pa tudi to sezo
no ne bo nič z dvosedežnico, vendar 
pa so predstavniki RTC Golte na ti
skovni konferenci povedali, da so 
aktivnosti za izgradnjo dvosedežnice 
pred dnevi le stekle. V teh dneh že 
obiskujejo delovne organizacije, ki naj 
bi jim pomagale predvsem z materia
lom, z zbranimi sredstvi pa naj bi kupili 
ostalo. Ker pa so Golte pomemben 
športno-rekreativni objekt, bi bilo 
prav, da bi združeno delo celjske, ve
lenjske, mozirske in žalske občine le 
pokazalo toliko razumevanja, da bi pri
zadevnim delavcem centra končno 
uspela že več let načrtovana akcija. Z

dvosedežnico bi tako odpravili ozko 
grlo in neprijetne vrste, nad katerimi 
se zlasti smučarji najbolj jezijo.

Za smučanje na Golteh je vedno 
več zanimanja tudi med tujimi turisti. 
Lani je na Golteh smučalo 400 Dan
cev, predstavnica njihove turistične 
agencije Rikke Vognsen pa je na ti
skovni konferenci dejala, da jih letos 
pride še več, kar očitno kaže. da so 
zadovoljni s smučarijo, še posebej pa 
z gostinskimi uslugami.

Marjan Skornišek nam je razgrnil 
obsežen načrt izvenpenzionske po
nudbe, iz katere naj omenimo le neka
tere posebnosti in sicer: vesele zim
ske igre, paralelni slalom, tradicionalni 
smuk belega zajca, pustni otroški živ
žav, slalom ob dnevu žena, tako se bo 
torej na Golteh vsako soboto kaj do
gajalo. Sicer pa so delavci RTC Golte 
letos v letni sezoni nudili vrsto rekrea
tivnih programov, med katerimi je še 
posebno pozornost vzbudila kajaka
ška šola. V načrtih pa imajo tudi jaha
nje s konji.

Marjan Prelog je postregel s podat
kom, da je v pretekli sezoni na Golteh 
smučalo preko 70 tisoč smučarjev in 
da so zabeležili le pet zlomov, kar po
meni, da je smučišče dobro zavarova
no in da je svoje delo dobro opravila

tuoi redarska služba. Letos se bodo 
vključili v slovensko akcijo za večjo 
varnost na smučiščih. »Ker je zimski 
popoldan kratek in za sindikalna tek
movanja podnevi premalo časa. smo 
se odločili, da bomo takšna tekmova
nja organizirali tudi pod reflektorji na 
smučarskem poligonu. Redno bomo 
urejevali 12 km dolgo tekaško progo, 
nudili pa bomo tudi opremo za turno 
smuko,« pravi Marjan Prelog.

Direktor centra Jože Melanšek pa 
nam je postregel s podatki o predpro
daji sezonskih kart, ki je v tem času 
kar za tretjino večja. Sicer pa bo pred
prodaja sezonskih kart tekla vse do 
15. decembra, nekatere sindikalne or
ganizacije pa so odkupile večje število 
dnevnih kart. »Cene smučarskih kart 
so tudi letos nižje v primerjavi z drugi
mi centri, vzrok pa je v obvezi, ki smo 
jo sprejeli zaradi sofinanciranja samo
upravnih interesnih skupnosti vseh 
štirih občin, ki nam tako veliko poma
gajo. Zato je prav, da lahko občani teh 
občin tudi ceneje smučajo. Mi smo to
rej pripravljeni, priznanje, ki smo ga 
prejeli, pa je predvsem zahtevna obve
za. »Ko bo zapadel prvi sneg, bomo 
center lahko v celoti odprli,« je še do
dal Jože Melanšek. jk

foto. L. Korber

TOZD Lesna industrija 

TOZD Modna konfekcija 

TOZD Kovinooprema 

TOZD Pleskarstvo 

OSSS

Predstavljamo vam nov proizvodni program naše 
TOZD Kovinooprema:

sistem rastočih montažnih garaž,

namenjenih individualnim graditeljem in delovnim organizacijam.

ČESTITAMO ZA DAN REPUBLIKE -  
29. NOVEMBER

Potem ko so v Zabukovici za
prli rudnik, je Montana 1. 12. 1967 
ustanovila delovno organizacijo 
Minervo. Tako kot povsod, kjer 
so ukinili rudnike, so tudi tu zače
li s proizvodnjo plastičnih mas. 
Sprva je bilo zaposlenih osem de
lavcev, zaradi slabih pogojev dela 
in iskanja proizvodnega progra
ma je bil začetek seveda skro
men. S specializacijo, proizvod
njo politilenskih cevi, pa se je pot 
razvoja začela strmo dvigati. Dru
go in hkrati najhitrejše obdobje 
razvoja Minerve se je začelo leta 
1973, tedaj je bilo zaposlenih 59 
delavcev, dve leti kasneje pa že 
160. V obdobju 1976—1980, ki ga 
v Minervi beležijo kot tretje ob
dobje razvoja, je bil dan pouda
rek proizvodnji drenažnih cevi na 
Ložnici, povečala pa se je proiz
vodnja tudi v Zabukovici. S tem 
se je proizvodnja več kot podvoji
la. Proizvodni program so razširili 
in pričeli izdelovati cevi vseh di
menzij. V četrtem obdobju 
1981 — 1985 so povečali zmoglji
vosti za proizvodnjo drenažnih 
cevi, opravili pa so tudi rekon
strukcijo tehnologije za izdelavo

politelienskih cevi. S postavitvijo 
nove linije so pričeli proizvajati 
cevi večjih dimenzij, predvsem za 
kanalizacijo, vodovodno omrežje 
in toplovode. S proizvodnjo fitin- 
gov in spojnih elementov so zao
krožili svoj program. V tem ob
dobju so se vključili in povezali v 
sestavljeno organizacijo Hmezad,

uresničevanje zastavljenih ciljev 
pa potrjuje upravičenost povezo
vanja. Na področju melioracij se 
povezujejo in nastopajo z delo
vno organizacijo Strojna. Po
membna pridobitev zanje je tudi 
Interna banka.

»Zadnje, torej peto obdobje 
razvoja Minerve bo za nas pome
nilo nov mejnik; nove proizvodne 
hale na Ložnici, ki smo jih zgradi
li, pa nam bodo nudiie boljše po
goje za delo. Dotrajani objekti bi
vše opekarne že dolgo niso 
ustrezali potrebam. Prostorski 
načrt do leta 2000 pa nam daje 
možnost širitve na tej lokaciji, kar 
je tudi velikega pomena. Načrtu
jemo namreč osvajanje takšnih 
proizvodov, ki zahtevajo manj 
materiala in več dela,« nam jé po
vedal direktor Minerve Heri Kruš
nik. Sicer pa Minerva že deset let 
uspešno prodaja svoje izdelke na 
tujih tržiščih, zlasti v Italiji, Avstriji 
in ZR Nemčiji. Za izvoz torej na
menjajo deset odstotkov proiz
vodnje, od tega predstavljajo kar 
25 odstotkov drenažne cevi.

jk



80 let Marije Uranjek

Življenje s spomini_________
^  »Spomini na sestri, Ivanko in Pepco, so vedno m očnejši. . . «

Bila je že noč, ko sem potrkal 
na vrata v drugem nadstropju 
upokojenskega bloka v Žalcu. Na 
vratih je pisalo Marija Uranjek. 
Pred kratkim je praznovala svoj 
80-letni jubilej. To pa je bil tudi ra
zlog mojega obiska. Mislil sem, 
da mi bo odprla stara, betežna in 
zgarana ženička. Pa ni bilo tako. 
Previdno in z nekoliko začudenim 
pogledom je stala med vrati žen
ska, ki ji nikoli ne bi prisodil toliko 
let. Za hip sem celo pomislil, da 
sem potrkal na napačna vrata. 
Povedal sem ji, kakšen namen 
ima moj obisk in nadvse prijazno 
me je povabila v kuhinjo. Beseda 
je stekla in oživeli so spomini.

Pravzaprav Marija živi življenje, 
ki ga bogatijo spomini. Mnogo je 
tudi žalostnih. Se zlasti se z veli
ko bolečino v srcu spominja svo
jih dveh mlajših sestra, ki so ju 
umorili okupatorji in fašistični krv
niki. Sestra Ivanka Uranjek, po 
kateri je poimenovana ena od ulic 
v Žalcu, je bila prva borka, ki jo je 
okupator ustrelil še z devetimi tal
ci iz Krškega v gozdičku blizu Do
bove. Druga sestra Pepca pa je 
skupaj z možem padla v slavni 
borbi Pohorskega bataljona 8. ja
nuarja 1943 na Osankarici.

Marijina življenjska pot je bila 
trda. Rodila se je v rudarski druži
ni z osmimi otroki. Večkrat so bili 
lačni kot siti. Živeli so življenje 
proletarske družine, življenje po
manjkanja, siromaštva in brez
pravnosti. A vendar so ponosno 
nosili svoje glave na ramenih. Ma
rija si je zelo želela postati učite
ljica, vendar kot pravi, so bile rev
nim vse poti za izpolnitev takih 
želja zaprte. Hodila je v meščan
sko šolo v Celje, vendar se je mo
rala zaradi pomanjkanja denarja 
temu odpovedati in oditi v uk za 
trgovko v domači vasi — Grižah. 
S tem se je zapisala trgovskemu 
poklicu in mu ostala zvesta vse 
do svoje upokojitve. Pot za vsa
kdanji kruh jo je vodila iz kraja v 
kraj. Službovala je pri zasebnih tr
govcih v Celju, nato v Šmartnem 
pri Litiji, Šentjurju pri Celju, Poni
kvi in Mariboru. Po vojni se je vr
nila v Savinjsko dolino, kjer je naj
prej delala v pekarni kot prodajal
ka kruha, sledila je služba na Po
slovni zvezi v Celju, od tam v Sa
vinjskem magazinu, od koder je 
leta 1958 odšla v pokoj. Prav le
tos pa so ji bivše sodelavke izka
zale izjemno pozornost, kar je 
osrečilo njeno življenje kot le ma
lokaj. »Ne morem opisati obču
tkov, ki so me prevevali v dneh, 
ko sem praznovala svoj jubilej. 
Deležna sem bila velike pozorno
sti svojih osmih upokojenih sode
lavk, ki so mi pripravile nepozab
no svečanost. Prav tako pa so

Marija Uranjek
me v tem času izkazovali pozor
nost tudi drugi. Od otrok, sose
dov, znancev in prijateljev. Pevke, 
ki me sicer obiščejo vsako leto 
ob mojem godu v decembru, pa 
so mojemu jubileju pridale še 
svoj delež. Najin pogovor je pri
ložnost, da se vsem skupaj za iz
kazano pozornost iskreno zahva
lim,« je z žarom in iskrenostjo v 
očeh dejala Marija v mikrofon, ki 
je beležil njen življenjepis.

Na mizi pred mano so se vrstile 
najrazličnejše publikacije. Knjiga' 
med Mrzlico in Dobrovljami, Mo
nografija Pohorskega bataljona in 
vrsta drugih spominskih gradiv, ki 
obravnavajo NOB in njuni sestri, 
ki ju v spominu spremljata po
vsod, še zlasti pa, ko obišče nju
na grobova. V rokah imam zaje
ten zvezek spominov, ki jih je za
čela pisati moja sogovornica Ma
rija z željo, da bi jih nekoč kdo 
prebral. Gre za izvirni dokument 
nekega časa in življenja, ki v iz
redno lepi pisavi in pravilni slo
venščini daje dodatno podobo 
osebnosti Marije Uranjek.

Težki so bili časi med obema 
vojnama, Marija za sebe skorajda 
ni imela časa. Pa vendar je bilo 
vmes tudi nekaj veselih trenu
tkov. S posebnim veseljem govori 
o svojem službovanju na Ponikvi 
ob južni železnici, kjer je imela 
nekaj odkritosrčnih in dobrih pri
jateljev pevk in Devcev. kot 
pravi. »Vedno sen: rada” prepeva
la, tu pa smo imeli pravi pevski 
zbor in vedno sem se veselila so
botnih večerov, ko smo prepevali 
pod mogočnim Slomškovim ore
hom . . ,« je razpredala svojo pri
poved moja sogovornica. Beseda 
je ponovno nanesla na Ivanko.

»Ivanka je bila po mamini smrti 
močno navezana name, nudila 
sem ji, kar sem mogla. Dve leti, 
1940. in nekaj mesecev leta 1941, 
je stanovala pri meni v Mariboru. 
Tačas je namreč obiskovala uči
teljišče. Že od leta 1938 je biia 
članica SKOJ-a. Njeni tovariši v

organizaciji SKOJ na celjski gim
naziji so bili Vera Šlandrova, Karel 
Destovnik-Kajuh, Biba-Blaž- 
Röck, Janko Vrabič in drugi. V 
Mariboru je svoje delo nadaljeva
la, zato je morala takoj v začetku 
okupacije zaradi izdaje v ilegalo. 
Zadnjič pred njeno usmrtitvijo 
sva se videli 27. julija 1941,« je s 
solzami v očeh in otožnim glasom 
povedala Marija.

Ivanka je ta dan imela sestanek 
s članoma Pokrajinskega komite
ja Slavkom Šlandrom in ing. Ra
dom Iršičem, bila je kurirka Po
krajinskega komiteja in prevzela 
je nalogo, da odnese partijski 
material in navodila skupini aktivi
stov v Krško. Pri tem je bila ob 
iskanju zveze ujeta in z ostalimi 
aretiranimi aktivisti iz Krškega ob
sojena na smrt. Dne 30. julija so 
ob pol štirih zjutraj vseh deset 
zvezanih obsojencev naložili na 
kamion in jih odpeljali v gozdiček 
pri Dobovi. Tu so morali izkopati 
skupinski grob. Sledove svojega 
početja je okupator mislil zabrisa
ti, vendar so zahvaljujoč gozdar
ju, ki je vse to videl in na mestu 
groba posadil štiri smrečice, 
svojci lahko ob koncu vojne našli 
grob in opravili prekop. Prekopu 
žrtev je prisostvovala tudi Marija 
in se tako prepričala, da je med 
10 ustreljenimi bila tudi njena se
stra Ivanka. Vse do tega trenutka 
je namreč upala, da se bo pojavi
la od nekod, čeprav je videla raz
glas o njeni usmrtitvi.

O tem dogodku je Marija pove
dala: »Dne 28. novembra 1945 
smo se zbrali svojci prvih žrtev v 
Krškem. S kamionom smo se od
peljali v gozdič pri Dobovi. Začelo 
se je odkopavanje. Na dan so pri
hajali razni predmeti (pisma, glav
niki, slike itd.) Nišem več zdržala. 
Z neko tovarišico sva se oddaljili. 
Ko sva se vračali, so ravno nesli 
neko v rjuho zavito truplo. Odgr
nila sem rjuho in prepoznala mo
dro svileno bluzo, ki jo je takrat 
nosila Ivanka . ..«

Ob koncu pripovedi Marija 
strese z glavo, kot da hoče poza
biti tiste težke in žalostne trenut
ke. To pa ji ne uspeva, vedno 
bolj, iz dneva v dan, so spomini 
na Ivanko in Pepco ter mamo 
močnejši.

Marija preživlja jesen življenja 
zadovoljna. Jezi jo, da smo v naši 
družbi prišli tako daleč. Čeprav 
sama ni bila neposredno vpletena 
v politiko, za katero je ob neki 
mamini izjavi v mladosti mislila, 
da je neka ženska, s katero se 
ukvarja oče, je sedaj na tekočem 
z vsemi dogajanji doma in v tujini. 
Gleda televizijo, bere časopise in 
knjige in veliko piše. Svoj čas pa 
izrablja še za urejanje stanovanja 
in za ročna dela. Ob njenem jubi
leju se ji s čestitkami pridružuje 
tudi naše uredništvo. Še na mno
ga leta Marija! Darko Narag(av.

■ mam mam mam
Akcija
za hidravlično 
lestev

Gasilsko društvo Žalec vodi ob 
podpori Občinske gasilske zveze 
akcijo zbiranja sredstev za naba
vo hidravlične lestve za gašenje 
in reševanje. Žalski gasilci doslej 
takšne lestve še nimajo, je pa 
nujna pri požarih in reševanjih z 
visokih objektov, kot so stolpnice 
in silosi, nudi pa tudi učinkovitej
še gašenje z vrha. Dobršen del 
organizacij združenega se je ak
ciji že odzval, prav pa bi bilo, da 
se jim pridruži še ostalo združe
no delo in se zave, da bo morda 
tovrstna naloža najbolje obresto
vana, saj še vedno velja reklo: 
»Nesreča nikoli ne počiva!« V. Ck

Verjeli ali ne . . .
Ni dolgo, ko je bil dobršen del 

Žalca od zgodnjih večernih ur do 
poznega jutra naslednjega dne 
zavit v »temo«. Brneli so telefoni, 
linija z Elektrom je bila nenehno 
zasedena, ljudi je zanimal vzrok 
za to nenadno prekinitev elektri
čne energije, ki nikakor ni bila 
običajna, saj se je vse predolgo 
vlekla.

Verjeli ali ne, vzrok je bila pod
gana, ki je na svojem nočnem po
hodu zašla med stikala v trafo po
staji. Ne le, da je svojo zmote 
drago plačala, povzročila je tue 
veliko škodo, saj je zgorelo tudi 
stikalo, ki ga morajo sedaj elektri
karji nadomestiti iz uvoza. V. Ck

Cicera ni dobro posnemati
(Za 29. november)
Danes je govorništvo zelo 

vprašljivo. Ljudje, krajani, obča
ni imajo najraje, da govornik go
vori naizust. Takih govornikov 
je danes vedno manj.

Zakaj?
Kar ima govornik zapisano, je 

pravno neizpodbitno, še poseb
no če en izvod odda odgovorni 
osebi. Pa naj govore poslušalci, 
kar hočejo.

Iz osebnih izkušenj. Nekdaj 
sem imel politične govore. Tudi 
za 29. november. Že kar precej 
let govorim na podstavku mrli
ške veže. Mislim, da so prav ti 
govori zelo tvegani. Zelo na 
ušesih udeležencev pogrebne
ga sprevoda, ki je često sesta
vljen od najpreprostejšega kra
jana do visokošolca. Kdo pa si 
ti, ki govoriš poslovilne bese
de? Mnogi, dejal bi — dobra 
tretjina, se udeleži te slovesno
sti zgolj iz radovednosti, kako 
in kaj bo govornik povedal, koli
kokrat se bo zmotil, ali je bled 
ali rdeč v obraz, kako se vede. 
Ker so to pametni ljudje, hitro 
ugotovijo, če ga ima govornik 
»pod kapo«, čeprav je vedno 
'odkrit, in vsebina govora je v 
kraju še dolgo prisotna, še po
sebej, če spada govornik v ne
kakšno intelektualno skupino. 
Zato se tega poslovilnega go
vorništva — pa tudi političnega 
— na pamet, vedno bolj izogi
bajo.

Spominjam se proslave 29. 
novembra 1947. Tega je zdaj 40 
let. Kot predsednika mladine so

me določili — sekretar KP — 
eia bom glavni govornik. Moral 
sem pristati. Kar se tiče glasu, 
nisem bil v strahu. Vsebina! Saj 
je to bilo mesto in v mestu je 
polno intelektualcev. Moral sem 
spregovoriti, obenem pa pripra
viti kulturni program. Toda go
vor je prvi. Ni me bilo strah. Go
voril sem ognjevito, borbeno, 
toda sredi aovora je nekdo 
vzkliknil: »Švabi so nam pobrali, 
požgali tako rekoč vse. Ždaj, ko 
smo prišli malo k sebi, pa jem
ljete, kradete vi!«

Medvzklik me je skoraj iztiril. 
Nekje v meni pa je govorilo: Iz
pelji do kraja, moraš! In jaz ob 
zaključku zakričim v dvorano: 
Ob največji stiski se spomnimo 
naših velikih možov: Tita, Kar
delja, Rankoviča, Dedijerja, Dži- 
lasa in drugih. Ploskanje. Naj ži
vi 29. november, naj živi Jugo
slavija!

Kar kipelo je iz mene. Cicero, 
socialistični Cicero. V upanju, 
da sem pogoltnil vso učenost, 
me med potjo domov ustavi to
variš Strehovec, predsednik so
dišča, partizan od 1941, in mi 
reče:

Poslušaj, tovariš, vsaj slovni
ce bi se lahko naučil. Tovariš, 
mož in ne možov!

Legel sem, spati nisem mo
gel.'Kar naprej mi je rojilo po 
glavi: 29. november. Švabi so 
nam pobrali, požgali tako rekoč 
vse, zdaj ko smo prišli malo k 
sebi, pa jemljete, kradete vi. In 
še: mož in ne možov!

Bil je to moj najtrši 29. no
vember. Drago Kumer

The Empty
Člani Šolskega kulturnega dru

štva DPD Svoboda Polzela so se 
dolgo pripravljali na uprizoritev 
kriminalke Veliki rop, ali kot se v 
izvirniku imenuje The Empty Safe. 
Predstavo so pripravili v anglešči
ni. Z njo so se prvič predstavili v 
nedeljo, 22. novembra, danes pa 
je bila ponovitev. Polzelska osno
vna šola je danes pripravila dan

Safe
ameriško-angleške kulture. Pouk 
je potekal v angleščini, zato so 
povabili učitelje angleščine iz šol 
žalske občine. Šolo je obiskal in 
si ogledal igro tudi ameriški am
basador v Zagrebu.

V igri nastopajo Sašo Mohor
ko, Ali Jerman, Primož Zagori
čnik, Andreja Novak, Marta Hor

vat, Ivi Zdolšek, Primož Bukovec, 
Mateja Begič, Adrijana Čmak, 
Stanko Podbregar in folklorna 
skupina OŠ Polzela. Režijo je tudi 
tokrat prevzel Jaka Jeršič, lektor- 
stvo Marinka Marovt, plesne vlož
ke je pripravila Nanika Cvikl, še
petala pa Martina Ocvirk.

T. TAVČAR

Karel Jug — 70 letnik

Gasilec z dušo in telesom
Delavec, vojak, obrtnik, predavatelj, vzgojitelj — gasilec

Pred kratkim je svoj življenjski 
jubilej praznoval človek in mož, ki 
še posebno med gasilci Savinj
ske doline pomeni enega od ste
brov te humanitarne organizacije. 
Beseda teče o Karlu Jugu — mo
žakarju močnejše postave — ki 
ga bogati bogato življenje. Njego
va jesen življenja je zato lepa, pri
jetna in polna sadov njegovega 
minulega dela.

Človek, kot je Karel, je že od 
osvoboditve zapisan gasilstvu, 
zato ga tudi ob našem obisku ni
smo našli dom. Žena nam je po
vedala, da je v gasilskem domu 
na Ložnici, kjer s svojimi mlajšimi 
menda nadzirajo naraščanje vo
dostaja Ložnice, saj je že presto
pila bregove, in čakajo, če bo po
trebno ukrepati. Tema je že, ko 
se ustavimo pred gasilskim do
mom in povprašamo po Karlu. 
Povejo nam, da je v dvorani, fan
tje so se ravnokar vrnili z akcije, 
kjer so črpali vodo iz neke stano
vanjske hiše. Stisneva si roke v 
pozdrav in pogovor steče. Svoje 
prida pri tem še kozarček dobre
ga domačega vina, ki je bilo šele 
pred dnevi krščeno.

Karel Jug je zagledal luč sveta 
11. oktobra 1917 in kot rad reče, 
je otrok velikega oktobra, otrok 
socialistične revolucije. Njegova 
življenjska pot se je začela v Mi- 
gojnicah v družini obrtnika — 
sedlarja — s petimi otroki. Ta 
obrt pa je bila tradiciji v njegovi 
družino, saj $o jo njegovi predniki 
imeli že več generacij. Kot pravi, 
so živeli polproletarsko življenje. 
Znanje si je Karel nabiral v Žalcu, 
nato v meščanski šoli v Celju, že
lel je postati elektrotehnik, ven- 
aar mu je čas v e iiK e  gospoaarske 
krize onemogočil šolanje v Lju
bljani, zato se je šel učit za sobo-

Karel Jug

slikarja in pleskarja. Vseskozi je 
bil Karel predan tudi športu in so
kolski organizaciji, s tem pa tudi 
njenemu programu, ki ga je ve
stno in dosledno izpolnjeval ter 
krepil svojega duha in razredno 
zavest. V poklicni usmerjenosti je 
pozneje naredil še korak več. 
Študiral je tehnologijo in potem 
svoje znanje prenašal na učence 
vajeniške šole v Celju in Žalcu. 
Kot samostojni obrtnik pa je 
vzgojil 17 vajencev, ki so brez 
dvoma hvaležni svojemu učitelju 
za pridobljeno znanje. Precej pa 
se jih je tega poklica priučilo, ta
ko da je paleta njegovega vzgoj- 
no-izobraževalnega dela več kot 
polna.

S pogovorom sva zajadrala v 
gasilske vrste. Odločitev, da se 
vključi v to organizacijo, je dozo
rela že v partizanih, ko sta s prija
teljem nemočno gledala, kako so 
goreli slovenski domovi. Bil je bo
rec Tomšičeve brigade, pozneje

pa VDV (vojske državne varno
sti), ki se je preimenovala v 
KNOJ, in tako je bil vse do konca 
leta 1945 tudi komandir na karavli 
tromeje med Avstrijo, Madžarsko 
in Jugoslavijo. Leta 1947 je vsto
pil v gasilsko organizacijo in po
stal član Gasilskega društva v 
Žalcu. S tem se je za vse življenje 
zapisal tej organizaciji in se raz
dajal v njej.

»V gasilstvu sem videl možnost 
pomagati ljudem, zato sem se 
vanj resnično poglobil. Vojaškega 
znanja sem imel dovolj, saj sem 
bil polnih pet let vojak, želel sem 
si pridobiti znanje v gasilstvu in 
tehnologiji gasilstva, tako da sem 
napravil izpite od gasilskega pod
častnika do višjega gasilskega 
častnika. Vse to pa sem, še in 
bom prenašal na mlajše,« je z ža
rom v očeh povedal Karel.

Karel je bil riepogrešljiv na 
vseh tečajih za gasilske podčast
nike ali častnike. Vodil je tovrstne 
tečaje, bil predavatelj in dajal 
svoje teoretično in praktično zna
nje mlajšim generacijam gasil
stva. To pa z velikim veseljem po
čne še danes in bo, dokler bo 
imel moči.

S ponosom in smehljajem na 
ustnicah potreplja fante okrog 
sebe in reče: »To so moji fantje, 
ponosen sem nanje, saj nič ne 
zaostajajo za poklicnimi gasilci, 
so del mene in jaz del njih.«

Takšen je Karel in vsi, ki ga po
znajo, teh pa je veliko, vedo o 
njem povedati še veliko več. De
lo, akcija, tovarištvo in poštenost 
so vrline, ki so lastne njemu in 
njemu podobnim. Za njegovo de
lo mu je družba že izrekla številna 
priznanja, mi pa mu zaželimo še 
veliko plodnih in ustvarjalnih let.

Darko Naraglav
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Gledališče:

Ponedeljkov abonma: Jean Anouilh —  
Škrjanček ali igra o Ivani Arški

Nekoč so zažigali čarovnice, 
ženske, ki so se po mnenju cer
kvenih razsodnikov in očitkov 
imaginarnih očividcev spečale s 
hudičem. Čas je pokazal druga
če. To so vendarle bile le ženske, 
ki so mislile drugače od univer
zalne resnice, ustvarjene od pa
triarhalno naravnanih, lažno krš
čansko napojenih moških, ki so 
predstavljali vladajočo elito. Ta 
elita cerkvenih služabnikov, kra
ljev, vojskovodij in vseh ostalih ' 
božjih in posvetnih odposlancev 
ne mara vmešavanja v svoja pra
vila igre, čeprav so ta še tako izu
metničena, lažna, nemoralna, ne
resnična in človeku tako močno 
odtujena. Temačni srednji vek je 
obdobje, ko je bila vera opij za 
ljudstvo v najslabšem pomenu 
besede. Z vero je manipulirala 
peščica oblastnikov, ki jim je vera 
služila kot idealno legitimno sred
stvo za absolutno nedotakljivo 
oblast.

Drama škrjanček posega ra
vno v takšno obdobje, v temačno 
srednjeveško vzdušje Francije in 
Anglije, kjer vlada popolna deka
denca, propad morale, oblasti in 
vsega, kar je človeškega, s tem 
da je Anglija vsaj vojaško bila ta
krat precej močnejša od Francije.
V tem trenutku stopi na sceno 
prototip vsega slabega, izopirje- 
nega, nehumanega in neresni
čnega. To je Ivana Arška, poose
bljena lepota, nedolžnost, či
stost, hrabrost in resničnost. Iva
na v sebi združuje vse tiste last
nosti, ki jih vladajoča elita ni ime
la. To so lastnosti čiste krščan
ske vere in nasprotje tistih nečlo
veških vrednot, na osnovi katerih

so nekateri s pomočjo potvorje
nih krščanskih naukov uspeli vla
dati. V svetu neresnice je resni
čen človek kontroverzen pre
stopnik. To je usoda premnogih 
posameznikov in ne le Ivane Ar- 
ške, katere božje poslanstvo ji je 
narekovalo popolno obsodbo laž
nega in neresničnega sveta. Tak
šna načela Ivani ne prinašajo dru
gega kot trpljenje, propad in za
žig na grmadi — kot najbolj »sra
motno smrt« tistega časa. Vendar 
življenje za Ivano ni pomembno, 
pomembna je le resnica. Ivana 
pravi, da ni ničesar slabo, kar je 
resnično. Ivana je škrjanček, ki 
predstavlja upanje v resnico, sre
čo, poštenost, veselje . . .  Škr- 
jančki so večni kot upanje, ki je 
edino, kar nam pogosto preosta
ne, kot edino tolažilno sredstvo. 
Ivana tako ni časovno določena 
oseba. Nič koliko je že bilo Ivan, 
ki so bile sposobne delovati 
skladno z vestjo, pa četudi za ce
no lastnega propada. Ali nam tudi 
sodobnost ne prinaša nič koliko 
Ivan, dasiravno jih ne zažigamo 
več kot čarovnice? Ivana pravi, 
da še tako vojaško vodena dru
žba ne obstaja brez posamezni
kov, ki so sposobni reči — NE.

Uprizoritev Škrjančka, pred 
kratkim umrlega francoskega 
dramatika Jeana Anouilha, izred
no domiselno izpeljuje in nadgra
juje osnovno poanto o propadu 
drugače misleče in delujoče Iva
ne Arške, ki pa se v končni kon
sekvenci ne konča z njenim pro
padom, temveč s propadom vse
ga neresničnega, lažnega, nemo
ralnega in človeku odtujenega.

Zgodba ima srečen konec. Ali bo 
s tem tudi prihodnost človeštva 
srečna?

Po končani predstavi se navdu
šenje v dvorani ni poleglo še ne
kaj minut. Skoraj neverjetno je, 
kako domiselno, dramaturško in 
scenaristično dovršeno in scen
sko bogato uprizoritev je uspelo 
pripraviti ljubiteljsko gledališče 
Tone Čufar z Jesenic. V drami je 
nastopilo več kot štirideset igral
cev, glavna vloga v liku Ivane Ar
ške je bila odigrana malodane bri
ljantno.

Škrjanček tako ni bil po na
ključju izbran za najboljšo lan
skoletno predstavo ljubiteljskih 
gledališč na republiškem tekmo
vanju gledaliških skupin. Zanimi
vo je, da so samo dan potem, ko 
so jo uprizorili v Žalcu, Jeseničani 
z njo sodelovali na Borštnikovem 
srečanju.

Občinstvo v Žalcu se je tokrat 
izkazalo. Ne samo kvantitativno, v 
tem smislu, da so dodobra napol
nili dvorano, tudi miselno so se 
identificirali s predstavo in dokaj 
prefinjeno reagirali na različne 
umetniške efekte in dialoge igral
cev.

Le na koncu se je občinstvo 
nekoliko zmedlo in začelo ploska
ti še pred koncem predstave, kar 
pa jim vendarle ne gre zameriti, 
ker je konec predstave prerasel v 
neke vrste evforijo med obisko
valci. Upajmo, da se je kdo od 
obiskovalcev po predstavi vpra
šal, ali vendarle ne obstaja upanje 
za »resnično« resnico in ugotovil, 
da je še kako dobro ločevati ča
rovnice od škrjančkov.

Vojko Zupanc

Kulturni dnevi

H  1
Že kar nekako ustaljena praksa so postali kulturni dnevi na osnovnih šolah, na katerih se učenci spo

znavajo z neposrednim delom v raznih dejavnostih. Največ jih vsekakor odide k zasebnikom in treba je reči, 
da jih večina rada sprejme in jim pokaže, kako si služijo svoj vsakdanji kruh. So pa tudi takšni, ki ne žele, da 
bi jih kdo zmotil pri njihovem vsakdanjiku. Učenci osnovne šole Peter Šprajc-Jur (na posnetku) so se pri Fo
to Tonici seznanili s fotografsko dejavnostjo, na koncu pa so tudi sami preizkusili pridobljeno znanje.

V. Ck

Turizem niso le ljudje, je tudi
zgodovina.

Iz vpisne knjige šempetrskega 
antičnega parka je razvidno, da 
ga je letos obiskalo že 16.860 
obiskovalcev, do konca sezone 
pa predvidevajo, da jih bo že
17.000. Največ je med njimi vse
kakor Slovencev, precej pa je tu
di Angležov, Holandcev, Koroških 
Slovencev, Avstrijcev in drugih, 
kar dokazuje, da park obiskujejo 
prebivalci iz cele Evrope. Pri vpi
su v knjigo se jih največ zahvalju
je za dobrodošlico, za razlago, 
večina jih poudarja, da smo Slo
venci lahko ponosni na ta kraj, ki 
je zelo impresiven, in škoda je, da 
ni še bolj populariziran.

Ob vsem tem se zastavlja vpra
šanja, ali res znamo predstaviti 
naše kulturne in zgodovinske 
spomenike. Tako imamo v Žalcu 
hmeljarski muzej, ki je vse preveč 
v anonimnosti. Njegova zbirka je 
bila včasih v Inštitutu za hmeljar
stvo, material pa je zbiral in urejal 
Franc Smukovec. Nešteti šolarji 
so ga obiskali, da jim je zbirko 
pokazal in jim obrazložil zgodovi
no hmeljarstva. Kaj pa danes? Na 
Vranskem so začeli s snovanjem 
kmečkega muzeja, vendar je vse 
ostalo na pol poti. Kamniti steber 
z označbo Graz, Trieste se naha
ja v šupi za Antičnim parkom. 
Prav» bi bilo, da ga postavimo in 
pokažemo svetu, kje je vodila 
včasih beja cesja' z Dunaja v Trst: 
Podobnih stvari pa je še cela vr-

kultura . . .
sta.

V zadnji številki Savinjskega 
občana je novinarka zapisala, da 
v naši občini razen v Braslovčah 
in na Polzeli ni posebnega zani
manja za lepo in urejeno okolje. 
Pisala je tudi o akciji Turizmu po
maga lastna glava. Če polistamo 
po zadnji številki glasila Upov list 
(8/87), vidimo, da ni tako. Res je 
osnovna šola Vere Šlander na 
Polzeli v tej akciji prva, vendar pa 
je zaslužil kritiko tudi njihov pri
spevek, saj pozabljajo na Sv. Mi
klavža, ki kraljuje nad Polzelo in 
je nekoč čuval splavarje pri vožnji 
po Savinji. Pozabljajo na Goro 
Oljko in na Novi Klošter. Vse to je 
okolica Polzele, ki je polna kultur
nih spomenikov. V sestavku 
Savinjskega občana ni zaslediti, 
da je v akciji sodelovala tudi os
novna šola Bratov Juhart iz Šem
petra, izven konkurence pa še 
osnovna šola Ivan Farčnik-Buč 
Vransko. Šempetrani so zelo lepo 
opisali Rimsko nekropolo, jamo 
Pekel, učno pot proti jami, želijo 
pa si več organiziranih akcij za 
očiščenje kraja, in sicer pri avto
busnih postajališčih, pri trgovini, 
kinodvorani in drugod. Vrančani 
pa lepo predstavljajo zgodovino 
svojega kraja od prapora narod
ne zavesti, ki ga je Vransko nosi
lo že v dobi preporoda, ko je bila 
1867 ustanovljena narodna čital
nica’! Lotevajo pa se tudi’ ekolo

ške problematike s termoelek
trarno Šoštanj, ki je bistveni* 
onesnaževalec in uničevalec goz
dov na Dobrovljah. Predstavljajo 
turistično ponudbo in opozarjajo 
na Čreto ter Dobrovlje, želijo pa, 
da bi tudi njihov kraj bil čistejši za 
prijetnejše počutje njihovih turi
stov.

Vsi skupaj pa moramo za turi
zem napraviti več, saj turizem ni 
le jama Pekel, rimska nekropola 
oz. antični park v Šempetru, niso 
le planinske postojanke, je tudi 
nekaj več, naša zgodovina, kultu
ra . . .  Zato povejmo, da je bila na
ša dolina že v letih pred in po za
četku našega štetja gospodarsko 
zelo. razvita. Da je doživela velik 
gospodarski napredek, da je bilo 
razvito tudi podeželje; dokaz so 
kamnoseške delavnice v Šempe
tru in so ustvarile monumentalne 
spomenike, ki jih danes občudu
jemo, da je bilo razvito lončarstvo 
— dokaz so izkopanine, grobišča 
v vzhodnem parku, ki pa je pre
malo poznan. Tu je bila razvita tr
govina iz Italije proti Donavi, proti 
vzhodu, in tu je bila močna obrt, 
zlasti keramična, steklarska in 
lončarska, kamnoseška, kovaška. 
Če se omejimo le na rimsko do
bo. Enako ugotavljamo za srednji 
vek in za druga obdobja. Tudi to 
Je danes del turizma, razkrijmo

Ob Tednu domačega filma v 
Celju je bil na Polzeli že 12. teden 
mladinskega filma, ki ga je tudi 
tokrat pripravil DPD Svoboda Pol
zela. Zvrstilo se je osem filmov, 
ogledalo si jih je veliko šolarjev, 
ki so imeli tudi abonmajske karte. 
Nekateri so povedali:

»« r< iaker: »Prireditev mi je 
zalo všeč, ogledala pa sem si 

vse filme. Hodim v 5. a razred in 
tudi precej mojih sošolk je hodilo 
na predstave. Zelo všeč mi je bil 
film Kala. Tudi drugi filmi so bili le
pi, niso pa vsi tako zanimivi.«

Boris Štefančič: »Že na za
četku sem si kupil abonmajsko 
karto, ki je stala le dva tisoč di
narjev. Ogledal sem si ves pro
gram in sem kar zadovoljen, mor
da je bilo preveč risank, pa filmi, 
ki se iz leta v leto ponavljajo. Naj
bolj mi je bil všeč film Poletje v 
školjki.«

Boitjan Praznik: »Hodim v 
šesti razred in Teden mladinske
ga filma sem letos spremljal tret
jič. Mi mlajši smo te prireditve ze-. 
lo veseli, saj drugače vrtijo filme, 
ki so bolj za odrasle. Najbolj všeč 
mi je bil film Sončni krik.«

Tone TAVČAR

Deset let sodelovanja
Pred dnevi so se v Šmihelu na 

avstrijskem Koroškem srečali 
predstavniki šmihelskega in bra- 
slovškega kulturnega društva. 
Sodeloval je tudi predstavnik 
ZKO Žalec Ivan Centrih. Ob tej 
priložnosti so se dogovorili, kako 
bi kar najlepše obeležili desetle
tnico sodelovanja teh društev, 
praznovali jo bodo namreč febru
arja prihodnje leto. Do takrat ima
jo dovolj časa, da pripravijo kul
turni program. Povejmo še to, da 
bodo v Braslovčah drugo leto 
praznovali tudi 100-letnico kultur
nega društva.

T. TAVČAR

Majdi
Cilenšek

21. oktobra nas je po mučni 
bolezni zapustila Majda Cilen
šek, upokojena predmetna 
učiteljica.

Odšla je tiho, polna boleči
ne, nemoči. Vedno je bila tiha, 
skromna, plemenita . . .  Vsi, ki 
smo jo poznali, smo občutili 
njeno dobrosrčnost in globo
ko človečnost — tako odrasli 
kot mladi.

Rodovi učencev, sedaj že 
odraslih, so ji hvaležni za nje
no popotnico v življenje. Do
kaz, da je njeno poslanstvo 
rodilo sadove; poslanstvo, ki 
mu je bila zvesta celih 35 let. 
Hvaležni pa so ji tudi vsi tisti 
Gotovljani, ki so prihajali k 
njej v krajevno knjižnico po 
knjige.

Zapleteno in težko pot je 
morala prehoditi, da je posta
la to, kar je želela. S sedmimi 
leti je ostala brez matere. Po 
končanem učiteljišču v Mari
boru pa je morala kar pet let 
čakati na zaposlitev, saj je kot 
članica SOKOL-a ni mogla do
biti. Prvo delovno mesto, na 
katerem je bila do pričetka 
druge svetovne vojne, je bilo 
daleč od rodnih Gorč — os
novna šola na Kaprci pri Len
davi. Vse to je z značilno potr
pežljivostjo prestala; zaradi 
zavednosti pa se ni uklonila 
zahtevi, da bi bila nemška uči
teljica, ko se je pričela vojna, 
temveč je bila brez službe in 
se je predala delu v OF na te
renu.

Težko in hudo boleče je bi
lo zanjo, ko je izgubila dva 
brata, očeta je imela v zaporu 
in sestro v taborišču. Končno 
se je zanjo pričelo svetlejše 
življenje, ko je dobila hčer 
Majdo in novo službeno me
sto — tokrat v Šmarju. Tam je 
aktivno politično delovala, leta

1946 pa je bila sprejeta v Zve
zo komunistov.

Ljubezen do jezika je vpli
vala na odločitev študija slo
venščine in ruščine, po kon
čanem študiju pa se je vneto 
predala delu z mladino. Še 
eno in k sreči zadnjo prelom
nico je zanjo pomenil prihod 
na možev dom v Gotovljah in 
služba na osnovni šoli v Žal
cu.

Tu je službovala najdalj in 
pustila najglobljo sled svojih 
prizadevanj. Učenci so v njej 
kmalu začutili človeško boga
to, skrbno in predano učitelji
co, sodelavci pa skromno in 
prijetno kolegico, ki je bila 
vselej pripravljena pomagati, 
ustreči in se boriti za vse, kar 
je dobrega in pravičnega. Go
tovljani pa so jo poznali kot 
aktivno družbenopolitično in 
kulturno delavko, kar dokazu
jejo razna priznanja (red dela 
s srebrnim vencem, medalja 
zaslug za narod, Savinovo pri
znanje in še druga).

Toda trenutek, ki pomeni 
konec nekega življenja, pride 
zmeraj prezgodaj in je neiz
prosno boleč. Majda pa nam 
ostaja vzor doslednosti, 
skromnosti in čiste ljubezni 
do materinega jezika, do do
mačega kraja in do mladih.

Sodelavci iz OŠ 
Peter Šprajc-Jur Žalec

OBČINSKA KULTURNA SKUPNOST 
ŽALEC

Odbor za svobodno menjavo dela, razvojne in druge naloge 

RAZPISUJE

P R O G R A M  K U L T U R N IH  D E J A V 
N O S T I Z A  L E T O  1988
Izvajalci kulturnih dejavnosti, ki želijo biti uvrščeni v program 
prihodnjega leta, naj do 15. decembra 1987 pošljejo ovrednote
ne predloge za program (cene junij 1987) na naslov:

Občinska kulturna skupnost Žalec
Predlogov za program, ki ne bodo poslani pravočasno, odbor 
pri pripravi programa ne bo upošteval.

Razstava knjig o Titu . . .
V četrtek, 26. novembra, bo ob

18. uri v Občinski matični knjižnici 
v Žalcu slovesnost, posvečena 
50-letnici prihoda Tita na čelo 
KPJ in dnevu republike.

Svečanost, ki jo družno pripra
vljata Občinski komite ZKS Žalec 
in Občinska matična knjižnica Ža
lec, bo splet koncerta in razstave 
knjig o Titu, Titovih knjig, fotogra 
fij in zbirke znamk s Titovo podo
bo, vseh, ki so po letu 1945 izšle 
pri nas.

Slavnostni govornik bo sekre
tar Občinskega komiteja Vojko 
Kropivšek, ža slovesnejše vzdu
šje pa bo igral harmonikarski or

kester Glasbene šole iz Žalca, ki 
ga vodi Marjan Kozmus. Razsta
vo knjig bo predstavila knjižničar
ka Irena Završnik, zbirko značk , 
ki je last Dominika Vrbiča, pa 

redsednik filatelističnega kluba 
alee Vojko Vučer. Ker v krajevni 

skupnosti Žalec ne bo druge sve
čanosti, posvečene dnevu repu
blike, ste vsi, ki se nam želite pri
družiti v obujanju spomina na 
prehojeno Titovo ustvarjalno pot, 
toplo vabljeni.

Razstava bo odprta do 11. de
cembra, ogledate pa si jo lahko v 
času, ki je v knjižnici rezerviran 
za bralce.

A. Krčmar

EKSPRES I URA
Zaupajte nam film, 
v eni uri izdelamo barvne fotografije.

Odprto:

od 9. do f2. ure, tudi ob sobotah, in od 13. do 17 
ure
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Ob dedkovem grobu
V nedeljo je šla naša družina na dedkov grob. Pionirski odred naše šole ga je počastil z rožami. 1. okto

bra je minilo dvajset let, odkar je umrl. Imel je zelo rad otroke. V partizane je odšel junija 1941. leta. Nemci 
so ga hoteli dobiti živega, zato so razpisali nagrado za njegovo življenje. Njegovo partizansko ime je bilo Do
brovski Miha. Bil je prvoborec in nosilec partizanske spomenice. Dedka se spominjamo vedno, ne samo za 
ta praznik.

Rok Sostar, 
OŠ Vransko

Ob dnevu varčevanja
31. oktober je dan varčevanja 

Ta dan še posebej opozori na 
varčevanje, čeprav vsak izmed 
nas posluša to besedo vsak dan 
in na vsakem koraku. In kako var
čujemo mi, učenci? Na šoli ima
mo pionirsko hranilnico, kamor 
vsak učenec vlaga denar, če se
veda ni med tistimi, ki so kar na
prej v trgovini ob policah s slad
karijami. Ne varčujemo le z de
narjem. Zbiramo papir in s tem 
preprečujemo sekanje dreves, 
včasih pa je tudi kakšna akcija 
zbiranja stekla in moram reči, da 
smo se učenci naše šole vedno 
dobro odrezali. Kaj pa varčevanje 
na šoli? Takrat, kadar dežuje, 
morajo biti prižgane vse luči, pa 
tudi takrat ko je sončno, morajo 
goreti, saj bi lahko koga od nas v 
temnih hodnikih »zgrabilo«. Po 
malici leže po tleh kosi belega 
kruha, ki so ga odvrgli tisti, ki jim 
ne diši najbolj. Tisti, ki se ne za
vedajo, da živijo nekje otroci, ki bi 
slastno pojedli odvržene kose 
kruha. Je to varčevanje? Nekoli
ko bi lahko varčevali tudi z zvezki, 
pa liste za kontrolne naloge bi 
lahko prihranili, da velikih in malih
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redovalnic sploh ne omenim. Pa 
knjig, tudi teh ne bi potrebova
l i .. . No, to je za šalo, kaj pa za
res? Ničesar ni preveč, da ne bi

zmanjkalo, če preveč izkoriščaš. 
Zato varčujmo danes, da bomo 
imeli jutri!

Petra Orti, OŠ Polzela

Kdaj se bo strma pot ustavila?
Denar sem, denar tja. Cene gor, cene d o l. . . No, tisto, denar sem, denar tja še gre, tisto, cene g o r. . .  

pa sploh; ampak cene dol, pri tem pa se ustavi.
Vsi vemo, da kljub živčni napetosti prebiramo časopise in se posvetimo poročilom. Pri tem bi večina 

potrebovala persen — pomirjevalne dražeje, pa nam največkrat zanje zmanjka denarja. Družinam z otroki je 
še teže. Obleka je pretesna, čevlji premajhni, pa je treba po vse to v trgovino. Vse več pa je tudi takšnih, ki 
bodo videli morje le še na zemljevidu.

Seveda se te denarne skrbi tičejo le staršev. Otroci jim želimo svojo hvaležnost izkazati z majhnimi po
zornostmi. Tako se osmega marca napotimo v trgovino po šopek za mamo. Iz žepa povlečemo žepnino. Na
ročimo bujen šopek, ko pa prodajalka pove ceno, moramo ven po zrak, v mislih pa se jezimo: »Pa saj so bile 
pred dnevi pol cenejše!« Doma pa: »V trgovini spet ni mesa, pralnega praška, olja in . . .« Oče pa: »Ni benci
na . . .  Že spet ni bencina!« '

To pove vse: »Spet bodo podražili! Zakaj bi ljudje kupili poceni, če lahko skrijemo pod pult, še veseli 
bodo, ko bo meso spet na pultu, ne bo jih motila podražitev «

Še se bo dražilo, seveda se bo. Cene bodo še navijali, dokler se ne bo ustavilo — ali cene ali pa ne bo 
kupcev v trgovinah. Kajti nekaj se mora ustaviti. . .  Mateja Toman,

OŠ Šempeter
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Po Dolenjski

Jaz in knjige
Že ko sem bila čisto majhna, 

sem zelo rada brala. Mamica mi 
je kupila zbirki Zlata knjiga in Zla
ta slikanica. Brskala sem po knji
gah in gledala slike. Mamica mi je 
kakšno tudi prebrala. S šestimi 
leti sem že sama prebrala knjigo 
Miškolin, ki mi je bila zelo všeč, 
čeprav sem se pri odstavku, ko 
se je učitelj sam ujel v past, brid
ko zjokala.

Prišlo je leto, ko sem morala v 
šolo. Poleg obveznega šolskega 
branja sem hodila po knjige tudi v 
šolsko knjižnico. V četrtem razre
du sem začela obiskovati knjižni
co v Žalcu. Vedno sem izbirala le 
smešne in vesele knjige, žalostne 
in grozne me niso nikoli pritegni
le, saj sem se vedno zjokala, po
noči pa sem se vsa prepotena 
prebudila iz morečih sanj. Naj
ljubši sta mi bili knjigi Pika Noga
vička in Heidi. Pri Piki Nogavički 
sem se sprostila in všeč mi je bilo 
njeno obnašanje, čeprav je bilo 
nenavadno. Pri Heidi pa mi je bilo 
všeč njeno dobro srce in ker je 
bila vedno najraje pri dedku na 
planini kot kjerkoli drugje.

Mislim in upam, da bom še na
prej rada brala, saj se iz knjige 
veliko naučim in v marsikateri 
prepoznam samo sebe.

Tina Uplaznik, 
OŠ Petrovče

Odšli smo na ekskurzijo po Dolenjski. Dan je bil hladen in deževen in bili smo žalostni, ker smo mislili, 
da nam bo vreme pokvarilo izlet. Vendar ni biko tako, vreme se je popravilo, naše razpoloženje pa tudi.

Pot nas je vodila skozi Celje proti Laškem, kjer smo že od daleč videli pivovarno. Pot nas je peljala dalje 
do Zidanega mosta, kjer smo videli, kako se Sava in Savinja združita ter v kalni in umazani strugi tečeta dalje 
kot Sava. Kmalu smo občudovali manjšo, toda lepo čisto reko Mirno. Zavili smo proti Novemu mestu, lepe
mu mestu ob Krki s številnimi tovarnami. Ko smo se pripeljali do Podturna, se je začel velik klanec proti Ko
čevskemu rogu. Tu smo pot nadaljevali peš do Baze 20, kjer nam je vodič pripovedoval o NOB v Kočevskih 
gozdovih in o sami Bazi 20. Tu smo bili učenci sedmih razredov sprejeti v mladinsko organizacijo. Da smo 
tega vredni, smo morali dokazati s svojim znanjem o liku tovariša Tita.

Vračali smo se skozi Kostanjevico, kjer smo si ogledali samostan in galerijo dragocenih slik. Na poti 
proti domu smo v Krškem videli atomsko elektrarno. V avtobusu smo veselo prepevali in si pripovedovali ša
le Bilo je lepo dan je vse prehitro minil, spoznali pa smo velik del naše ožje domovine Slovenije.

Jurij Vošnjak, 
OŠ Ljuba Mikuš, Žalec

Poezija narave
Mestni človek. Vsak dan v službo. Na poti v službo ali domov mu ušesa preplavljajo nešteta brnenja av

tomobilov. V nosne kanale mu prihaja dim izpušnih in tovarniških plinov, ki mu dušijo pljuča.
Nujno potrebuje oddih in svež gorski zrak. V hribe. Dobra rešitev. Pa kar hitro pot pod noge.
Že smo v gozdu. Kakšen mir in kakšen zrak! Globoko je treba vdihovati to svežino. Če dobro prisluhne

mo, slišimo petje raznih ptic. Na veji žgoli kos, v grmu kuka kukavica. Na glavo mi pade nekaj trdnega. Auu! 
Na veji razigrana veverica grize lešnike, s sosednje veje pa ji maha nagajivi polh, ki prav tako obeduje. Zagle
dam se v krošnje dreves in zazdi se mi, kot da bi mi pela uspavanko, ko jim veter pozibava krošnje. Toplo 
sonce me komaj doseže s svojimi močnimi žarki skozi njihove krošnje. A me že požgečka po nosu nagajiv
ček. Ja, ja, življenje v hribih je pa res čudovito, ko ti narava igra svojo poezijo. A kaj, ko je treba spet domov 
v »umazano« mesto! Tatjana Dobravc,

OŠ Šempeter

Mladi v KS Prebold

Medsebojno sodelovanje rojeva
rezultate V vseh vaških svetih mladinske organizacije

V krajevni skupnosti Prebold so se
daj z delovanjem mladih zadovoljni kot 
že dolgo ne. Predvsem velja to za mla
de, ki so vključeni v 0 0  ZSMS oziro
ma družbene organizacije in društva. 
V vsaki vasi KS deluje mladinska orga
nizacija, ki ima več ali manj vidno vlo
go v delu in življenju svoje sredine. 
Svoj delež pa imajo pri tem še mladi 
zadružniki, ki delujejo pod okriljem 
TZO Prebold. Skratka: mladi imajo 
svoje organizacije, so dejavni in dajejo 
pomemben pečat kraju in okolju, v ka
terem živijo. Ob vsem tem pa se uba
dajo s številnimi problemi, večina med 
njimi nima rešenih prostorskih proble
mov, financiranja in še kaj. Znajdejo 
se pač, kolikor se lahko, vendar dej
stvo, da je lasten prostor bistvenega 
pomena za aktivno delo vsake organi
zacije, kliče v akcijo in razrešitev teh 
problemov. Še v najslabšem položaju 
so trenutno mladi iz OO ZSMS Pre
bold — Dolenja vas, čeprav tudi drugi 
nimajo rožnatih pogojev za sestanko
vanje.

V minulih obdobjih, pa tudi sedaj, 
smo priče vzponov in padcev mladin
skih organizacij. Ta nihanja so bila in 
so še ponekcd poleg kadrovske pro
blematike v veliki meri odraz nerazu
mevanja posameznikov in struktur do 
mladinskih problemov. Začetna volja, 
zagnanost, ustvarjalni zanos je ob ta
kih pojavih zbledel in usahnil. Tudi v 
KS Prebold se je to-že dogajalo, ven
dar lahko rečemo, da sedaj že nekaj 
let dobro sodelujejo KS, DPO in mla
dinska organizacija. Ob vsem tem pa 
se problem prostorov še ni rešil. Mladi 
iz Prebolda so imeli »svoj prostor pod 
soncem« nekaj let v Domu Svobode, z 
renoviranjem pa so svoj prostor izgu
bili. Tako je nastal tudi zastoj v delu 
njihove organizacije, ki se je letos po
novno »pobrala« in z izvolitvijo Uroša 
Vidmajerja naredila velik korak naprej. 
Prav zato upravičeno pričakujejo, da 
bo problematika s prostorom končno

le rešena. Obljuba dela dolg, so rekli 
mladi na minuli seji sveta KS. Na pote
zi je hotel in stanovalka — uslužbenka 
hotela, ki bi se morala izseliti, in pro
stor, ki je nekoč že služil preboldski 
mladini, predati v prave roke.

Trditev, da so mladi, organizirani v 
0 0  ZSMS Prebold, v borih treh mese
cih presegli sami sebe, še kako drži. 
Pa poglejmo v njihov program, iz kate
rega je razvidno, da so v tem času 
opravili preko 2000 prostovoljnih de
lovnih ur. »Ogromno ur odpade na de
la pri usposobitvi bazena, svoj prispe
vek pa smo dali tudi na delovnih akci
jah v Marija Reki in v športno-rekrea- 
cijskem gaju, kjer smo imeli tudi II. Žur 
pod Žvajgo, ki je izredno uspel, nam 
vlil novih moči in nas utrdil v odločitvi, 
da postane ta prireditev tradicional
na,« je dejal Uroš Vidmajer. Mi pa še 
dodajmo mnenje KS, ki pravi, da so 
mladinci resnično opravili veliko delo 
in s tem tudi omogočili obratovanje 
bazena. Pa ne le to, mladi so se izka
zali še na športnem področju, pri or
ganizaciji tečajev, skupnih delovnih 
akcijah in drugod.

Tudi v drugih vaseh krajevne skup
nosti mladi niso mirovali. Saia Brez
nikar, predsednica 0 0  ZSMS Marija 
Reka, je dejala, da so največ časa po
rabili za izgradnjo lesene brunarice, 
imeli so vrsto prireditev ob dnevu že
na, prvem maju, sprejemu novih mla
dincev itd. Čistili so potok Reka, sekali 
les pri Branku Hribarju ter se športno 
udejstvovali, kjer so mladinci tekmo
vali v krajevni nogometni ligi. Tudi nji
hovi vrstniki v Latkovi vasi, kjer je le
tos potekalo praznovanje krajevnega 
praznika, so bili nadvse delovni. U ria  
Jordan — podpredsednica OO 
ZSMS Laikova vas, je povedala, da so 
imeli precej dela pri izgradnji odboj
karskega igrišča ter z urejanjem okoli
ce pri jezu. Pomagali pa so tudi gasil
cem pri domu, kjer naj bi tudi oni do

bili svoj prostor, i cya pa sedaj še ni
majo, saj so se gasilci premislili in jim 
odstopili prostor starega doma, ki pa 
bo zahteval še veliko dela, da bo pri
meren za njihove namene. Poleg tega 
so mladi iz Latkove vasi imeli še vrsto 
prireditev, športnih tekmovanj, sode
lovali so v krajevni nogometni ligi in 
zasedli 3. mesto itd. Mladi v Kaplji va
si, kjer bo praznovanje krajevnega 
praznika naslednje leto, sicer nimajo 
svoje OO ZSMS, vendar pa uresniču
jejo podoben program kot ostale OO 
ZSMS v kraju. Delujejo v okviru gasil
skega društva, njihova predsednica pa 
je Lilijana Vincekovič. Torišče nji
hovega dela je bilo usmerjeno v pono
vno usposobitev nogometnega igrišča 
ob Boljski, prav tu so se izkazali tudi 
številni drugi vaščani in tako uredili 
prijeten prostor, ki služi za najrazli
čnejše prireditve športnega in kultur
nega značaja. Lilijana je povedala s 
posebnim veseljem, da so njihovi fan
tje v krajevni nogometni ligi zasedli pr
vo mesto in s tem še dodatno motivi
rali ostale mlajše za delo v njihovih vr
stah. V letu, ki je pred nami, v njihovi 
vasi dela ne bo manjkalo in zato bodo 
potrebovali veliko pridnih in delovnih 
rok. Teh pa tu prav gotovo ne manjka.

Podobna ocena velja še za mlade iz 
Gornje vasi, aktiv mladih zadružnikov 
in za društva z najrazličnejšimi dejav
nostmi, ki jih je v preboldski krajevni 
skupnosti precej. Mnoga od teh so po 
statutu ZSMS kolektivni člani mladin
ske organizacije in tisti, ki so aktivni v 
mladinski organizaciji, so tudi v ostalih 
društvih ali obratno. To pa je tisto, kar 
daje mladinskemu delu tiste vrednote, 
ki bi morale marsikaj odločiti v prid 
mladinske organizacije. Sodelovanje, 
ki ga gojijo mladi iz OO ZSMS znotraj 
KS športno aktivnostjo, delovnimi ak
cijami in drugimi oblikami pa je le potr
ditev gesla: V slogi je moč. Ne nazad
nje pa tudi zgled, ki vleče.

DARKO NARAGLAV

Uroš Vidmajer, Saša Breznikar, Urša Jordan, Liljana Vincekovič
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teko, Cizej, Zmrzlak; stoje Polav- Na posnetku manjkajo Senič, Ju- 
der, Cajner, Vrečko, Škrabe, M. teršnik, Mlakar, Kos in Romih. 
Turnšek in D. Turnšek — trener. T. TAVČAR

Želijo v republiško ligo
Košarkarski klub Polzela sodi 

med najuspešnejša športna dru
štva v žalski občini. Ker je Polzela 
občinsko košarkarsko središče, 
klub združuje kvalitetne košar
karje širšega območja.

V klubu deluje pet ekip. Član
ska vrsta nastopa v II. republiški 
ligi, kjer se že pet let uvršča v 
sam vrh, mlajše vrste pa zavze
majo tudi vidno mesto v Sloveniji.
Tako je mladinski kadetski ekipi 
uspelo, da se je uvrstila v prvo re
publiško ligo, to je tudi cilj član
ske ekipe, ki jo zagnano vodi tre
ner Dani Turnšek s Polzele. Uvr
stitev v I. slovensko ligo bi bil naj
večji uspeh polzelske košarke in 
najlepše darilo klubu za prazno
vanje 15-letnice obstoja. Na sliki:
Članska ekipa Polzele, kjer čepe 
od leve proti desni: Hočevar, Po-

Tudi letos 
bo dedek 
Mraz 
obdarjal 
najmlajše

Tudi letos bo Občinska zveza 
DPM Žalec v sodelovanju s kra
jevnimi društvi prijateljev mladine, 
vzgojno varstvenimi zavodi in os
novnimi šolami pripravila novolet
no obdaritev vseh otrok v občini, 
ki so stari od dveh let do četrtega 
razreda osnovnih šol.

Darila bodo razdeljena v štiri 
starostne kategorije in so prilago
jena razvojni stopnji otrok. Za 
predšolske otroke pa bo Občin
ska zveza DPM v vseh krajevnih 
skupnostih organizirala igrico 
Svetlane Makarovič SAPRAMi- 
ŠKA v izvedbi amaterske gledali
ške skupine iz Vrbja.

RAZISKUJEJO RIMSKO TABORIŠČE -  Rimsko vojaiko taborišče v Lo
čici pri Polzeli, ki ga je zgradila druga italska legija leta 169 kot pred- 
stražo k prehodom čez Julijske Alpe v Italijo, so pred dnevi pričeli po
novno raziskovati študentje arheologije. Sedaj izvajajo geodetske me
ritve in izkopavajo manjše sonde, kar je  osnova za nadaljnjo raziska
vo. Raziskave financira Občinska raziskovalna skupnost Žalec, pote
kale pa bodo več let. Na sliki: Robert Pečnik, študent arheologije med 
raziskavo. t . TAVČAR



Ob dnevu republike nova poštaPrebold
V četrtek, 26. novembra, bo za 

poštne delavce in krajane kraje
vne skupnosti veliki dan. V ne
kdanjih prostorih stare samopo
strežne trgovine bodo svečano 
predali namenu novo pošto, ki bo 
ena najlepših in največjih v obči
ni.

Z otvoritvijo in poslovanjem 
pošte v novih prostorih se bo 
končno rešila prostorska stiska, 
ki je kljub velikim prizadevanjem 
osebja onemogočala boljšo po
nudbo uslug. Z novo opremo, 
poštnimi predali in povečanjem 
zaposlenih bo pošta poslovala

celodnevno in tako zadovoljila 
potrebe krajanov, delovnih orga
nizacij in vseh, ki bodo tu iskali 
usluge.

Adaptacija prostorov je stala 
60 milijonov dinarjev. V nadaljeva
nju del pa bo, ta vsota še bistveno 
večja, ko naj bi prišlo še do pre
stavitve oz. montaže nove tele
fonske centrale in priključkov na
njo, kar bo izvedeno do konca le
ta oz. v prvem mesecu leta 1988. 
To velja za stare naročnike, novi 
pa bodo morali še počakati, da 
bo program verificiran v Ljubljani.

Takoj za tem, ko bo znana cena 
posameznega priključka, pa bo
do začeli z izgradnjo sekundarnih 
vodov.

Problem pošte, njenega poslo
vanja bo tako rešen, ne pa še tu
di telefonija. Še bolj pereča kot to 
pa sta nedvomno vodooskrba, 
kanalizacija in še kaj. Če hočejo 
to rešiti, pravijo na KS, bo nujno 
potrebno razmišljati o samopri
spevku. Plat zvona že bije, in 
odlašanja si skorajda ne bi smeli 
privoščiti.

D. Naraglav

Vrbje

Pred desetimi leti je  skupi
na mladih, ki je  pred tem de
lovala pod okriljem mladin
ske organizacije, ustanovila 
svoje amatersko gledališče, 
člani tega gledališča Vrba, z 
njimi pa vse kulturno dru
štvo, so pred dnevi proslavili 
10-letnico delovanja, v kraje
vni skupnosti pa so prazno
vali krajevni praznik.

Krajevni praznik slavijo v Vrbju 
v spomin na enajsti november 
1944, ko je bila požgana Debiče- 
va domačija.

Krajevni praznik in pa desetle
tnico gledališča so v Vrbju poča
stili s številnimi prireditvami. Pri
pravili so srečanje starejših kraja
nov, organizirali zbor krajanov, 
kjer naj bi govorili o izvajanju pro
grama samoprispevka, o napelja
vi telefonskega omrežja ter var- 
nostno-politični oceni v kraju, 
vendar se je zbora udeležilo le 
šest krajanov.

Krajevni praznik in
Zatem so v Vrbju odprli razsta

vo, kjer so pokazali desetletno 
delo amaterskih gledališčnikov. 
Nekaj dni kasneje so v vrben- 
skem domu krajanov odprli pro
store gledališke garderobe, ki so 
jo člani gledališča uredili v glav
nem z lastnimi rokami. Istega dne 
je bila v Vrbju tudi slavnostna se
ja skupščine krajevne skupnosti. 
Na tej skupščini je udeležencem 
govoril predsednik skupščine KS 
Vrbje Dušan Pungartnik. Povedal 
je, da bodo V kraju 85 % denarja, 
zbranega iz podaljšanega samo
prispevka, namenili za izgradnjo 
prepotrebnega vrtca. Letos so v 
kraju napeljali 51 telefonskih pri
ključkov, del denarja so dali tudi 
za mrliško vežo v Žalcu. Zmanj
kuje pa predvsem denarja za ka
nalizacijo, urejevanje prometa in 
redno delovanje organov kraje
vne skupnosti.

Praznovanje so v Vrbju nada
ljevali s sejo kulturnega društva.

10 let AG Vrba
Na njej so šestim članom podelili 
Linhartove značke. Poleg vseh 
teh prireditev se je v Vrbju zvrsti
la tudi vrsta kulturnih prireditev, 
ki so jih pripravili člani domačega 
ali pa gostujočih gledališč.

Irena Baša 
Foto: Tone Tavčar

Na slavnostni seji skupšči
ne KS so podelili priznanja 
OF. Prejeli so jih: Lea Meh, 
Matija Bobovnik, Anton Čre
tnik in Bogomir Veras.

Na seji kulturnega društva 
pa so nekateri posamezniki 
prejeli Linhartove značke. Za 
delovanje na kulturnem po
dročju so jih dobili: Jože 
Meh, Milan Vogrinc, Sandi 
Jeki, Lea Meh, Jelka Štor
man in Jože Pajk.
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Na krajevnem prazniku v Vrbju ao nastopile tudi pevke pevskega zbora iz Juteksa. Čeprav je  
ta zbor v delovni organizaciji, sodi pod okrilje kulturnega društva Vrbje. Zbor vodi Sonja Ka- 
sesnik. Foto: Tone Tavčar

Braslovče

Pretekli mesec se je operativna 
desetina gasilskega društva Bra
slovče udeležila republiškega ga
silskega tekmovanja v Kopru. 
Pravico do tekmovanja si je dese
tina priborila na medobčinskem 
tekmovanju v Ljubnem.

Na tekmovanju v Kopru se je 
pomerilo 2400 gasilcev vseh ka-

Uspeh gasilcev
tegorij, desetina iz Braslovč pa 
se je pomerila v konkurenci čla
nov do 35 let in osvojila srebrni 
tekmovalni znak. Na posnetku z 
leve stojijo: Damjan Sorčan, An
drej Hribernik, Boris Praprotnik, 
Matej Strnišnik, Milan Šoštarič in 
Anton Ulaga, čepijo: Janko Šo
štarič, Janko Tomanič, Bogdan

Pantner, Jože Matko, Daniel 
Pantner in Leopold Hribernik. Za 
dosežen uspeh gre zahvala tudi 
nekaterim delovnim organizaci
jam in zasebnikom, ki so jih finan
čno podprli, kot tudi Občinski ga
silski zvezi za organizacijsko po
moč.

L. Hribernik

” 'R O  WW-MWV-»
s 30 % -n im  popustoi

v njihovi industrijski prodajalni 
trovčah, vsak dan od 9. do 16. ure.

Žalec

Šo leto» naj bi v Žalcu začol ve
ljati dvotarilni »latern plačevanja 
stroškov ogrevanja za potrošnike 
toplotne energije v soseski Fran
ga in v soseski V.

Bistvo tega novega sistema, so po 
vedali na Komunali, je v tem. da bodo 
stroški odvisni od priključne moči po
rabnika in od dobavljene količine to
plotne energije. Na Komunali so na
mreč izdelali strokovno analizo po
trošnikov toplotne energije. Ti podatki 
so pokazali, da posamezni potrošniki 
toplotne energije, kot je plačujejo na 
osnovi vgrajenih kapacitet. Glede na 
to, da Komunala kurilnega olja ne na
bavlja za vse potrošnike po enaki ceni, 
so naredili predlog obračuna, po kate
rem so potrošniki razdeljeni v dve 
skupini.

Po prvi, nižji tarifi, bodo stroške 
ogrevanja plačevali: stanovanjski blo
ki, WZ Janko Herman, obe osnovni 
šoli, kulturni dom in dom SLO. Vsi

Dolžnikov je veliko
o',t;ili uporabniki. ra/rii poslovni pro
stori. npr bodo p trovali toplotno 
oriorgijo po drugi, /a Ib ''/- vi^ji tarifi 

Predlagani obračun bo veljal do 
prehoda posameznih potrošnikov to 
plotne energije na merjenje porabe 
Po odloku, ki bo kmalu z a C o l  veljati, bi 
morali v občini vgraditi kalorimetre v 
enem letu Glede na ceno teh merilnih 
naprav z vgraditvijo stane okrog

milijon dinarjev — bo verjetno precej 
časovnega zamika. Nenazadnje pa je 
vprašljivo tudi njihovo delovanje. Po 
podatkih v objavljeni analizi deluje sa
mo eden od 28-ih kalorimetrov in sicer 
tisti ki ga imajo na PTT. Zato bo ver
jetno predlagani dvotarifni sistem pla
čevanja stročkov ogrevanja kar nekaj 
časa / velja/i

Irena Baša

Letos, ugotavljajo na žalski Komunali, je precej večje število ti
stih, ki ne plačujejo stroškov ogrevanja, največ težav pa imajo s hišni
mi sveti. 31. oktobra je znašal dolg preko 13 milijonov dinarjev. Na Ko
munali so pred kratkim vložili preko 60 mandatnih tožb.

Sicer pa bodo po Novem letu imeli jasnejši pregled nad tem, kdo 
plačuje in kdo ne plačuje stroškov ogrevanja. 3 prvim januarjem bodo 
namreč stanovalci plačevali stroške ogrevanja s položnicami.

Pisma bralcev
Aktualna tema današnjih dni, bi re

kel navaden zemljan, ki mu že ime je
drska energija pomeni nekaj zastrašu
jočega in prisiljenega. Morda sama 
centrala v Krškem niti ne izgleda tako 
strašno, toda odpadki (iztrošeno gori
vo ipd.), ki jih centrala že dosedaj ima 
600 sodov in jih še bo imela nekaj 
(obratovala naj bi še vsaj 15 let), niso 
»mačji kašelj«. Kljub temu da nam 
funkcionarji, zadolženi za to področje, 
pa tudi drugi, zagotavljajo in mečejo 
pesek v oči o varnosti morebitnih 
odlagališč izven kompleksa elektrarn, 
so zaskrbljujoči nekateri podatki (gla
silo delavcev SOZD Koroško zdrav
stvo, št. 1, letnik IV.). Obogaten uran, 
ki ga »kurijo« v Krškem (izkoristek 
40 %) ima za razpadli produkt močno 
radioaktiven plutonij — nitrat in uranil 
— nitrat. Posebno nevaren je umetno 
ustvarjen element plutonij, če bi na 
primer uspelo le pol kilograma te sno
vi razdeliti na štiri milijarde delcev in 
jih spraviti v človeška telesa, bi to za
dostovalo za uničenje celotnega člo
veštva v slabem desetletju. Doba, kjer 
se sevanje zmanjša za polovico, znaša 
»borih« 24 tisoč let (eoa 960 genera
cij).

Kam torej spraviti te odpadke za 
takšno razpolovno dobo? Naivno je

Jedrsko smetišče
misliti, da je življenje ob deponijah 
enako kot prej, saj je zaščita pred se
vanjem (kljub pravilnemu skladišče
nju) le pogojna. Zakaj?

Iz trdih in poltekočih radioaktivnih 
odpadkov se nenehno sproščajo radi
oaktivni plini, ki pronicajo skozi beton
ski oklep in se topijo v vodi (radon 
222).

Betonski kontejnerji sčasoma po
stanejo radioaktivni in tako sekundarni 
vir sevanja. To nam zamolčijo pri grad
nji novih jedrskih elektrarn, ki jih je 
treba po kratki življenjski dobi 25 — 
30 let opustiti, zavarovati in zastražiti 
za stoletje.

Tudi pri zelo suhih skladiščih je ved
no nekaj kondenza vlage, ki zaradi to
pljivih plinov postane radioaktivna in 
pronica v zemeljske tokove. Pravijo 
pa, da je voda vir življenja. Ugotovitve 
niso nič kaj rožnate in ni čudno, da se 
vsak otepa tovrstnega »materiala«. 
Res pa je tudi, da je te odpadke treba 
nekam spraviti, ampak v takšni meri, 
da ne bi ogrožali zdravja in potomstva, 
kot bi ga, če bi deponije naredili na 
območjih, kjer je zemljo še možno iz
koriščati in je tudi populacija prebival
stva velika. Neverjetno je, da na ne
plodnih in nenaseljenih delih države ni 
mogoče poiskati varne lokacije, ne

— da ali ne?!
oziraje se na visoke stroške gradnje. 
Varnost pač mora biti odločujočega 
pomena. Električno energijo iz JE Kr
ško uporabljajo tudi v drugih delih Ju
goslavije in ali ni dosti, da smo dovolili 
izgradnjo »jedrske bombe» pred do
mačim pragom, sedaj pa nam ponuja
jo še smetišče za njeno nesnago'

Treba bo tudi razmišljati o smotrno
sti gradnje jedrskih central, saj vidimo, 
koliko velikih problemov povlečejo za 
seboj, vemo pa tudi. da so v svetu 
ustavili gradnjo celih kompleksov 
takšnih proizvajalcev električne ener
gije, dokler se pač ne najde varnejša 
tehnologija. Veliko govorimo o tem. da 
moramo slediti dogajanjem v svetu, 
dajmo se na tem področju enkrat tega 
dosledno držati! Omejimo torej nena
sitno lakoto po energiji, po melago- 
manskih investicijah, kot sta Jeklarna 
Jesenice, TGA Kidričevo ipd. ter poča
kajmo, da svet ali pa celo mi odkrije
mo vsaj za zdravje in okolje primernej
šo tehnologijo. Odločiti se bomo pač 
morali za drugačno pridobivanje elek
trične energije in pri tem veliko več 
pozornosti posvetiti varstvu okolja za
se in naše naslednje rodove.

Kako dolgo se bodo še DRUGI igrali 
z NAŠIMI življenji?!

Matej Valant

Kam nas to vodi?
Verjetno je tudi mnoge občane, ta

ko kot mene, prizadela vest o dogaja
njih v Veliki Kladuši, kjer so v Agroko- 
mercu gospodarili na mafijski način z 
vednostjo nekaterih funkcionarjev ter 
s takšnim početjem škodovali širši 
družbeni skupnosti, ne samo material
no, temveč tudi moralno.

To, kar se dogaja v Kladuši, je v 
nasprotju z vsemi normami poštenega 
poslovanja in istočasno hud in ponižu
joč udarec našemu samoupravljanju.

Prepričan sem bil, in želel bi to pre
pričanje tudi obdržati, da so na vodil
nih mestih od federacije navzdol sami 
najboljši kadri, ki imajo vse moralne in 
politične pogoje, kot se to v razpisih 
še vedno zahteva. Zato je moje razo
čaranje nad tem, kar se je zgodilo, še 
toliko večje. Kot smo seznanjeni iz po

ročil sredstev javnega obveščanja, so 
vsi odgovorni, ki so vpleteni v to sra
moto, imeli rdeče legitimacije in bili 
poleg svoje službe istočasno tudi 
funkcionarji v raznih forumih in usta
novah. Kot člani ZK bi morali biti zgled 
nam navadnim občanom, morali bi biti 
zgled pravega, poštenega komunista. 
Po mojem trdnem prepričanju je to 
lahko in mora biti samo pošten človek, 
po katerem se bomo lahko zgledovali 
in ga posnemali. Obsojam pa vse 
opurtaniste, karieriste in koristolovce, 
ki so člani samo zaradi trenutne koristi 
in kot takšni organizaciji le škodijo.

Sprašujem se, ali bo to veliko ško
do, nastalo s to afero, sploh mogoče 
popraviti. Pa ne samo po materialni 
plati, temveč predvsem po moralni,

kajti veliKo laze je popravljati material
no kot pa moralno škodo.

Potrebno bo precej več delovne di
scipline in spoštovanja predpisov, za 
katere tudi nekateri vodilni v lokalni 
skupnosti niti ne vedo, da obstajajo, 
ali pa zanje nočejo vedeti ter jih pri
krojijo svojim potrebam primerno. Za
to zavračam vsako dvoličnost, npr. da 
nadrejeni graja svojega podrejenega 
za kršitev delovne discipline, sam pa 
hodi med delovnim časom na igranje 
tenisa, čeprav je plačan, in to dobro, 
za delo v pisarni. No, navsezadnje pa 
je tudi res, da ga ne plačam sam. am
pak vsi, ki v takšni ali drugačni obliki 
plačujemo davke.

Stane Pravdič.
Žalec

Komemoracije ni bilo
Po vsej domovini so se ob dnevu 

mrtvih odvijale žalne svečanosti v spo
min vsem tistim, ki so darovali svoja 
življenja za našo svobodo. Žal teh sve
čanosti ni bilo tudi v naši krajevni 
skupnosti Vrbje, zaradi česar so bili

svojci padlih borcev ogorčeni, mnogi 
so se zgražali, ker ni bilo venca pred 
spomenikom.

Mislim, da ob takšni priložnosti na
še družbenopolitične organizacije ne 
bi smele pozabljati na vojne dni. in šte

vilna darovana življenja. Mnogi svojci 
padlih so tako sami okrasili spomenik 
in prižgali sveče. Toda spominsko 
ploščo so svojci zapuščali z grenkobo 
v srcu, kajti pričakovali so, da njihovih 
dragih, hkrati pa tudi borcev za svobo
do, le ne bodo kar tako pozabili.

Jože Grobelnik 
Vrbje

Industrijska proda
ja lna  je  trenutno  na 
LOŽNICI.

Odprta je  vsak dan  
od 8. do 15. ure, 
zadn ji dve soboti v 
m esecu pa tudi od 8. 
do 13. ure .

Vsem  
delovnim  
ljudem  in 
občanom  
čestitam o za  
dan republike.



Kako naprej v  telesni kulturi?
Zaradi novega zakona o financiranju 

telesne kulture in kulture, ki je pred 
nami, se moramo resno vprašati, kako 
naprej v telesni kulturi, ne samo v naši 
občini, ampak nasploh. Ob tem smo 
ugotovili, da bo stanje glede na speci
fičnost telesno-kulturnega področja, 
ki ga je do neke mere moč primerjati 
samo še s kulturno dejavnostjo, za
skrbljujoče.

Še posebej se nam kaže izredno 
težka in zapletena situacija glede na 
dejstvo, da tudi na tem področju sku
šamo vzpostaviti odnose in postaviti 
organizacijo, primerno splošni organi
ziranosti v naši družbi.

Poudariti je potrebno, da se z novim 
načinom financiranja telesne kulture 
podrejo vsi elementi srednjeročno na
črtovanega razvoja telesne kulture (od 
leta 1986 dalje pa tudi dolgoročnega 
načrtovanja).

Ko danes klestimo programsko ob
delan razvoj telesne kulture v občini, 
se mi ne zdi odveč opozoriti, da mora
mo ob tem imeti pred sabo bodoči 
razvoj generacij.

Nič novega ni, a naj ponovno pou
darim, da prav z vidika bodočega raz
voja našega človeka, vsega dobrega 
in slabega, ker človeštvu prinaša raz
voj tehnike in znanosti, dobiva ob tem 
telesna kultura poseben pomen za so
dobnega, predvsem pa za jutrišnjega 
človeku, ogroženega od vseh defor
macij in razvrednotenega njegovega 
okolja, ogroženega od strahotnega 
tempa sodobnega življenja, hrupa, 
smradu, pomanjkanja gibanja in vsega 
tistega, kar prinaša s seboj sodobno 
življenje. Telesna kultura pa ni več in 
ne bo več zgolj stvar osebne zabave.

Znano je tudi to, da telesna kultura 
postaja (in bi morala ostati) ena od 
elementarnih potreb človekovega bi
stva, pa tudi pomemben interes druž

be, saj je prav telesna kultura eden bi
stvenih elementov, ki omogoča tudi v 
modernem, tehniziranem času člove
ku ohraniti njegovo psihofizično rav
notežje in celovit razvoj njegove oseb
nosti.

Ne smemo zanemariti vseh doseže
nih rezultatov, ki smo jih v naši občini 
dosegli pri razvoju telesne kulture, ki 
pa so tudi plod izjemne prizadevnosti 
telesno-kulturnih delavcev in organi
zatorjev.

Ob takem novem načinu financira
nja telesne kulture se izpostavlja dile
ma, ali še obravnavamo telesno-kul- 
turno kot pomembno za to družbo, ob 
vsem, kar je že bilo neštotokrat reče
no, ali pa je telesna kultura le nekaj, s 
čimer naj se ukvarjajo po svoji volji in 
skladno s- svojimi hobiji različni tele- 
sno-kulturni gorečneži.

Vse to in še kaj da misliti, da se bo
mo po letu 1987 srečevali s problemi, 
ki bodo pokazali svoje rezultate šele 
čez leta.

Po vseh napovedih sluteč bo finan
ciranje telesne kulture v občini krepko 
manjše kot doslej, temu pa sledi, da je 
zakon o celotnem prihodku in odhod
ku opredelil nove vire za financiranje 
družbenih dejavnosti na podlagi svo
bodne menjave dela. Po določilih za
kona je vir za financiranje telesne kul
ture dohodek v odvisnosti od velikosti 
ustvarjenega dohodka, kar pomeni, da 
je vir dejansko ostanek dohodka. Ta 
določba predstavlja za telesno kulturo 
izredno nezanesljiv vir, ki sam po sebi 
(po cenah) pomeni zmanjšanje sred
stev za telesno kulturo že v osnovi. Po 
drugi strani pa bo potrebno OZD, ki 
bodo vplačevale akontacije prispev
kov na podlagi planiranega dohodka, 
po vsakem trimesečju, ko bo znan de
janski dohodek, prispevke poračuna- 
vati (v breme ali korist telesne kultu
re.)

S spremenjenim virom se spreminja 
tudi princip združevanja sredstev. 
Sredstva za TK se bodo zbirala po se
dežnem principu, kar pomeni pre
strukturiranje sredstev za telesno kul
turo. Več sredstev bodo imele občine 
z visoko stopnjo zaposlenosti in z 
večjo imigracijo delavcev.

To pomeni za našo občino, da bo ti
stih cca 4000 naših občanov, ki so za
posleni v drugih občinah (Celje, Vele
nje in drugod) sredstva združevalo 
tam in ne tu, kjer živijo in koristijo svoj 
prosti čas. Ali bo prišlo do prelivanja 
sredstev?

Po trenutnih pokazateljih v naši ob
čini (glede na moč gospodarstva) ter 
takšnega števila imigracije delavcev 
bo telesna kultura v letu 1988 imela za 
svoje delo od 40—50 % sredstev 
manj.

Za razmišljanje:
— popolnoma se opreti na svoje si

le z novimi programi
— zagotoviti izvedbo aktivnosti v 

šolskem športu in predšolski dobi v 
sodelovanju z ostalimi SIS

— izvajati program športno-rekrea- 
cijske dejavnosti (tudi s pomočjo 
OZD)

— v -vrhunskem« tekmovalnem 
športu se osredotočiti na delo selekcij 
v tistih panogah, kjer bodo zajeti vsi 
pogoji in možnosti za nadaljnji razvoj 
(kadri, objekti, interes ter sponzor
stvo)

— programirana kadrovska proble
matika — dolgoročno

— objekti >
Da te ugotovitve ne bi samevale, 

predlagam, da čimprej skličemo vse 
telesno-kulturne organe v občini Žalec 
ter jih seznanimo z možnimi posledi
cami, ki bodo pustile dolgoročno vrzel 
v telesni kulturi.

Adi Vidmajer

Strelstvo
Začetek občinske pionirske 
lige

V soboto, 24. oktobra, je bilo v 
Žalcu končano prvo kolo občin
ske lige v streljanju z zračno pu
ško za pionirje. Domačini Aleš 
Klovar (145 krogov), Kristijan 
Pukmajster (T39 krogov) in Griša 
Miheljak (105 krogov) so zasedli 
tretje mesto s skupaj 389 krogi, 
prvi so bili pionirji iz Liboj v po
stavi Peter Džokoč, Dani Brezlan 
in Damjan Obreza, drugi pa pio
nirji iz Šempetra.

Tekmovanje je organiziralo 
Strelsko društvo Žalec, sodil je 
Alojz Klovar.
Sindikalne športne igre v 
streljanju z zračno puško

V četrtek, 22. oktobra, so v 
okviru sindikalnih športnih iger 
potekala tekmovanja v streljanju 
z zračno puško, in sicer na vseh 
streliščih v občini. Doseženih je 
bilo nekaj dobrih rezultatov, žal 
pa se na tovrstnih tekmovanjih 
zbere le malo strelcev, kar kaže 
na nezadostno zanimanje OZD za 
tovrstno dejavnost, ki pa konec 
koncev tudi ni le športnega po
mena. Največ strelcev se je zbra
lo v Žalcu, kar 120, pohvaliti pa

re predvsem ekipo strelk WZ
alee, ki se že tradicionalno ude

ležuje teh tekmovanj. Najboljše 
rezultate so dosegli v Žalcu Jani 
Krajnc (Ferralit), Jani Pukmajster 
(TN Polzela) in Vili Pobrežin (Fer
ralit). V Libojah: Bernard Martino- 
vič, Srečko Dudarič in Polde Va
lant ; v Preboldu: Milan Štorman, 
Vinko Krajnc in Rafko Novak; v 
Šempetru: Alojz Zagoričnik, Voj
ko Škodnik in Jože Tkavc ter na 
Polzeli: Mohorko, Najvirt in
Špindler.
Občinska liga — člani

Končano je prvo kolo občinske 
lige v streljanju z zračno puško 
serijske izdelave za člane Strel
ske družine Žalec. Tekmovanje je 
potekalo na strelišču v Šempetru.

V prvem kolu je največ čkrogov 
osvojila ekipa SD Bratov Hrvatin 
iz Liboj (1410 krogov), sledijo ji 
ekipa SD Žalec 2 (1409 krogov), 
SD Šempeter (1369 krogov), 
Šempeter 2 (1316 krogov), SIP 
Šempeter (1305 krogov) in SD 
Polzela (1274 krogov). Najboljši 
posamezniki: Polde Valant (365), 
Bernard Martinovič (363) in Franc 
Kotnik (358) krogov.
Tretje kolo republiške lige — 
vzhod

Na strelišču SD Žalec je pote
kalo tretje kolo druge republiške 
lige v streljanju z zračno puško 
serijske izdelave. Žalčani so bili 
ponovno najuspešnejši, saj so 
dosegli 1459 krogov, ekipa F. 
Steklič iz Škofje vasi pa 1397 kro
gov. Najboljši strelec srečanja je 
bil Mladen Melašnek s 374 krogi, 
sledi mu Justin Smrkolj s 367 kro
gi, Vojko Škodnik s 316 krogi in 
Jani Pukmajster s 357 krogi.

Ekipa Žalca vodi trenutno s še
stimi točkami in 4360 krogi pred 
ekipo Boštanja iz Sevnice. V četr
tem krogu čaka Žalčane tekma v 
Hrastniku z ekipo Steklarja. J. P.

sr

Sport na kratko
Jesenski del tekmovanja v II. 

slovenski nogometni ligi — 
vzhod, kjer nastopajo tudi nogo
metaši Partizana Žalec, je kon
čan. Na prvenstveni lestvici so na 
odličnem petem mestu z 11 to
čkami. Tekmovanje se bo nada
ljevalo spomladi.

Odbojkarji Partizana Šempeter, 
ki nastopajo v slovenski odboj
karski ligi, so po šestih odigranih 
srečanjih na prvenstveni lestvici 
na predzadnjem mestu. Edino 
srečanje, ki so ga dobili, je bilo 
proti Triglavu iz Kranja (3:1). Če 
bodo igrali tako slabo, bodo ver
jetno izpadli iz slovenske lige.

Košarkarji Polzele (člani) in 
Prebolda pa uspešno nastopajo v 
slovenski košarkarski ligi, vzhod 
II. Polzela je doma premagala Mu
ro s 145:61, Prebold pa Koroško 
s 100:88. Po 4. kolu je-Polzela na 
četrtem mestu, Prebold pa na še
stem.

V Celju so bila tri kola sloven
ske karate lige. Karateisti Žalca 
so zmagali proti KK A. Besednjak 
s 3:2 in izgubili s KK Partizan 
Limbuš s 3:2.

Zbral: T. TAVČAR

* > v y r
^  r  h i t e t i  c

Rokometna šola
Pionirska rokometna šola, ki so jo lani ustanovili v Žalcu sedaj p ridno dela naprej. Vodja šole Adi HUDA- 

RIN nam je povedal, da sedaj pridno vadi trikrat tedensko po 26 pionirk in da bodo kmalu pričele že s prvimi 
tekmami. Tako kot lani imajo s starši skupne sestanke, kar je tudi uspeh. Na sliki: Adi Hudarin s pionirkami 
na enem zadnjih treningov. T. TAVČAR

V  orientaciji uspeh za uspehom
Ekipa orientacistov pri PD Za- 

bukovica niza uspehe. Tako so se 
udeležili v Brežicah tekmovanja v 
spomin na brežiško četo, hkrati 
pa so obiskali tudi grotr prve slo
venske talke in njihove domačin
ke Ivanke Uranjek, po kateri se 
imenuje tudi pionirski odred na 
osnovni šoli Nade Cilenšek v Gri
žah. Na tekmovanju so dosegli le
pe uspehe: pionirji prva tri mesta, 
mladinci pa prvi dve mesti. Med 
mladinci je tekmovala tudi Tina 
Veligovšek, ki je bila druga, prehi
tel pa jo je Mito Kot, tudi član PD 
Zabukovica. Pri članih je tekmo

vala Nuša Hribar, prehitela pa sta 
jo Bojan Jevševar in Iztok Loren- 
čak.

■ Na odprtem prvenstvu Gorenj
ske pa je bil med pionirji Marko 
Krušnik drugi, Matjaž Fric šesti in 
Matjaž Čulk sedmi. Pri mladincih 
je bil na tem tekmovanju Mito Kot 
četrti, Tina Veligovšek pa peta, 
pri starejših članih je bil Iztok Lo- 
renčak tretji, državni prvak Bojan 
Jevševar pa je tudi tokrat potrdil 
svojo izurjenost z osvojitvijo pr
vega mesta, Srečko Mohorko pa 
je bil deveti. Pri članicah je bila 
Nuša Hribar druga in je s tem me

stom premagala državno prvaki
njo, ki je bila takoj za njo.

Te rezultate so tekmovalci po
trdili tudi na mednarodnem tek
movanju v Benetkah v Italiji, kjer 
je Marko Lorenčak osvojil šesto 
mesto, Mito Kot pa je bil štirinaj
sti. V svojih kategorijah pa sta 
zmagala Srečko Mohorko in Nuša 
Hribar. Odličen uspeh pa je v ka
tegoriji M-21 elita, v kateri so tek
movali ' le najboljši tekmovalci iz 
Italije in Avstrije, dosegel Bojan 
Jevševar, ki je bil tretji.

Torej več kot uspešen zaklju
ček sezone. _fj

Dva sejma
V Žalcu in Preboldu sta bila smučarska sejma nove in rabljene opreme. Obiskovalcev je bilo veliko, tako 

da so prišli na račun tisti, ki so rabljeno smučarsko ali kakšno drugo opremo za zimske športe prodajali, in 
tisti, ki so jo kupili. Na sliki s sejma v Žalcu, ki ga je pripravil SK Gozdnik Žalec. T. TAVČAR

Šahovske vesti
•  Šahovski klub Žalec je s 

pomočjo TKS Žalec pripravil že 
tretji občinski posamezni hitro
potezni turnir, na katerem je na
stopilo 36 šahistov. V finalni

skupini je zmagal D. Brinovec 
pred Francijem Brinovcem, oba 
SK Žalec, in Stanetom Skokom 
iz Šempetra. V tolažilni skupini 
je zmagal J. Peternel iz Šempe

tra pred Grobelnikom in Kam- 
pošem iz Žalca.

•  Na mesečnem hitropotez
nem turniru šK Savinjčan je na
stopilo šestnajst šahistov. Zma
gal je M. Štorman pred S. Sko
kom in Š. Peternelom. -jg

Obvestilo
Sekretariat za gradbeni

štvo sporoča, da bodo za
čeli z rušenjem graščine v 
Zaloški gorici, kjer lahko za
interesirani občani dobijo še 
uporaben gradbeni material.

D e ž u r s t v o  n a  v o d o v o d u
V času od 23. novembra do 28. decembra 1987 bodo po razporedu 
dežurni naslednji monterji:
od 23. 11. do 30. 11. -  Marko DOLINAR, Griže 35 
od 1. 12. do 7. 12. -  Bogdan PANTNER, Rakovlje 17 d 
od 7. 12. do 14. 12. -  Jakob OLIP, Pongrac 21 
od 14. 12. do 21. 12. -  Vlado SUPER, V. Pireiica 5/e  
od 21. 12. do 28. 12. — Tone JAGER, Prebold 62/a 

Dežurni monter dežura oz. je v pripravljenosti doma v popoldanskem 
času ob delavnikih, prostih-sobotah, nedeljah in praznikih.

Prijave okvar lahko oddate tudi v nabiralnik pri vhodnih vratih sedeža 
DO Komunala, Nade Cilenšek 5, Žalec.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta in dedija

J O Ž E T A  R O J N IK A
s Polzele

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, 
nekdanjim sodelavcem, pevcem in znancem, ki ste ga 

pospremili na njegovi zadnji poti, nam izrekli ustno ali pisno 
* sožalje in darovali cvetje.

Prav tako se zahvaljujemo duhovniku za opravljen poslovilni 
obred.

Vsi njegovi

ZAHVALA

Ne najdemo besed, da bi se lahko zahvalili tako veliki 
pozornosti in globokemu spoštovanju, kot ga izkazuje kolektiv 

SLOVANA Vransko svojemu nepozabnemu

IV U  D E R N A Č U

Še vedno čutimo vaš močan stisk roke ob slovesu — 
pogrešali ga bomo. To dokazuje ob vsaki obletnici tudi lepo 

cvetje, ki ga je tako ljubil.

Vsi domači

Močno v bolezni si trpel, 
a vedno si si še želel, 
da bi še živel.
Bil si vesel,
k sosedom v vas si rad šel, 
a vse minilo je,
že leto dni črna zemlja krije te: 

V SPOMIN

IV A N U  J E Z E R N IK U
iz Gotovelj 104

Ne moremo se sprijazniti z usodo, da te od nikoder več ni. 
Ostala je praznina in tišina, ostal je le nepozaben spomin. 

Hvala vsem, ki postojite ob njegovem grobu in mu prižigate 
sveče.

Žalujoči: žena, sin in hčerke

Premnogo v bolezni si trpela,
a vedno si želela,
da bi še živela,
ker sva te v srcu rada imela.

V SPOMIN

Dne 16. decembra bo minilo dvajset 
let, odkar je prenehalo biti mlado srce

B R IG IT K E  P A V L IČ
Vsem sorodnikom, znancem in prijateljem, ki obiskujete njen 

prerani grob, ali se je kako drugače spominjate, iskrena hvala. 
Zahvala velja tudi družini Završnik in Turk ter Leonidi Bončina, 

ki ji je do današnjih dni ostala zvesta prijateljica.

Hvaležni: mama Anica, oče Ciril in sestra Irma



Prometne nezgode
Dne 16. oktobra 1987 je ob 13.45 voznik osebnega avtomobila Viktor SOPO

TNIK izsiljeval prednost na lokalni cesti v Ložnici pri Žalcu, saj je zapeljal z dvo
rišča v trenutku, ko je po prednostni cesti pripeljal voznik kolesa z motorjem Bo
jan POLŠAK. V trčenju se je Polšak laže poškodoval.

Dne 17. oktobra 1987 je ob 15.10 na regionalni cesti Polzela—Andraž voznik 
traktorja s priklopnikom Ferdinand JELEN ustavil v bližini hiše v Založah 9, in si
cer v trenutku, ko je za njim prehitro pripeljal voznik osebnega avtomobila Janez 
BURŠIČ, ki ni uspel zaustaviti svojega vozila in se je zaletel v priklopnik v času, 
ko je s traktorja izstopal Milan RAKUN. Ta je padel pod priklopnik in se huje po
škodoval.

Dne 19. oktobra je ob 0.3 uri na magistralni cesti v Vinski gori zaradi neprimer
ne hitrosti izgubil oblast nad vozilom voznik osebnega avtomobila Zdravko GA
LUN, ki je v ovinku zapeljal s ceste, se prevrnil na bok in obstal v potoku Pirešica. 
Voznik in sopotnik Igor GORENJAK sta se laže poškodovala.

Dne 22. oktobra 1987 ob 15.35 je na lokalni cesti v Ložnici voznica os. avtomo
bila Mojca RANDL zaradi prevelike hitrosti v ovinku zapeljala s ceste v jarek, pri 
čemer sta se voznica in sopotnica Ženja ŠTRLE laže poškodovali.

Dne 25. oktobra 1987 je ob 18. uri v Žalcu na Kardeljevi ulici voznik kolesa Bru
no ČERMOŽNIK vozil brez luči po levi strani ceste in pod vplivom alkohola. V tre
nutku, ko mu je pripeljal nasproti voznik os. vozila Franjo FIOBEL, je zapeljal v 
desno in trčil v Floblov avtomobil. Padel je po vozišču in se laže poškodoval.

Dne 27. oktobra je ob 16.55 na obvoznici v Žalcu v križišču za Ložnico pripe
ljal v rdečo luč voznik osebnega avtomobila Jože DUFI v trenutku, ko je na preho
du za pešce pravilno prečkal cesto Anton BOBEK. Zadel je pešca, ki ga je vrglo 
na vetrobransko steklo, od koder je nato padel po vozišču. Zaradi hudih po
škodb je pešec še istega dne v bolnišnici umrl.

Dne 1. novembra 1987 je okoli 17.25 vozil kolo z motorjem Sebastjan UKŠIN 
po lokalni cesti iz smeri Zabukovica proti Grižam. Zaradi vožnje brez luči ga je 
voznik osebnega avtomobila Peter ŠALEJ spregledal in ga zbil po vozišču, pri 
čemer se je hudo poškodoval.

Skoraj istočasno je na lokalni cesti v Založah voznik kolesa z motorjem Drago 
KOLENC zaradi neprimerne hitrosti v ovinku sunkovito zavrl, pri čemer je izgubil 
oblast nad vozilom in padel ter se hudo poškodoval.

Dne 9. novembra ob 5.20 je na regionalni cesti na Polzeli voznik osebnega 
avtomobila Tomaž KOLŠEK zaradi prehitre vožnje zapeljal s ceste v drevo. V tr
čenju sta se huje poškodovala voznik in sopotnik Avgen TOMINŠEK, laže pa so
potnica Polonca KOLŠEK.

Dne 10. novembra je vozli Viktor ŽEVART po magistralni cesti iz smeri La- 
tkova vas proti Žalcu vozilo s tablico za preizkušnjo. V Doberteši vasi je pri zavi
janju v levo izsilil prednost vozniku kolesa z motorjem Martinu BREZNIKARJU, ki 
v križišču za Polzelo ni spreminjal smeri. Prišlo je do trčenja in Breznikar se je 
huje poškodoval.

Kazniva dejanja
V noči od 19. na 20. oktober je bilo vlomljeno v objekt Hmezad Gostinstva 

Žalec v Hmeljarski ulici. Neznani storilec je odnesel večjo vsoto denarja, ki ni bil 
ustrezno zavarovan. Miličniki za storilcem še poizvedujejo.

V noči na 20. oktober je bilo vlomljeno tudi v trgovino Savinjskega magazina 
v Grižah, od koder je storilec odnesel nekaj prehrambenih artiklov.

Dne 20. oktobra je bila roparsko napadena Žalika ŠTIMULAK s Šlandrovega 
trga 13. Miličniki so ugotovili, da je dejanja osumljen mladoletni I. B., ki je pobe
gnil iz VPD Radeče. Mladoletni osumljenec je naslednji dan ukradel Lidvini JE
ZERNIK torbico z nekaj denarja.

J. S. in R. M. sta utemeljeno usumljena večjega števila kaznivih dejanj. Tako 
je J. S. vlomil v počitniško hišico Alojza KOPRIVNJAKA, kradel je v Nami in v Sa
vinjskem magazinu, vlomil je v camp prikolico in v stanovanjsko hišo na Škafarje
vem hribu, od koder je odnesel vrtalni stroj, nato pa vlomil še v stanovanjsko hi
šo v Vrbju. Z R. M. sta ukradla kolo z motorjem, s katerega je R. M. nato odmon- 
tiral posamezne dele in jih prestavil na svoje motorno kolo. Osumljena sta tudi 
vlomov v griško pošto, trgovino Savinjskega magazina v Grižah, v bife upokojen
cev v Grižah ter v avtobus, parkiran v Grižah, še prej pa sta vlomila tudi v gostiš
če Kolodvorske restavracije v Žalcu.

Miličniki so prijeli tudi Š. B. iz Zabukovice, ki je osumljen več kraj koles z 
motorji.

V noči na 23. oktober je bilo vlomljeno v objekt strelske družine v Preboldu, 
od koder sta bili odnešeni dve zračni puški. Miličniki so ugotovili, da sta dejanje 
storila dva otroka, doma iz Prebolda.

Dne 24. oktobra je bil izvršen poskus posilstva S. B., ki ga je osumljen Š. J. 
iz Celja.

Dne 28. oktobra je bilo vlomljeno v stanovanjsko hišo Antona DOBNIKA iz 
Levca, št 74. Storilec je odnesel nekaj denarja.

Dne 2. novembra je prišlo do pomora rib v gojitvenem potoku v Marija Reki. 
Ugotovljeno je bilo, da je do zastrupitve prišlo že 31. oktobra. Analiza vzorcev vo
de pa bo pokazala morebitno odgovornost V. D., ki je v potok zlil vodo, pomeša
no s hidriranim apnom.

Člani košarkarskega kluba Prebold so pri kraji ujeli mladoletno T. N. iz'Pre
bolda, ki jim je že cel mesec med treningi kradla denar iz oblačil v garderobi os
novne šole.

Poleg opisanih je bilo v zadnjem mesecu še 55 kaznivih dejanj, 
med katerimi prevladujejo velike tatvine, tatvine, odvzemi motornih 
vozil, goljufij, hudih in lahkih telesnih poškodb.

Glede na to, da se bliža čas zimskih športov, pričakujejo tudi po
gostejše kraje drage smučarske opreme, zato miličniki opozarjajo na 
ustrezno zavarovanje opreme in večjo budnost pri radostih zimskih 
športov, da jim jih nepridipravi ne bodo skrajšali.
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p u b lik e  —  29 . n o v e m 
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Velika izbira
in ugodni plačilni pogoji pri nakupu: 
— smučarske opreme
(na 3 obroke, brez obresti in pologa)

— konfekcije
(na 3 obroke, brez obresti in pologa ali na 6 obrokov brez pologa in 
20 %-nimi preračunanimi obrestmi)

Praznična ponudba živil
(čokolada, piškoti, mesni izdelki in pijače) po ugodnih cenah 
od 23. novembra do 31. decembra

OB PRAZNOVANJU DNEVA REPUBLI
KE BRALCEM SAVINJSKEGA OBČA
NA ISKRENO ČESTITAMO

Veleblagovnica 'T T i f :  t f T  Žalec
Prodajni center E. v J L  JL JL JL v i  Levec

KOM PAS
JUGOSLAVIJA

P o slovaln ica  ŽALEC  

vas vab i na
jesenske počitnice
-  na morje po IZJEMNO UGODNIH CENAH

smučanje
-  v JUGOSLAVIJI, AVSTRIJI, ITALIJI, ŠPANIJI, ŠVICI, ČSSR in 
BOLGARIJI —
zahtevajte katalog in dodatni KLUBSKI PROGRAM
silvestrovanje
— pripravljeni so številni programi za potovanja po domovini in 
tujini
— mini počitn ice ob morju in v zdraviliščih

strokovna potovanja
-  DOM -  OBRT, MÜNCHEN, 2 dni -  4. decemDer
— BATIMAT PARIZ, 4 in 5 dni, od 7. dec. dalje

P re d p r o d a ja  s m u č a rs k ih  v o z o v n ic  z a  G O LTE  d o  15. d e 
c e m b ra  !
OBIŠČITE NAŠO POSLOVALNICO V NAMI ŽALEC ALI NAS 
POKLIČITE PO TELEFONU: 714-155 ali 711-231, int. 23

VSEM DELOVNIM LJUDEM IN OB
ČANOM ČESTITAMO ZA DAN RE
PUBLIKE

Vaša agencija 
KOMPAS JUGOSLAVIJA
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SREČA V NESREČI. Tako lahko rečemo za primer, ki se je  
zgodil v Šempetru. Voznik tovornjaka, ki se je s tovorom pre
vrnil in podrl telefonski drog je k sreči med preobračanjem  
skočil iz tovornjaka. Kljub precejšnji materialni škodi je naj
pomembneje, da jo je voznik odnesel brez kakršnekoli teles
nih posledic. jk

PLAZOVI GROZIJO. Avgusta je zemeljski plaz potisnil ve
lik kup zemlje proti stanovanjski hiši Franca Knapa v Zabuko- 
vici. Strokovnjaki so ocenili, da je plaz napravil za šest milijo
nov dinarjev škode. Ker takšnega stroška Franc Knap ni zmo
gel sam, je zaprosil za pomoč krajevno skupnost Griže. Ker 
tudi krajevna skupnost Griže ni imela sredstev za sanacijo 
plazu, so se skupno obrnili na občino in upali, da bo kaj kani
lo z naslova reševanja naravnih nesreč. »Minili so trije mese
ci, pa nisem dobil še nobenega odgovora, niti ni nihče prišel 
pogledat. Težkega dela sem se lotil sam, še vedno pa upam, 
da bom dobil vsaj odgovor na mojo prošnjo,« je dejal Franc 
Knap. Na posnetku stanovanjska hiša Franca Knapa in gro- 
zač zemeljski plaz.

Še hujše posledice je povzročil zemeljski plaz družini 
Koštomaj v Zabukovici 176, ki se je morala že izseliti. jk

PREMIERA BUTALCI V VRBJU
V soboto je bila v Domu krajanov Vrbje premiera domačega Amater

skega gledališča VRBA. Za to sezono so pripravili uprizoritev Butalcev, 
avtorja Frana Milčinskega v režiji Bogomira Verasa. Koreografijo in ko
stume je oblikovala Ljerka Belak, sceno pa Zvone Holobar. S predstavo 
obeležujejo tudi 10-letnico svojega delovanja.

V zabavni groteskni igri, ob spremljavi harmonike in vseh mogočih 
»instrumentov«, ob petju, plesu, deklamiranju, so prikazali svet, ki nam je 
po eni strani odmaknjen v preteklost, po drugi strani pa neverjetno blizu 
tudi danes.

Videti sebe, svojo okolico, svoj narod v vsej svoji majhnosti, omeje
nosti, ni ravno prijetno. Ravno to je hotel prikazati Fran Milčinski, za mar
sikoga največji humorist, kar jih je kdaj pri nas bilo, s svojimi Butalci.

Lidija Colčan

GRADBENI 
ELEMENTI IN 
MONTAŽA 
ZABUKOVICA

vsem delovnim 
ljudem 
in občanom 
občine Žalec
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Hmezad «crina odslej tudi v lllrski Bistrici
VAŠ OSKRBOVALEC
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Vaš nakup 
od vijaka 

do traktorjaV a š  nakup o d  vija traktorja AGRINA


